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ze 6,90% w"skali .Reczna 15.1 
kwoty 8 500 zł udzielonego na 24 miesiące, z niekredytowaną prowizją 4,0 % kwoty kredytu, bez ubezpieczenia,spłacanego w równych ratach kapitałowO-Odsetkowych 
(raty w kwocie 380,24 zł/1 m-c; ostatnia rata wyrównująca 380,96zł). Całkowity koszt kredytu stanowią: prowizja 340 zł, odsetki od kredytu 626,48 zł. Całkowita kwota do zapłaty 9 466,4Bzł. 
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Do przemyślenia ... 
- LISTOPADOWE ŚWIĘTA. Stojąc przy 

grobach bliskich myślimy też o sławnych Polakach, 
którzy spoczęli na obcej ziemi, o uczonych, aktorach, 
kompozytorach i pisarzach, którzy odeszli do lepszego 
świata, ale zostawili na ziemi swój ślad . Ja często 
myślę o krypcie pod kościołem w N ieświeżu na 
Białorusi, który ufundował Mikołaj Radziwiłł Sierotka 
po powrocie na łono kościoła katolickiego. W krypcie 
spoczywają w spokoju zabalsamowani Radziwiłłowie. 
Można ich było przez szybkę w sarkofagu zobaczyć. 
Jak żywi. Jest np. cała bardzo liczna rodzina 
rozszarpana podczas sanny przez niedźwiedzie, jest 
trumna w kształcie krzesła, bo jak Radziwiłłówna 
ocknęła się w kościele z letargu, usiadła, przestraszyła 
się, umarła - i w tej pozycji ją pochowano. W rogu 
krypty stała beczułka dowiedziałam się od księdza 
Kołosowskiego, proboszcza tej polskiej parafii - że 

jedną trumnę otwarto, żeby zobaczyć czym 
balsamowano Radziwiłłów, bo Lenin zaczął się psuć ... 

Pod Międzyrzeczem jest cmentarz wojenny, 
kamień upamiętniający żydowski kirkut, a w całej 
okolicy wiele symbolicznych mogil - postawmy na 
nich światełko albo kamyk pamięci. 

- SMOG NAS ZATYKA. Zaczął s ię sezon 
grzewczy i wystarczy przejść się ulicami 
Międzyrzecza i innych miejscowości naszego powiatu, 
żeby wiedzieć, kto czym pali w piecach. Nad wieloma 
domami unoszą się kłęby czarnego dymu, który snuje 
się po całej okolicy. Strach otworzyć okna, bo latem 
niesie się smród od wylewanych na pola ścieków z 
chlewni , a od jesieni ciężkie smogowe powietrze 

DZIEŃ 
NIEPODLEGŁOŚCI 
Białe brzozy, z drzewa krzyż 

i ty, bohaterze, który pod nim śpisz. 
Szli żołnierze, oddawali życie w ofierze 
Za nasz szczęśliwy dom, 
Gdzie teraz mieszkasz ty, ja i on. 

Więc czym się różnimy? 
Przecież należymy do tej samej krainy. 
I niech nam słońce świeci, 

niech Mazurek Dąbrowskiego rozbrzmiewa, 
a cały naród w jednym chórze śpiewa. 

Nie pielęgnujmy urazy jak Kargul 
Pawlaka, 

Choć taki upór to cecha Polaka 

Wanda G rębowiec 

śmierdzi i zatyka dech w piersiach. W mieście wiele ulic 
jest remontowanych, ale na żadnej przy okazji remontu 
nie wkopuje się rury do ogrzewania. Projektanci nie 
pomyślcli o ociepleniu klimatu. Jak już jestem na 
ulicach, to często mijam na mojej - Kazimierza 
Wielkiego (dawniej Waszkiewicza) najładniejszą w 
Międzyrzeczu kamieniczkę z numerem 42. Sliczna, 
cze~ona, bogato zdobiona, dzieło przedwojennego 
architekta, które oparło się działaniu czasu. I tylko ta 
koszmarna wejściowa brama, dziurawa, odrapana, której 
widok budzi głośny sprzeciw. Dziwię się mieszkańcom . . . ' 
ze tego me widzą czy nie chcą widzieć, że nie mogą nic 
z~obić, n? i że nie przeszkadza im taki kontrast między 
p1ęknem 1 brzydotą . 

- UŚMIECHNIĘCI I ŻYCZLIWI. Już dawno nie 
w~dzicliśmy tylu uśmiechniętych twarzy i obiecujących 
mm kandydatów startujących w wyścigu do sejmu i 
senat~. Tylu tu obcych. Wszystkie drzewa, bramy i słupy 
oblepiOne plakatami. No i ciekawe, czy to wszystko 
zniknie miesiąc po wyborach. Jerzy Iwaszkiewicz 
twierdzi , że nie warto mówić o polityce, bo zęby mogą 
rozboleć, ale to wszystko dookoła nas jest tak 
propagandowe, że i zmilczeć trudno. Raptem jak grzyby 
po deszczu pojawiły się nagrody, stypendia, obietnice -
właśnie w tym przedwyborczym okresie. Już po 
wyborach. Okazało się, że wszystko można kupić. 

Zaczęło się polowanie na senatora. 
OLGA TOKARCZUK LAUREATKĄ 

LITERACKIEGO NOBLA! WIELKA 
RADOŚĆ DLA POLAKÓW NA 
CAL YM ŚWIECIE! 

do 

łzabela Stopyra 
redaktor naczelna 

BURMISTRZ MIĘDZYRZECZA 
ZAPRASZA NA OBCHODY 
ŚWIĘTA NIEPODLEGŁOŚCI 

11 listopada 2019 
l 0.30 - msza św. w kościele Jana Chrzciciela 
11.45 - uroczystość pod Pomnikiem l 000-lecia 
Państwa Polskiego 
18. 00 - MOK - nakoncert muzyki klasycznej 
zaprasza 
Stowarzyszenie Miłośników Muzyki Organowej 
Kameralnej 
"SAUERJANUM" z Drezdenka: Weronika Kujawa -
sopran, 
Liwia Dolińska - fortepian, Hanna Rogoża- skrzypce 
Wstęp wolny- wejściówki do odbioru w kinie MOK 

*** 
l 41istopada 2019 roku 
18.30- MOK- Koncert zespołu PERŁA z Ukrainy 

Podczas koncertu odbędzie się loteria fantowa. 
Picniądze przekazane będą na budowę 
przedszkola w Dolinie na Ukrainie. 
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WSPOMINAM W ZADUSZKI ... Człowiek szerokich horyzontów, burnarusta 
znawca historii i dobrej literatury, zawsze n~ 
bieżąco z prasą, polityką i rehgią, skory do 

Listopadowe Zaduszki to taki szczególny dzień wspomnień o 
ludziach, któr..,y byli obecni w naS1J'm zyciu i zostawili w nim 
ślad .. . 

MARlALOJÓWNA(I909 - 1988) 
Absolwentka Sorbony, romamstka, nauczyc1elka w1elu 

roczników międzyrzeckiego ogólniaka. MOJa ukochana 
wychowawczyni od V klasy szkoły podstawowej do matury w 11-
latce. Obowiązkowa, sumienna, cierpliwa, serdeczna, dobra. 
Kochała nas miłością bezgraniczną, broniła przed innymi 
profesorami, wiedziała o nas wszystko. Po wielu latach pamiętała o 
naszych wzlotach i upadkach Nigdy nikogo nie skrzywdz1ła. 
Wspominam ją bardzo serdecznie. 

TERESASTOIŃSKA(J948 -2018) 
Minął dopiero rok od śmierci doktor Teresy, a ja c1ągle 

parmętam JeJ uśmiech, pogodę ducha, dobry dotyk 1 chęć niestema 
pomocy blisk1m, znaJomym 1 rueznajomym. Cterp1ących trzymała 
za rękę, dodawała tym gestem otuchy i wiary w mozliwość 
przezwyciężeni a choroby. 

DoktorTeresa -lekarz ci a la i duszy. Bardzo mi jej brakuje. 

LECHSTANISLAWFRANAS(l9S2-2013) 
Nasz redakcyjny kolega. Był z nami wiele lat. Błyskotliwy, 

inteligentny, złośliwy, wielki oryginał z wyglądu i przekonań, 
pasjonat historii i bunkrów. Lubiliśmy go słuchać, bo zawsze miał 
coś ciekawego do powiedzenia. Taki współczesny Szwejk ... 
Zawsze w ogromnym kowbojskim kapeluszu, zimą w letnim 
ubraniu, długowłosy, z bokobrodami - wyróżniał się na uhcach 
Międzyrzecza. Znalazł się w naszej redakcji, bo przeczytał kilka 
egzemplarzy Powiatowej i stwierdził, że będzie tu pisać, bo 
tematów z powiatowego podwórka ma wiele i chyba nie będziemy 
go cenzurować. Ocenzurowałam tylko jeden tekst, ale zgodził się z 
moimi uwagamt 1 pozostaliśmy przyjaciółmi Na zgodę prrymósł 
wielką torbę faworków, postawił na stole i powiedział- sam 
zrobiłem. Byty pyszne. Oddawał w terminie redakcyjne teksty i 
szedł na ulub10ne piwo do swoich piwnych kolegów. Brakuje mi 
jego ironicznego humoru. Cbcialabym wydać jego felietony. 

WALDEMAR DRAMOWJCZ(194S- 2017) 
WALDEK ... mój kolega, świetny historyk, z pasją badacza 

opisujący znanych międzyrzeczan, autor jubileuszowych 
monografii szpitala w Obrzycach i Międzyrzeczu, mądry, 
inteligentny, skromny, o bardzo konserwatywnych poglądach, 
trochę staroświecki, a przez to jeszcze mi bliższy. Po mojej chorobie 
często mnie upominał nie noś nic ciężkiego. Jak idę z zakupami, to 
zawsze słyszę te słowa. 

Ucieszyłam się, Jak zadzwonił i powiedział, że Jeżeli chcę, to 
będz1e pisał do Powiatowej. Bardzo chciałam. Jeszcze kilka dni 
przed śmierctą (we wtorek) trzymaliśmy za niego kciuki, bo brał 
udział w populamym teleturnieju, dwa dni później był w Gorzow1e 
na spotkaniu członków Towarzystwa Historycznego, miał tyle 
pomysłów i planów, a w niedzielę 3 grudniajuż nie żył ... 

Parniętam o nim nie tylko w Zaduszki. 

ALEKSANDERZIELONKA (1933-2017) 
Lekarz, autor wielu książek publicys tycznych i 

wspomnieniowych, felietonista w Powiatowej. Dla międzyrzeczan 
jest prawdziwą kopalnią wiadomości na temat szpitala i ludzi, 
którzy w nim pracowali. "Na międzyneckich tropach Eskulapa" ( 
2009r.) to rodzaj kroniki, w której autor z prawdziwą sympatią 
kreśli sylwetki lekarzy, pielęgniarek i wszystkich pracowników 
stuletniej lecznicy. Znał ich służbowo i prywatnie. 

Doktor miał przyjaciół i znajomych na całym śwtecJe. O 
wielkich politykach mów1łjak o towarzyszach wypraw i wyc1eczek. 

rozmów 1 dyskUSJI na rózne tematy. Chętme służył 
wszystkim radą i pomocą, interesował się zdrowiem innych. M1ał 
czas dla wszystkich. Był lekarLem o wielkim sercu dla innych, 
ale o s~oim sercu, niestety, zapominał. 

JAN ANTONOWICZ (1935- 2016) 
To dzięki panu Janowi poznałam dramatyczne losy wielu 

rodzm wywieziOnych na Sybenę, którzy po cudownym ocaleniu 
osiedlili się w Międzyrzeczu . Tych, którym łaskawy los pozwolił 
wrócić do kraju, jeszcze długo traktowano jak wrogów państwa i 
narodu. Jeżeli w domach po cichu o mch nie mówiono, to na 
lekcJach historii nikt się o tym tragtcznym czaste nie dowiedział. 
Pan Jan wrócił do Polski w 1946 roku. Od roku 1989 aktywnie 
działał w Związku Sybiraków, przez wiele lat był prezesem 
mtędzyrzeck1ego Koła ZS 

Slf ludzie, o których się nie zapomina i do nich wlaśnie 
należy Prezes Jan - strażnik pamięci. Sympatyczny, taktowny, 
miły, elegancki, kulturalny Pan z Klas~t. 

ANDRZEJ KORZENIEWSKI (1948-2013) 
Andrzej był z wykształcenia muzykiem. Grał na fortepianie i 

saksofonie, śpiewał, był dyrygentem. Założył szkolny chór, który 
rozsławił małe Bobowieko w całym kraju, zbierał nagrody na 
festlwalach i konkursach. Znał doskonałe Trylogtę i prosiłam go na 
lekcje, żeby przepytał uczniów ze znajomości Potopu. Było dużo 
śmiechu, aleAndrzej cieszył się, że uczniowie czytają i tak zażarcie 
chcą z nim dyskutować. Wesoły, towarzyski, dowcipny, miał dla 
nas zawsze dobre słowo. Bardzo go lubiłam i często wspominam. 

ZDZISLAWJARMUŻEK (1934 - 2012) 
Zawsze miałam z nim serdeczny kontakt. Obok sukcesów 

zawodowych w dziedzinie psych1atm, mtał wielką pasję 
s połecznikowską. W Biurze senatorskim powstała 
"POWIATOWA". Wspierał działalność ws.cystkich organizacji i 
stowarzyszeń, bo wiedział, że kieruJą ntmt też ludzie ze 
społecznikowską pasją. 

Cieszy! się ogromną sympatilł wsz)stkicb, którzy mieli 
okazję go poznać. Bardzo przystojny, skromny w obyciu, 
elegancki, z nieodłączną torbą na ramieniu, budził powszechny 
szacunek. I takim go zapamiętałam. 

MARIAN STOlŃSKI (1947 - 2007) 
Człowiek renesansu, lekarz - chirurg, poeta, malarz ... 

Polubił Powiatową i na naszych łamach jako Obieżyświat 
opisywał swoje podróże po różnych zakątkach globu, a że był 
bystrym obserwatorem, były to relacje pasjonujące. Pisał pięknie o 
cmentarzach rozsianych w różnych miejscach Europy i o 
bezimiennych grobach żołnierzy, których mogiły czekają na godną 
pamięć. A lekarskie Zaduszki? Jak wzruszaJąco p1sał o kolegach
lekarzach, których Bóg zabrał wcześniej. Dołączył do nich i mogą 
razem patrzeć na nas, rozprawiać o skutecznych metodach 
leczenia, a nawet spierać się i kłócić Nigdy nie odmówiJ mi 
pomocy. 

ALFKOWALSKJ(1914-1993) 
30 czerwca 1945 roku pan Alf znalazł s tę w Międzyrzeczu. 

Miał 3 l lat i za cel postawił sobie ratowanie śladów polskości na 
tym terenie. Obok innych zadań gromadził i zabezpieczał zabytki, 
organizując jednocześnie Powiatowe Muzeum Regionalne w 
Międzyrzeczu, które otwarto w 1945r. Do dzis1aj to prawdziwa 
perełka . 

Ukoronowaniem blisko dwudziestoletnich działań 
prowadzonych przez Alfa Kowalskiego było uhonorowanie 
muzeum w 1966 r. mianem Pomnika l 000-lecia Państwa 
Polskiego. Należał do najbardzteJ znanych ludzi lubuskiej kultury. 
Stworzoną przez stebtc placówką kierował przez blisko 40 lat. Był 
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człowiekiem wielkiego formatu. Od roku 2012 muzeum w 
Międzyrzeczu nosi imię Alfa Kowalskiego i bardzo mnie to 
cieszy, bo walka była ostra. 

MARCELI TORZYŃSKJ (1925 - 2007) 
Od kiedy pamiętam, to zawsze po ulicach naszego miasta 

jeździła taksówka nr l, którą kierował Marceli Torzyóski Mijały 
lata, zmieniały się samochody tylko k1erowca c1ągle ten sam -
miły, uprzeJmy, 7yczłtwy dla wszystkich. Pan Marceli urodził się w 
Berlinie, gdzie cztery lata przed I wojną światową wyemigrował za 
chlebem jego ojc1ec. Był rok 1949, kiedy zna lazł się w naszym 
mieście i LOstal pierwszym międzyneckim taksówkarLem w 
taksówce nr l. 

LEON SZYMAŃSKI (1927- 201 5) 
Żołnierz, kombatant, Syn Pułku. Miał 16 lat, kiedy w maju 

1944 roku rozpoczął swoją wojenną drogę. Wiele razy o swoich 
wojennych losach wspominał na łamach Powiatowej, bo uwaźał, że 
trzeba młodzież uczyć patriotyzmu i przypominać o bohaterstwie 
Polaków na frontach II wojny światowej . 

Porucznik Leon Szymański był prezesem międzyrzeckiego 
Koła Związku Kombatantów RP i Byłych Więźniów Politycznych. 
Z Jego micjatywy powstał w 2004 roku Pomnik Weterana 
poświęcony bohaterom II wojny światowej, pod którym składamy 
co roku hołd żołnierzom tamtych lat. 

Opiekę nad pomnikiem zadeklarowali ba rcerze z 
drużyny przy SP nr 2 w Międzyrzeczu. 

Izabela STOPYRA 

Zostały wspomnienia i fotografie 
potrzebny. Od lat zajmował się sprawami 
ważnymi i mniej istotnymi, ale zawsze 
związanymi z ludźmi. Dla nich miał 

.. Moinll świ11domie i pruwidujqco oczekiwoć śmierd, a 
jedn11k on11 rr11s :;awsu zo.~koczy"- pol\-1edział Stefan Kisielewski. 
Śmierć Grzegorza Gabryelskiego wszystkich nas zaskoc.zyla i 
pogrą.iyla w smutku. Trudno uwierzyć, że już na korytarzach 
starostwa nigdy nikt nie zobaczy uśmiechu pana starosty, 
człowieka wyjątkowego i serdecznego. Parniętam go z wielu 
spotkań na różnych uroczystościach samorL.ądowycb. Zaws-ze 
przekazywał miłe słowa, okaMym pamiętał, był tam, gd7ie był 

PRZERWANY BIEG 
Miała zostać mistrzynią ... 
Trudno jest mi dziś określić ilu międzyrzecza n jeszcze o 

niej pamięta. Rodzina, grono znajom) ch, koleżanki z biei.ni, 
nauczyciele i niezb) t chyba liczna grupa milośników sportu. 
Ewa Kaczmarek L domu Koropczak urodziła się 1958 r. i już w 
szkole podstawowej zaprcrento\.\a la rzadko spotykane 
predyspozycje sportowe. O jej talencie niech świadczy fakt. i:e 

cierpli w ość, im poświęcał swój czas, wiedzę 
i umiejętności. Szczególną sympatią darzył seniorów, o trzcielsk.icb 
dopytywał się przy każdej okazji. To nam, ,.Trzcielskim Seniorom" 
towarzyszył w uroczystości otwarcia klubu. Parniętamy to, 

uważaliśmy go za naszego przyjaciela. Nie był urzędasem, był 
przyjaznym starostą, który petentów nie stresował 1 me traktował 
.,po macoszemu". To o takim, jakim był Grzegorz Gabryelski, 
napisał Stefan Wyszyński- .,Z drobl11r.gów zyciowyclt wykonanych 
wielkim sercem poJł.•staje wieUość cr.loK'ieka". Był niby ~kłym, 
a Jednak niezv.ykłym człowiekiem Zostawił po sobie tak wiele 
wspomnień, dobrych i mezapomruanych. Pozostały lei. fotografie, 
du.i.o fotografii l jeszcze świadomość, Le już tak ?..ostanie, na 
:1..awsze, bezpowrotnie. A jeszcze tak niedawno roztaczał swoją 
dobrą aurę w budynku starostwa. Je.-st tak, jak w balladowym 
wersecie Bulata Okudżawy - tylko znic-..e i kwiaty w li~top~~dowe 
święto nie będą odczuwać smutku. 

jej nazwisko już w roku 1971 LOSlało 
odnotowane w kronikach 
międzyrzcckicgo 1.portu Ja 
zapamiętałem ją me tylko jako były 
sąsiad, ale te? ze ::.tadionu 
mieJskiego . W c:7asic kiedy z 
piłkarzami uganiałem się po riclonej 
murawte, ona poświęcała czas na 
zmudny lekkoatletyczny trening na 
czarneJ. żużloweJ bieżni . Jej 

Jadwiga Szylar 
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szczupła wysoka S)' l wetka, La wsze wysoko uniesione ramiona, 
blond włosy plus do tego zielone oczy wyróżniały ją z grona 
trenujących z mą koleżanek. A os1ągane przez nią wyniki w 
biegach na l 00, 200 czy 400 metrów przez długie lata były 
najlepszymj wynikami w regionie. Do d7isiaj zresztą rerultat 
5,19 m w skoku"' dal Jest rekordem .,ekonom1ka", którego była 
uczenmcą. W swoim dorobku sportowym miała wtele 
znaczących sukcesów na szczeblu wojewódzkim, Jak 1 
krajowym, głównie w kategori i JUniora. Po dzień dzisiejszy 
"tajemnicą poliszynela" pozostaje forma jak wraz z grupą 
koleżanek została "przetransferowana" do klubu poznańskiego 
"Orkan", w którym zakończyła sportową karierę. Zmarła 
niespodziewanie po krótkiej eborobie mając zaledwie 281at. 

••• 
WARTO O NICH PAMIĘTAĆ 
Kto zaprzeczy stwierdzeniu, że ,.ludzie umierają za 

wcześnie", szczególnie kiedy dotyczy to najbliższych, 
czlonków rodziny, przyjaciół czy też dobrych znajomych? 

Stąd w corocznych dniach refleksji i zadurny poświęcam 
parę zdań tym, którzy już od nas odeszli, a z którymt łączyła mnie 
większa lub mniejsza więź koleżeństwa czy też znajomość, a o 
których środow1sko m1ędzyrzeckiego sportu nie powinno 
zapominać. 

Kazimierz Kołacz - nauczyciel WF w międzyrzec kim LO i 
trener siatkarzy MLKS "Orzeł" . N i e wiem ile jest jeszcze osób, 
które pami ętają drużynę "Orła" opartą na uczniach 
"budowlanki" i "ogólniaka", która dzięki osiąganym wynikom 
przyciągała do sali SP 2, gdzie rozgrywane były mecze ligowe, 
setki kibiców. Miałem tę przyjemność, że w tym samym czasie 
pracowaliśmy razem w "Orle" i pozostał mi do dzisiaj wielki 
szacunek do jego dokonań, pracy i zaangażowania w rozwój 
międzyrzeckiej siatkówki. 

Florian Szymczak - najstarszy z grona trzech 
szkoleniowców, których dziś wspominam. 

Populamy ,.Florek" na co dzień nauczyciel WF w SP 3 
zapisał się w historii mtędzyrzeckiego sportu nie tylko wynikami 
swojej pracy zawodowej, należy bowiem pamiętać, że sam był 
sportowcem, a dla dobra siatkówki pełnił wielokrotnie rolę tzw. 
,,strażaka'' k1edy zmuszany był awaryjnie obejmować funkcję 
trenera. 

Bogusław Koltalik - nauczyciel WF w SP 3. Dzięki jego 
pomysłowi w tej szkole powołano klasy sportowe i byłjednym z 
założycieli SKS "Trójka". To pod jego "okiem" rozpoczynali 
kariery sportowe m.in. Dawid Murek wielokrotny reprezentant 
Polski w siatkówce -olimpijczyk z Aten, Andrzej Barański, Piotr 
Haładus, czy Mariusz Szulikowski. 

Tadeusz Wolniewicz - pnez długie lata pracown1 k A rcsztu 
Śledczego w MiędLyrzeczu. W ,.cywilu" osoba nicl\\yklc 
barwna, ale i kontrower~yJna. Mogę coś na ten temat pow1ed1ieć, 
gdyż m nasza znaJomość trwała ponad 40 lat. To właśnie on 
namówił mnie do rywalizacji w konkursach 1 turniejach z wiedzy 
o sporcie w szerok1m tego słowa znaczenm. Sam zre:.Ltą będąc 

Z naszą Koleżanką 
Jadzią Szylar i Rodziną 

łączymy się w głębokim smutku 
po śmierci Brata Józka 

Przyjaciele z Powiatowej 

"alfą i omegą" w powyższym temacie m1ał w dorobku tytuł 
Mistrza Polski, liczne udziały w telewizyJnym konkursie "Na 
olimpijskim szlaku", a dzięki Jego imcjatywie w maju 1986 r. 
Międzyrzecz gościł uczestników finału \1istr70Stw Polsk1 
Kibtców. Ciekaw jestem, jaka, gdzie 1 czy w ogóle istniałaby 

międzyrzecka siatkówka, gdyby nie Tadeusz. On był ,,kołem 
zamachowym" wszelkich inicjatyw, które po latach niebytu 
pobud7iły do życia środowisko Siatkówki. To dzięki m. in. 
wspólme kierowanemu przez nas StowaT?yszeniu "Volleyball", 
w którym bezintereso\\'llie udz1elało s1ę w1elu naszych 
znajomych, siatkarzom .,Orła" udało się w roku 199 1 wywalczyć 
awans do li ligi, po raz pierwszy w historii klubu. 

Jerzy Slomiński-właściciel firmy odzieżowej, wcześniej 
dowódca międzyrzeckiejJednostki 

wojskowej. Dzięki namowom znajomych, którzy już 
wcześniej udzielali się w sporc1e, trafił do klubu siatkarskiego, 
gdzie przez ktlka lat pełnił rolę głównego sternika. To za jego 
prezesury drużyna ,.Orła" wywalczyła awans na centralny 
szczebel krajowych rozgrywek. W tym roku właśnie upłynęło 
15 lat od tamtego wydarzenia, czyli awansu do I ligi. 

Wład)sław Dubaniowski - wieloletni pracownik hufca 
OHP, w latach gry siatkarzy w hali wojskowej społecznie 
pomagał jako sędzia protokólant, by późmej czynić to 
oficjalnie. Na meczach zawsze "towarzyszyła" mu paczka 
cukierków miętowych, albowiem był nałogowym palaczem. 
Stąd znane były jego minutowe ucieczki - "na papieroska" 
pomiędzy rozgrywanymi setami. 

Jerzy Balcerkiewicz - pokolenie międzyrzeczan, 

bywalców nieistniejącego już "Domu Harcerza" kojarzy go 
bardziej z zespołami muzycznymi .,Jumimarszcze", czy 
,.M elomanie". Ja ze swoim imiennikiem poznałem się jesienią 
1968 r. Nigdy nie był wielkim pasjonatem sportu, ale z uwagi na 
naszą znajomość przez lata zajmował się oprawą muzyczną 
meczów rozgrywanych przez siatkarzy "Orła" w sali 
gimnastycznej "ekonomika" i hali sportowej jednostki 
wojskowej. 

Ryszard Cwener - sam amatorsko uprawiał bieganie, ale 
przez środowisko siatkarskie został zapamiętany jako ten, który 
wspterał siatkarzy witaminami w naturalnej postaci. Będąc 
właścicie lem stoiska z owocami i warzywami na miejskim 
targowisku często odwiedzany był przez zawodników "Orła". 
Sam,jako organizator różnych imprez sportowych, wielokrotnie 
korzystałem z dobroci jego serca. Trudno jest dzisiaj spotkać tak 
bezinteresowne osoby,jak on. 

Ludwik Ostrowski - d7iałacz społeczny, który poświęcił 
kawał własnego zdrowia , a le też i środków finansowych 
nrów'llo dla międzyrzeckiej pi łk1 nożnej, jak i siatkówki. Był 
okres kiedy jego "mercedes" słu7ył jako nieodpłatna taksówka 
klubowa, lecz tylko nieliczni znają historię kursu z kwietnia 
l 991 r. na trasie Międzyr7ccz - Poznań - Bolesławiec na 
finałowy turniej o wejście do 11 hgi. Jak też to, że jednemu z 
czołowych Siatkarzy przez długi czas zapewmał "wikt i 
opierunek" goszcząc go pod swoim dachem Dzis1aj takich 
bezintere5ownycb ludzi Jak on, nie:.tety juz nie ma 

Hieronim " lrek'' Waligóra - poznaliśmy się ponad 40 łat 
temu jako !)Wale z piłkar:.kieJ murawy. Irek przez wiele 
5ezonów reprezentował bowiem barv.y .,Celulozy" Kostrzyn i to 
w okresie jej największych ~ukcesów. Po przejściu na emeryturę 
osiadł w Międzyrzeczu i zam1eszkal bloku obok mojego, co 
ułatwiało nam prowadzenie słownej korespondencj i, stojąc na 
swoich balkonach. Przez ki lka lat pomagał mi w organizacji 
licznych wydarzeń sportowych, razem te:l pracowa liśmy na 
populamym "Orliku". Dużym ciosem była dla mnie wiadomość 
o jego Smlcrci. 

Jerzy Rudnicki 
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ODNALEZIONA MOGIŁA 
Listopad to pora, która sprz~ja 

refleksjom nad uply" ając~ m ua ... cm, 
zachęca, by na chwilę 1.wolnić, 

zatr ty· mać się, po m~ śleć. \1 ij aj<-1 lata, 
odesz li bl! ~cy. i'.1c ma JUŻ babc1, 
rodnców. \\ m uLinnej n11cj~cowo~c i 
po los t a l dom , w k t ór:,. m '-1<; 

CZ) to \\ laściwy kicrunek pos?uk iwań, 
bo nuwy podane w uo k.umentach były 
ró/ne. D o da l:vych pos1uklw a li 
mobiluowal na ... tó ~y n . My~lą o 
nawych p lanach pod7ic l i l iśmy ~ic; 1 

pr7)JaCJołml Jas1cm i Kamilą. któuy 
Lasugcro\\ a!J nam wp1samc w (JC>oglc 
imieni a i naL\\ iska d1iadka . Oka1.alo 
się, że lista poległych znajduje się na 
stronie intcrncto " cj Szkoły 

Pod!ita\\0\\Cj im. Jana Brz('ch"Y "' 
Rada" nic~. Wys lal1śmy na ten ad res 
lapytanie 1 bard7o s?ybko otr7) malismy 
odpo\\ icd/ od pani "iccdyrcktor 
Manolt GllnH:ckiCj. /c :-.;kola od lat 
zajll1UJC si9 historią \\alko pr;ełamanie 
\\ a lu Pomors k icgo. naw 1ązan1cm 
kontnktu 7 rodzinami poległych 
żołnieuy 1 dy!-.ponujc dula baLa danych. 
\\ sJczcgólnoŚCI dotyaących \\alk o 
most na r;ccc Gwd1ie \\ G rudneJ. 

To "' la~nic t a m nas1 dJiad('k 
A L EKS .\NOER ł.OJKO '\tm:lcc 
..,zcrcgo\\)' 1 pułku ptechoty l dywizji 
piechoty l Armii Wojska PobkH;go. 
mas.tCnLJ<lC z ndanicm uchwycl!nia 

\\ \Chowvwałam i dorastałam. Tera; 
n;lci'v d~ svna. któn 1c swoją rod1i114 
'-Pi;d;a tam-leln ic mic..,iącc. Bywamy i 
lllY tam z m~icm. Kiedy \\Chod1~ na 
gór~ do prl)lulncgo pokoiku nas1cj 
\\'11Uc7kJ. o7y\\ a.i<! \\ spomnicnia 7 

111ojcgo d;iecn1..,twa . \\'tym pokoJU jak n • 
ma la d.ticwcz) nka :-pt.;d/a lam d u .i. l) 

cn:-.u 7 babci<!. Lubilam :-.luchaL~ 
opowic~c1 1 jej młodo~ci i dncci1i..;tw;1 
rnojcj mamy. Pytałam od;iaJb. którego 
n1gdy me po1nałam. Mó" tła m t. i.:: 
tginął na \\OJnic. '/c był dobrym 
czlm\ ickicm, 1111fŻCm i ojcem Kilka ra/)' 
pok;l7a la m t l i s ty pisane 7 frontu. '' 
J...tórych wyrażał wtclk~! trosk\ o losy 
dztCLII babci. 

Żołnierski los nie oka.tal !i.i ~ dla 
niego łaska'"Y· Proby oclnalcncnia 
grobu dztadka ntc powiodł\ ... Icy. en... skr7yzowania drog w Pod gajach. 
płynął. babcia chorO\\ al a 1 pr 1cd laty !>tOc LYI wraz L Lułmcrzami pułku w 
odc~zła. Wtcdv to "H;gnylt~lll) do GrudneJ (Stras!>10rth) kilkugodnnny bój 
dokumentów babci i ró/nych mtom1acji 7 hit l e rowskim ubclpieucn icm 
o rod11ntc, które mąż uporzadkował. tyłowym. Szybkie natarcie Polak.Ó\\ 
Czytaliśmy znane mi 7 d!iecir1st\"a listy uniemożli wllo Niemcom 7111S/CLcnic 
d1iadka i info rmacje 7 arch iwów mo~tu na rzece Gwdne. Tam "laśnie l 
\\O·~kowych. Mąż zasugcrov.al. 7e lutego 1945 roku dziadek poległ 
dobrze by loby ods/U kać r111ejsce jego śmiercią żołnierza . Po bnv. i c ponad 
pochowku. Z dokumcntÓ\\ wynikało, 'Że 300 żołnierzy zostało pochowa nych 
d;iadek ll.!inal na Pomorzu v. okolicach przy kośctclc \\ G mdncj. Po kilku latach 
\ \ aiCL.a. ~gd~ i c znajduj e s i ę d u ży ?osta li e kshumowani i pucniesieni na 
cmcntarl wojenny. 1\1 i e byliśmy pewni CmentarL "OJcnny \\ Zlotowi c. Tam też 
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jest pochowany nas1 d; iadck. Został 
!identyfikowany. ma S\'vÓj grób 1 swoją 
imienną tab li c7kę. Po7naliśmy me ty lko 
miejsce\\ ieczncgo spoczynku, ale także 
okol icLności i miejsce jego śm ierci. 

~a ' aproszenie d) rekcj i 
odwied1iliśm~ szkołę "' Rada" nicy, 
.L.O st a liśmy n ienvy kl e serdec1n i e 
przyjęci pr1.ez dyrektora p. Karola 
Wiclgusa i wic('dyrektor p. \1ariolę 
G li niecką. LwJed7tl iśmy piękną S7kołę, 
o;potkalismy ~ię z uCI'niami w stkolncj 
l1bic pamięci, przekazaliśmy pam1ątki 
po nav)'m J1iadku. Ra7CI1l 1 dyrekcją 
oJv,icdzil i śmy (,rudną Pucvlismy 
puc/ mo..,t. o który toczyły s1~ \\alki. do 
pomnika upamiętniającego pokglych 
żołntCT7) Zapaliliśmy tam .ti11C7. 
Oslalmm punktem naszej wi7yty b;. l 
C'mcmarz wojenny w Zloto•,·ic. gd:tic po 
74. latach mogli~my zJpaltć znicz i 
;łolyć k"' taty na mogtlc d~:iadka. 

Ten d7icl1 p07ostanie w nasleJ 
pami\ci na taws?c. A nwdtlt;c.tamy to 
niczwykłemu proJektowi 
rcali7owanemu L pa~ją 1 

?aanga;o\\ a n i cm puc? uc7n1ow i 
nauctycicli radawnickiCJ szkoły. G d) by 
nic to. nigdy nie p07nalihy~my losóv.: 
uL.iauka. Okazuje ~1ę , ze mimo upł)'\VU 
tylu lat można odnaleźć groby członkó" 
rodziny. uzyskać uc7ucic spokoju i 
spełnionego obowiązku wobec bliskich. 

Jesteśmy bardzo wdt.ięczni i 
serdecznie dziękuj emy państ" u .ta 
zaa n gaŻO\\ a nie '' poszuki\\ a n i u 
rodzin i:ołnierzy, którzy zginęli " 
walkach l l woj n) Ś\' iatO\\-('j . 

Bogusla\\-a i Stefan Furtako'" ie 
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"Powróćmy, jak za dawnych lat ... " 
czyli spotkanie po latach absolwentów SP nr 4 w Międzyrzeczu 

Kiedy rok temu, po raz pierwszy po ponad czterdziestu 
latach, przekroczylam próg mojej szkoły podstawowej, 
czułam że to początek starej historii w nowej odsłonie. 

Cofnij my się więc~ czasie ... 
Szkołę Podstawową nr 4 skończyłam w 1973 roku i 

przyznam szczerze, że od tego momentu nie wracałam fizycznie 
do tego miejsca, choć prą okazji różnych koleżeńskich spotkań
temat naszej szkoły był wielokrotnie obecny. Wspominałyśmy 
koleżanki z ławy szkolnej 1 nauczycieli, którzy przez te osiem lat 
by l i częścią naszego życia .. . 

W ubiegłym roku, kiedy przeczytałam na Facebooku, że 
moja szkoła wygrała konkursempiku pod hasłem 1000 po~odów 
by czytać- postanowiłam napisać o tym artykuł. Umówiłam stę 
na spotkanie z dyrektor Alicją Utratą- Błochowicz. Weszłam do 
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szkoły i czas się na 
chwilę cofnął. a 
przez moją głowę 
,.przelec iał y" 
tysiące obrazów z 
dzieciństwa . 
Spotkanie z panią 
dyrektor dało 
początek nas?Cj 
współpracy, a ja 
przyjęłam rolę 

popularyzatorki 
tego miejsca . 
Okazało siy także, 

że funkcję zastępcy 
dyrektora pełni 

m oj a szko l na 
koleżanka, też 

polonistka 
Małgosia Dziedzic. 

To ona oprowadziła mnie po szkole i pokazała zmiany, jakie 
zaszły tutaj na przestrzeni tych długich lat, a ja odkrywałam to, co 
niezmienne- pomieszczenie, które było moją klasą, szatnię, która 
była też wtedy szatnią ... i poczułam tę wspaniałą atmosferę sprzed 
lat. Od tej chwili bywam tu często i piszę cykliczne artykuły o tej 
niezwykłej szkole w niezwykłym miejscu. 

W czasie rozmów z dyrekcją wyłonił się pomysł 
zorganizowania spotkania absolwentów szkoły. Szybko ten 
zamysł podchwyciłyśmy i opowiadałyśmy o nim naszym 
znajomym. I tak powoli zawiązał się mały komitet organizacyjny 
tego przedsięwzięcia. Cztery kobiety wzięły na swoje barki i do 
swoich serc plan zorganizowania takiego spotkania. Oczywiście 
naszą szefową została Małgosia Dziedzic (dla nas Drobni uch), 
która zna tę szkołę z dwóch stron - jako uczennica oraz 
nauczycielka i wicedyrektorka. Do niej dołączyła niezwykle 
zaangażowana w sprawę Ewa Mioduszewska i dojeżdżająca na 
każde spotkanie z Poznania Mirka Muszyńska . Celowo podaję 
nazwiska panieńskie tych kobiet, bo myślę, że czytelnicy łatwiej 
je rozpoznają. Czwartą osobą byłam ja, pisząca te wspomnienia 
M ariola Danielak. Muszę Czytelnikom uświadomić, że trudność 
zorganizowania zjazdu absolwentów podstawówki polega na 
tym, że wszystko jest niezmiernie odległe w czasie. Dziewczyny 
jeździły do kuratorium aby ustalić datę powstania szkoły, poznać 
historię tej placówki i odszukać najstarszych absolwentów i 
nauczycieli. Nawiązaliśmy kontakt z założycielką szkoły p. 
Krystyną Mroczkową, mieszkającą od lat w Niemczech. Każde 
nasze spotkanie dotyczyło spraw organizacyjnych, których było 
mnóstwo. Z tygodnia na tydzień konkretyzowały się takie aspekty 
jak miejsce spotkania, lista zaproszonych gości, organizacJa 

cateringu, kwiatów, banerów, rekłam i planu całej imprezy. 
Nadszedł w końcu czas, w którym miałyśmy jasny obraz tego, 
co nas czeka. Oczywiście targały nami różne emocje - była obawa, 
że się coś nie uda, że pójdzie nie tak. nie wiedziałyśmy długo ile 
będzie osób ... Wszystko jednak szło pomyślnie 1 konsekwentnie. 
Przyszedł dzień, w którym udałyśmy ~ię z zaproszeniami do 
naszych nauczyciełt . To był \vyjątkowy dla nas moment 
Odwiedziłyśmy polomstkę, p. Wandę Juszczakową, z którą przy 
pysznym cieście i lodach wspominałyśmy lata szkolne. Śmiałyśmy 
się do łez wspominając lekcje polskiego. na których recytowaliśmy 
wiersze, których dzisiaj nikt by nie deklamował, rozmawiałyśmy o 
rywalizacji między uczniami o każdą piątkę i o psikusach, które 
robiliśmy naszej pani. W czasie tych rozmów zdałyśmy sobie 
sprawę z tego. jak wiele szczegółów z tamtego czasu pozostało w 
naszej pamięci. Spotkanie, choć krótkie, było bard?O sympatyczne. 
Od naszej polonistki pojechałyśmy do Bobowicka, by wręczyć 
kolejne zaproszenie, tym razem dla p. Adama Żyły - naszego 
dyrektora i nauczyciela. Nie widziałam pana Adama od 
zakot'lczenia szkoły, więc upłynęło mnóstwo czasu, a jednak 
zobaczyłam człowieka choć trochę starszego. to o tych samych 
rysach twarzy i tym samym serdecznym uśmiechu . Spotkanie było 
niczwykle miłe i wzruszające, pan od fizyki ucieszył się na nasz 
widok i chyba też radość mu sprawiło zaproszeme na spotkam e. 

Byłyśmy także u naszej pani od geografii - Janiny 
Reługowej, obrzyczanki z krwi i kości, osoby związanej nie tylko 
ze szkołą ale i miejscem- naszymi Obrzycami. Pani Nina to osoba, 
która zawsze obdarza nas szczególnym uśmiechem i serdecznością, 
a każde z nią spotkanie sprawia nam radość. Te odwiedziny były 
takim przedsmakiem emocji, które nas czekają ... 

Na budynku szkolnym zawisł baner ... dziewczyny szykowały 
klub na wieczorne spotkanie. Niezwykłą pomysłowością i 
kreatywnością wykazała się Ewunia Mioduszewska, która 
własnoręcznie wykonała dekoracje, a chętne do pomocy 
dziewczyny stroiły sale na imprezę . 

NADSZEDŁ WIELKJDZJEŃ ... 
Częćś oficjalna odbywała się w specjalnie na ten dzteń 

przygotowanej sali lekcyjnej . Na ścianach wisiały stare, czarno
białe zdjęcia z tamtych lat. Absolwenci i zaproszeni goście szukali 
siebie na starych fotografiach, które wywołały lawinę wspomnień . 
Wśród zaproszonych gości mogliśmy rowitać byłych dyrektorów 
szkoły- Stefana Furtaka i Adama lyłę oraz obecną dyrektor 
Alicję Utratę -Błocbowicz, witaliśmy także nal!.ze nauczycielki -
panie Juszczakową i Relugową. Jednak najwięcej emocj1 
czu liśmy przy spotkaniu naszych, niewidzianych od lat koleżanek i 
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kolegów. Szybko okazało się, że najliczniej była 

reprezentowana klasa, do której chodziłam. Od zakończenia 
szkoły nie widziałam Róży i Grażynki - mimo upływu ponad 
40 lat. ich oczy, gesty i zachowanie pozostały takie same, a że 
mamy parę zmarszczek i mądrzejsze spojrzenie. cóż, jesteśmy 
paniami w sile wieku .. Wiele lat nie było z nami Mirki, ale 
przyjechała i nie tylko że wyglądała świetnie, to tak stę z nią 
rozmawiało jakbyśmy widztaty się wczoraj . 

Uroczystość rozpoczęła się od powitania gości i 
przedstawienia historii szkoły. Prezentacj~ prrygotowała t 

pro\vad?iła Małgosia Drobniuch, która nic tylko opowiadała 
ale i pokazywała zdJęcia z tamtych lat, które wywołały u 
przybyłych emocJe 1 szepty, bo trudno milczeć na widok zdjęć 
naszych pterwszych nauczycieli ale i sąsiadów. 

Powspominała też dawne lata. koleżanki 1 nauczycieli 
Mariola Daniel ak, która w krótkim przemówieniu wróctła do 
szczęśliwych, szkolnych ale 1 obrzycktch, rodzmnych 
czasów ... My. obrzyczanie wiemy, że nasze dzieciństwo było 
nadzwyczajnic spokojnie i beztroskje_ bo żyliśmy w pewnej 
enklaw1e, która rządziła stę swom1i prawami. 

Bardzo ciepło o pracy w naszej szkole i o całym 

obrzyckim środowisku mówił nasz gość p. Adam Żyla, który 
w swotch wspommeniach podkreślał wyjątkowość tej 
placówkt i tego rmejsca. 

Były oczywtścic kwiaty i łzy. było IWiedLanic szkoły i 
szukanic w kaldym zakamarku tego budynku elementów 
przeszłości. Była też wspólna fotografia, która uświadomiła 
nam. że spotkała się tutaj obrzycka rodzina, rodzina może nic 
tak wielka, jak niektórzy oczekiwali, ale taka, której serce biło 
wspólnym rytmem. 

Po części oficjalnej przeszliśmy całą gromadą do 
klubu, aby usiąść i po prostu pogadać o naszym życiu, jego 
radościach i smutkach, o tym wszystkim, co wydarzyło się u 
ka.ldego z nas przez te dziesiątki lat. 'W tle did.lej puszczał 
dobrze znaną nam muzykę, którajednych porwała do tailca, dla 
innych sta nowiła tło roz mów. l tak siedzieliśmy 

wspominaliśmy, ale także opowiada liśmy sobie o naszej obecnej 
sytuacji, o tym, kto pracuje, a kto jest na emeryturze, chwaliliśmy 
się naszymi dziećmi i wnukami W czasie całego spotkania na 
ekranie telewizora przewijały się zdjęcia z tamtych lat, więc co 
chwilę zrywaliśmy s1ę, aby obejrzeć te fotografie z bhska t 

poopowiadać o mch. W czasie tych retrospektywnych opowieści 
było mnóstwo śmiechu, ale i czasami spłynęła nam po kryJomu 
jakaś łezka. W pewnym momencie 7abrzm1ała muzyka z serialu 
Czterej pancemi i pies i pojawiła się ogromna ścianka do zdjęć z 
bohaterami filmu . Na widok tej mespodzianki wszyscy zaczęli 
klaskać i piszczeć, ponieważ mamy w pamięci chwile z lat 60. 
ubiegłego wieku. gdy do Obrzyc przyjechała załoga słynnego 

Rudego l 02. Na obrzyckim boisku zebrały się wtedy tłumy 
dzieciaków i dorosłych. aby uczestniczyć w spotkaniu z 
Pancemymi. Wracając do teraźniejszości - muzyka grała, a my 
nuciliśmy De:.zcze niespokoj11e... i u!>tawiła się kolejka do 
robienia sobie zdjęć z bohaterami filmu. Był też taki moment w 
czaste tego spotkania, w którym wspomnieliśmy czasy, kiedy do 
Obrzyc przyjeżdLały największe gw iazdy polskiej sceny. 

l tak właśme spędzaliśmy ten niezwykły wieczór, wieczór 
pełen wzruszeń 1 wspomnień. 

Jadła i pic1a też nie zabrakło, a ciasto pieczone przez byłe 
uczennice naszej szkoły rozpływało się w ustach .. 

Było to pierwsze tego typu spotkanie, spotkanie. które 
wniosło radość i wiarę w przyjaźń i pamięć. bo mimo radosnego 
nastroju nie zapomnieliśmy o naszych kole7ankach i kolegach, 
którzy nie doczekali tego dnia. Byliśmy na cmentarzu położyć 

kwiaty na grobie naszego kolegi i tam wspomnieć tych 
wszystkich. którychjuż z nami nie ma. 

Mamy nadzieję, że to spotkanie 
rozbudziło chęć do kontynuacji naszej 
szkolnej, cz\\órkowej tradycji, którą 

mieliśmy zaszczyt rozpocząć ... 

Mariola Solecka (Danielak) 
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65 LAT SZKOŁ YW BOBOWIC KU Żyły, Romana Nowaka, a także 
nauczycieli , uczniów, absolwentów, 
rodziców i przyjaciół szkoły. To oni wszyscy 

Jubileusze są zawsze piękne, radosne i wzruszające, a 
szczególnie wtedy, kiedy szkołę wspomina się z sentymentem, a 

uczniów z wielkim 
uczuciem, serdecznością i 
chęcią przebywania razem 
jak najdłużej. Tak pięknie 
było 28 września w Zespole 
S:zkól Centrum Kształcenia 
Rolniczego im. Zesłańców 
Sybiru w Bobowicku. 

Szkoła w ciągu 65. lat 
zmieniała nazwy, ale duch 
pozostał ten sam. Przybyłych 
z różnych stron śwtata 
(dosłownie) absolwentów i 
gości przywitała na sali 
~mnastycznej orkiestra ze 
Swiebodzina. l chyba wtedy 
wielu uczestników 
uroczystości wspomniało 

szkolny chór pod batutą 

Andrzeja Korzeniewskiego, chór, który był wizytówką szkoły w 
województwie i kraju. Nie ma już Andrzeja. nie ma Jadwigi i Józefa 
Papajów, Jadwigi i Zenona Wojciechowskich, Izeliny i Antoniego 
Biały -ale pozostała wdz1ęczna pamięć i wspomnienia, których na 
spotkaniu nie zabrakło. l Jak to zwykle bywa - przyjechali 
absolwenci z daleka, a ci z bliska nie doszli. 

Oficjalną część uroczystości rozpoczął dyrektor Daniel 
Drzymała. Przywitał gości i absolwentów, którzy przybyli tak 
licznie, że miejsc na piękme udekorowanej sali zabrakło. Wśród 
zaproszonych gości byli: Monika Piotrowska z Mmisterstwa 
Rolnictwa. Ewa Rawa - Lubuski Kurator Oświaty. starosta 
Agnieszka Olender i wicestarosta Zofia Plcwa, wiceburmistrz 
Agnieszka Śnieg, dyrektorzy szkół. Miłym akcentem było 
wręczenie odznaczeń ZASŁUŻONY DLA ROLNICTWA , które 
otrzymali: Adam Źyła, Krystyna Orzeszko, Anna Kaczmarska i 
niżej podpisana. DZIĘKUJĘ. Wystąpienie dyrektora było ctepłe i 
serdeczne. 

Szanowni Państwo! Wyjątkowy dzień obchodów Jubileuszu 
65-lecia Zespołu Szkół Centrum Kształcenia Rolniczego im. 
Zesłańców Sybiru w Bobowieku skłania mnie do głębokiej refleksji 
i pochylenia się nad dokonaniami minionych pokoleń . Wieloletnia 
tradycja wychowywania młodzieży w duchu patriotyzmu, szacunku 
do drugiego człowieka, poszanowania nauki i pracy na roli była 
najważniejszym przesłaniem tych wszystkich, którzy dbali o 

wizer u nek szkoły. 
Niezwykle 
odpowiedz i alne 
zobow iązanie 

utrzymania szkoły na 
wysokim intelektualnie 
i moralnie poziomie, a 
także wysokiej jakości 
kształcenie zawodowe 
na kierunkach 
rolniczych są wyrazem 
mojego wielkiego 
szacunku i za razem 
podziękowan iem dla 
twórców tej szkoły -
mmch poprzedników -
dla Kazimierza Letowta 
- pierwszego dyrektora 
szkoły, Michała Fijalki, 
Czesława Glińskiego, 
Józefa Papaja, Adama 

swoJą pracą, poświęceniem i osiągnięciami 
dodawali splendoru szkole i wptsali s1ę w karty jej historii. Bogaty 
dorobek szkoły jest dla współczesnego pokolenia niezwykle 
inspirujący i motywujący. napawa dumą, ale również stawia wysokie 
wymagania. Wyróżnieniem i nieukrywaną radością jest dla mnie 
pełnienie od 2 Lat funkcjt dyrektora tej , a w zasadzie naszej szkoły. 
Kiedy w 2017 r. obejmowałem stanowisko dyrektora, wiedziałem 
że będę miał przyjemność pracować z osobami, które nie boją się 
wyzwail i na których wsparcie będę mógł liczyć. Nie zawiodłem się! 
Wszyscy razem ~taramy się kultywować" i cłoletnią tradycję naszej 
szkoły. Działantom naszym towarzyszy szacunek i przywiązanie 
do tradycji, utrzymanie wysokiej jakości kszta łcenia 

zawodowego, nowoczesność, a przede wszystkim dbanie o 

wszechstronny rozwój naszych uczniów. Możemy poszczycić się 
wysokim poziomem nauczania, sukcesami naszych uczniów i 
nauczycieli, absolwentami o trwałych wartościach etycznych, a 
takle nieustanie rosnącym zamteresowaniem młodzieży nauką w 
naszej szkole. Dbamy o poziom kształcenia, wprowadzamy liczne 
działania nowatorskie realizuJemy obecnie dwa projekty unijne, 
które nastawione są na jeszcze lepsze przygotowanie przyszłych 
absolwentów szkoły do podjęcia pracy w zawodzie. Prowadzimy 
długoletnią i twórczą współpracę z instytucjami działającymi na 
rzecz rolnictwa. 

Składam serdeczne podziękowanie nauczycielom, rodzicom i 
uczniom. pracownikom administracyjnym oraz zaprzyjaźnionym 
instytucjom za pomoc i zaangażowanie, bez których nasze 
osiągnięcia i zmiany zachodzące w szkole byłyby niemożliwe [ ... ] 

Historia szkoły dla każdego ma inny wymiar. Z sentymentem 
wspominamy swoją młodość. profesorów - mistrzów, ich 
życ1liwość. przyja.lń 1 mądrość, z którymi mogliśmy się zetknąć w 
murach naszej szkoły. Mam nadzieję, że dzisiejszy dzień będzie miłą 
okazją do wspomnień i wzruszeń. 

Serdecznie d:dękuję Państ""u za pnybycie i uświetnienie 
swoją obecnością tak szczególnego dla nas dnia. Źyczę wszystkim 
absolwentom, pracownikom pedagogicznym i administracyjnym 
oraz tym wszystkim, którzy w przyszłości będą uczyć się i 
pracować w murach tej szkoły, aby w waszych sercach zawsze 
brzmiały słowa. BĄDi UKOCHANEJ OJCZYZNY PODPORĄ! 
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*** 
Na ,.peromc" i pod ogromnym namiotem b}ły gorące '>potkama 

chyba najbard11ej pr7el ws1ystk1ch wyczekm.ane. Są tacy uc7ntO\\ ic, 
których pamu;ta st~ najbardZiej. Ja często wspominam Tomka Rutkę 7 

Technikurn H odO\\ lanego (matura 1994 ), Ś\\ 1etnego uctn1a 1 bard to 
dobrego polomstę z rói:nymi pom:rsłami. BardLo ~~ę wtruvylam 
erytając w monogralit vkoły Jego v.spt>rnn1cn1a ,.Pięć lat ~:.J-·b!.o 
mijało, by/i; my :.aplqtani w przedmioty zawodowe, zywienie, rozrót/, 
mechanizację, uprawę ro.\lin. Była jednak oa:.a. Na parter:.e, 
wcllodzqc głównym wej.\ciem 11a prawo, obok pokoju ltauc:;ycie/i 
klasa języka po/.~J.iego. W klasie - Pani Profe.wr I zabela Stopyra. 
Dobrze nam tam było, milo fł'\pominam te zajęcia. To tam mog/i;my 
dać ,;ę ponie.~ć wyobraf.ni". Pomcwa7 fomka na ZJCldnc nic było. 
\Htt;łam starą ks1ą)kę telefoniczną, znalułam na7Wl\ko. numer. 
tad7wonilam i . .. telefon odcbra la mama Tomka. 

Kaid} v. ychowa\\ca dobrze pamięta ~woich uctniów. Ja s1~ ta 

------------------

bard70 tym wychowaw ... twem me namęczyłam. bo dyreJ...tor Józef 
PapaJ uważał. 7e za bardzo ich rozpuwc;ę, no i miałam tylko dwie 
klasy, ale za to bardzo w:.pamałe. 1\"Jkt nigdy me m1ał do mch 
ndnych uwag, no. może oprócz JedneJ profesorki, ale ona do 
każdego coś miała, do nu1ic te t. Do dnś pam•ętają,1epokorne cielę 
J"•ie matki Mie. W tej p•crws7cJ (matura 1996) były same 
dnewcL)n}. a na ~potka.t11e puyjechały. Krysia, Gosia, Beata, 
Malwma. Ohmp1a 1 Lucyna Opowu~dtiały rnt o swoim życiu, 
dlJeciach i problemach. a Krysta stwicrd11ła, ie clwciai róż,rie to 
było, ale Jata spędzone w tej .\:.kole uwaia ;:;a najpiękniejs:.e. Miło 
to było usłyszeć. Nic się me zrntcmły, scrdcC7me je pozdrawiam i 
1apras1am W tej drugiej klaste było na okrasę dwóch chłopców 
AndrzeJ 1 Roman, a na spotkam u by!J [ v. eh na - mopprawa ręka 1 
gospodarz klasy. Alina ktorą traktujęJak córkę. bard7o nu bliskie 
Aneta i Adriana. i AndrzeJ spod Nowego JorJ...u. gd11e od lat 
mie~J:J...a. Od Eweliny, Anety 1 Aliny dostałam bukiety I. 17 róż. bo 

tyle lat minęło od ich matury. !znowu były opo\\ ieści o 
pracy. :iyciu i rodt tnach L 1111ędt) r zecLanami 
spotykam s1ę czę~to i tawvc JC'>t ~crdcc7ntc . Mam 
nadzieję. że 1 ct. którty nie dojechali . ciepło myśla o 
:-.Lkole i nauczycie lach . WS?y,q. z któr) m t 
rozma\\ iałam, tgodnic s t\\ icrti11łt. te lata sp.;d.tOne w 
bobov. •ckiCJ v..kolc. to naJpu;kmcj~l) oJ... re" \\ ich 
życtu. Skończy h studia. pracują \\ róinych zav. odach. 
w korporacjach \\ Pobce, Europie. Kanadzie 1 t.:SA. 
ro7WtJaJa swoje go.,pod,tN\•a. ale ;awvc chętnie 
przyjeżdzaH na spotkani 1 

Było \\SpóJne bie~iado\\anic, ro.1mowy, 
wspomnienia, w~pólny obiad i od 19.00 w Tequili 
BAL ABSOL\\ E:\ TA. l '"~zystkim się bardzo 
podobało ... 

Izabela Stop~ ra 
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Spacer ulicami Międzyrzecza -lata 50. i 60., część X 
Doczekaliśmy się spaceru po ObfZ)cach. Specyfika 

zabudowy l piękno terenu zmusza do opisu całościo~ego, a nie 
poszczególnych uliczek i zakamarków tego miejsca. 

Jest to fonna enklawy takiego miejsca bezpiecznego dla 
wszystkich mieszkańców. Jeszcze w latach 50. t 60. o Obrzycach 
mówtło się jako o oddzielnej miejscowości, bardziejjako o Szpitalu 
dla Psychicznic t Nerwowo Chorych, nic mając na myśli ludzt tam 
zamieszkałych i pracujących. Jako kompleks szpitalno-mieszkalny 
nie zmiemł się zbytnio od czasów powstania w pierwszych Jatach 
XX wieku do dnia dzisiejszego. a już na pewno do lat 60. Jedynie 
.1niszczenie dróg i budynków pokuujc, że czas mija. 

Spacer zaczniemy od bram) głównej , przy której 
znajdowała się portiernia Na wprost bramy od za,~sze b) ł i jest 
budynek administracyj ny. Jego kształt 1 fonna zachowują swój 
wygląd od początku powstania. Podobme jest z innymi obiektami 
w kompleksie ~zpitala. Wzdłuż głównej ulicy po JCJ leweJ stronie 
były budynki pomocmC?c szpitala takie jak: kuchnia, brygada 
remontowa - w pózmejszym czaste zamiemona na lakład 
Remontowo-Budowlany. kuchnia, pralnia i wiele innychjednostek 
niezbędnych do funkcJonowama coraz większego szpitala. który 
też sukccsywnte zwiększa zakres oferowanych usług me tylko 
związanych .1 chorobami psychicznymi i nerwowymi. 'Jad całością 
górował komm kotłown i opalaneJ paliwami stałymi. Największym 
jego mankamentem było potę.ine dymienie, ale wtedy to były cnsy 
kiedy na ekologię nie zwracano w1ększej uwagt. Największą 
"perełką" jak mówią mieszkańcy i pracownicy szpitala- jest 
wieża ciśnień. Sam obiekt jeszcze dzisiaJ wzbudza zachwyt nad 
sztuką budowlaną. Taki zachwyt wzbudzają tei inne budowle. 
Wydawało stę, .i:e zwykłe budynki, w których umiejscowtonc były 1 
są oddz1ały ora7 m1cszkama mają to coś, co jest podztwtane do 
dzisiaj. Oczywiscle mteszkańcy widzteli mankamenty wewnątrz 
budynków. ale to JUI mna historia. Po obydwu stronach uhc)' stOJ'} 
budynki oddziałów szpttalnych. W przcdztalc czasowym 
opisyw an}m obecnie. ilość tych oddziałów wahała się między 15 a 
20, tak samo d ule wahmęcia były po stronie pacjentÓ\\ t personelu 
szpitala Mteszkańcy Obrzyc to w większości pracowmcy vpitala, 
a jeśli nie pracownik, to na pewno współmałżonek lub d7tccko 
pracowmka. które w przyszłości znajdowało zatrudnieme w 
szpitalu. Kolejnym obiektem, o którym nałe.l~ ~spomnieć jest 
kościół pw. Podwy:i~7enia Krzyża Św. Piękny. zabytkowy 
kościółek, który warto odw1ed:zić t :zwtedzić. gdyż Jego świetność 

architektoniczna do dz1s1aJ stanowi maJstersztyk. Zresztą wszystkie 
budynkt, \v których micszC/ą się odd11ał) chol)ch 1 budynki 
mieszkalne w optsyw·anych czasach były \v stame bard7o ładnym i 
zadbanym. Na osobny pod7iw zasługuJ'} w<;z)'stkic parki, których 
było bardzo dużo. Ławki 1 ławcelki stanow iły dopełnienie tcrenÓ\~ 
rekreacyjnych i wypoczynkowych Drtc\vostan tawsze był i Jest 

mocną stroną Obrzye. l. niego dumni są 
mieszkańcy tej cz~śc1 Mt~dzyrzecza. Był 
jeszc.1e Jeden ob1ekt. którego zaLJrościli 
obr7)C7anom międ7yr7ec7anie z 
zacbodmeJ czę~ct miasta Był to basen. 
Kto miał dobre .. układy" 7 tutejszymi 
rÓ\\Ieśnikaml . to pr,rychod.llł i korzystał z 
kąpieli . Jednak me v.s,ry.,C)' mieli tak 
dobrze i o tym w dalszeJ części artykułu. 
W latach 50. pO\\stało gospodarstwo 
rolne. łąc7111e 1 ~adem 0\\0Cov.ym. a 
całośc z kuchmą. p1ekamią i innymi 
jednostkami 1apewniala 90% 
samowystarcnlnośet. W drugieJ połowte 
lat 50. powstała na tacnic szpitala szkoła 
podstawowa, początkowo 3- letma , ale z 
czasem uczmowie kończyli ją po 8 
klasach. W p1erws1cj połov. i e lat 60. 
utworzono Liceum Piełęgniarskie i po 5 
latach pierws1c absolwentki zasilały 

szeregi pracownic tutejszego szpitala, 
szpitala miejskiego i szp1tah w pobliskich 
okolicach \\ następnych latach 
absolwentami szkoły byh też chłopcy, a 
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może należało nap i sać mężczyżn i . 

Przy szpitalu powstały takie organizacje jak Ochotnicza 
Straż Pożarna, Klub Sportowy "Zdrowie", TowarL) Sł\-\'0 

KrLe\-\'ienia Kultury Fizyc.mej .,Astoria", własna orkiestra 
dęta. W ponad 90% we wszystkich tych organizacjach 
uczestniczyli m1cszkańcy Obrzyc i pracownicy szpitala. Wiadomo, 
ze straż-acy by l i zawsze pierwsi w razie potrzeby na terenie szpitala, 
a i pomocni sporadycznie poza szpitalem W TKKF najbardziej 
prę.lną była sekcja siatkówki. Siatkarze wygrywali turnieje służby 
zdrowia i wiele tumicjów na wszelakich festynach. Bardzo dobrze 
siatkarze radz1h ~ob1e w rozgrywkach klasy A. W 1963 roku 
awansowali do klasy okręgowej i sekcja siatkówki w Astori i 
zniknęła z mapy siatkarskieJ. Przejął ją Orzeł i tym sposobem 
siatkówka w Astorii nie odzyskała blasku. Innymi sekcjami 
zajmował się JózcfMatysiak. Klub Sportowy "Zdrowie" oparty na 
własnych wychowankach dLielnie sobie poczynał na różnych 
szczeblach rozgrywek. Bez większych problemów jego najlepsi 
zawodnicy zasi lali szeregi Orła Międzyrzccz, a potrafili zas il ać 
jeszcze lepsze zespoły. Nic sposób nie wspomnieć o Wieśku 
Mrozickim, który przez k1lka lat grał w Głogowskim Chrobrym. 

Dalej spacerując po terenie szpitala trafiamy na kort 
tenisowy. Kameralny, ladnie wówczas utrzymany kort był terenem 
ciężkich treningów Maćka Dobrowolskiego, który powoli w::.pinał 
się na wyżyny mlodzieiowego tenisa ziemnego na arenach kraju 
Trafiały się tam pojedynki treningowe z Wojciechem Fibakiem, 
który z Poznania przyjeż-dżał potrenować z przyjacielem. Z kortu 
to jeden krok na boisko piłkarskie. Wówczas w latach 60. boisko 
w Międzyrzeczu było remontowane i na nierównej płycie boiska w 
Obrzycach rozgrywał swoje mecze Orzeł. To były bardzo dobre, a 
może nawet najlepsze czasy międzyrzeczani na mecze spacerkiem 
ul ~cą Poznań ·ką maszerowab całymi rodzinami mte~zkańcy 
m1asta. Rozgrywki II I ligi były emocjonujące, ale mecze Pucharu 
Pol-;k i to sukces sportO\"')' i orgamzacyjny. Eliminacyjne mecze o 
wejście do II ligi tei były ciekawe, ale szybko okazało się, że to za 
wysokie progi. Częśc iowo zazdrości łem kolegom (miałem takich) 
1 Obrzyc, którzy zawsze sadowili się w naj lepszych rejonach do 
oglądania . Jak sami mówili, przychodzi h około godziny wcześmcj. 
J ednak naj\\ ięcej \Hpomnień pozostało po meczach ze 
Śląskiem Wrocław, której bramki strzegł jeden z najlepszych 
bramkarry "' historii polskiej piłki - Jan Tomaszewski. 
Ówczesna prasa lokalna i centralna podawała, że mecze oglądało 
około 2500 widzów. Na tamte czasy uważałem, że jeszcze więcej. 
Jednak oglądając zdjęcia, obecnie określam liczebność na 
niespełna 2000 kibiców. Jednak to na tak małym boisku i tak ilość 

ogromna. Orkiestra dęta też miała dużo 

roboty, gdyż swoją grą uświetniała Imprezy 
organizowane przez szpital Jeszcze w 
obrysie tere nu szpita lnego zaczęły 
powstawać początkowo pojedyncze ogródk1 
dzia łkowe, późmeJ już cały kompleks 
ogródków. Na pytanie po co im ogródki 
skoro mają przepiękne tereny zielone -
gospodynie domowe, w w1ększości 
pracown ice szpitala odpowiadały, .le to 
odskocznia od codziennej pracy na 
oddziałach szpitalnych, a i plotkowame w 
takich warunkach teżjest przyjemniejsze. 

Teren szpitala ogrodzony był ze 
wseystkich stron. Poza terenem znajdowały 
się budynki mieszkalne przy uhcy Leśnej . 
Mieszkaltcy tych domów też utożsamiali się 

7 Obrzycami. Powracam na chwilę do 
kolegów z Obrzyc. Jak zawsze byh super 
koledzy i byli gorsi. W zależności od tego ilu 
m~ało się po swojej stronie - to można było 
kozaczyć . Począ t kowo to widziałem 
meufność po obydwu stronach, ale gdy jeden 
z drugim przekonywali s1ę o szczerości 
wobec s1ebie, to było super. W większości 

przypadków, chociaż nic nwsze, stawali po stronie swojego. 
~ajgorze) jak walczyli pomiędzy sobą. Nikt z zewnątrz nie mógł 
mterwemować, gdyż obracała się złość obydwu stron przeciwko 
memu. Takie zachowarue było mi znane z wielu innych terenów i 
nie było to nowością , Bardzo dobrą płaszczyzną do nawiązania 
kontakt.ów był sport, a S7C7ególnie piłka nożna . Jak wcześniej 
wspommałem, młodzi zawodnicy "Zdrowia" szybko asymilowali 
si ę w "Orle" i nigdy nie czuli się niedoceni en i. W tamtvch czasach 
sport był takim łącznikiem -czy się to komuś podobało czy nie. 
Ta mała \\"Stawka jest pstryczkiem dla rodziców dzisiejszych 
kand)datów na sportowca. Liczy się tylko moje dziecko i nikt 
poza tym. 

Opuszczamy piękne tereny szp itala w Obrzycach i 
powracamy do miasta. Jak bardzo zmieniło się dojście, mogąocenić 
osoby spacerujące latami w tamte strony. 

Jan Wiśniewski 

Zakończyłem cykl spacerów po Międzyrzeczu. Wszystkim 
dziękuję za ocenę tych spacerów. Po rozmowach ze znajomymi i 
osobami osobiście mi nieznanymi, rozmowami telefonicznymi z 
innych miast stwierdzam, że takie przypominanie tamtych czasów 
było strzałem w dziesiątkę. Były też dwie uwagi krytyczne, ale to 
był opis widziany moimi oczami i nic nie poradzę, że ktoś widział to 
inaczej. Nie była to praca naukowa, a historia ma to do siebie, 7e 
różne fakty są rózme interpretowane. Czytelników Powiatowej 
zapewniam, że w redakcji planujemy poruszać inne tematy, które 
zapewne zamtercsują mieszkańców Międzyrzecza i nie tylko. Do 
zobaczenia na łamach miesięcznika. 

UWAGA! 
Wynajmę kiosk spożywczo - przemysłowy 

(16m2) wraz z wyposażeniem. 
Międzyrzecz- teren szpitala w Obrzycach. 
Kwota wynajmu- 300 zł netto plus VAT 

Istnieje możliwość sprzedaży kiosku . 
Kontakt pod numerem 

661055418 
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WERONIKA BORZOBOHATA 
- POLKA, SZWAJCARKA, EUROPEJKA, MIĘDZYRZECZANKA 
Nikt z międzyrzeczan nie pamięta już pewnie drobnej, 

elegancki ej staruszki, mieszkającej w domu opieki 
prowadzonym przez siostry zakonne w latach 50. XX l\'ieku. Ten 
parterowy budynek istnieje do dziś, choć służy już innym celom. 
Stoi przy ulicy Kazimierza \\ielkiego (dawniej Waszkiewicza), 
naprzeciwko NETTO. Tam, 17 Lipca 1953 roku, zmarła jedna z 
naszych babć - ciotka mamy - Weronika Borzobohata. 
Pochowana została 11a starym cmentarzu, a po śmierci mamy w 
1985 roku przeniesiona do jej grobu na nowym cmentarzu w 
MiędTyrzeczu. 

Koleje jej życia, choć samotnego i niełatwego, były ciekawe. 
Jej OJCiec Władysław Borzebobaty (1831 86), powstamec 
styczniowy. poznał swoją żonę Szwajcarkę z Genewy Fanny 
Strudel - w Polsce, w bliskim "ą~iedztwie, dokąd przyjechał z 
wizytą Fanny była guwernantką w majątku jego znajomych. 
Podziwiam tę młodą dziewczynę, odważną 1 zdecydowaną, która 
opuściła rodzinę i bezpieczne życie w swojej ojczyźnie i przejechała 
pół Europy, żeby uczyć dziec1 w daleklej Polsce, której zresztą nie 
było na mapie świata. W ladysław opowiadał potem, 7e zakochał się 
w jej głosie. Jeszcze jej nic zobaczył, ale usłyszał jak mówiła coś do 
dzieci w ogrodzie. Była to więc milość od pierwszego . . . usłyszema. 
Postanowienie ożenku zapadło prawie natychmiast. W ten sposób 
obywatelka spokoJnego, 
neutralnego kraju została 

"wkręcona" w nasze polskie, 
trudne dzieje. 

Jako były powstaniec 
Władysław wyemigrował do 
Francji i zamieszkał z rodziną w 
Paryżu. Weronika - ich córka -
uczęszczała do słynnej szkoły 

Sacre Coeur, prowadzonej przez 
zakonnice. Spokojne życie 

przerwała wojna francusko 
pruska, w czasie której powstała 
w 1871 roku Komuna Paryska 
Chcąc nie chcąc mus1ał w niej 
uczestniczyć i Władysław 
Borzobohaty, został bowiem 
zaangażowany jako lekarz przez 
Walerego Wróblewskiego i 
Jarosława Dąbrowskiego. 

Komuna została ostatecznie rozgromiona, a Władysławowi groziła 
śmierć, jak wielu innym. Ocalał jednak. W Paryżu był głód. Zjedzono 
wszystkie psy, koty i szczury. Rodzina Władysława pr7etrwała dzięki 
posiadanym zapasom tranu. 

Trudno mi dzisiaj połączyć w spójną całość wszystko co 
usłyszałam z ust dawno już nieżyjących członków rodziny. Wiem, że 
jakiś czas mieszkali w Krakowie, mieszkali też w Rosji - chyba w 
Woroneżu. Farmy lubiła spacery wśród pól, zachwycał ]ą zwłaszcza 
kwitnący Iubin. Czyżby nie było go w Szwajcarii":~ Gdy wóz 
przejechał przez pole i zgniótł łodygi łubinu. ona ku uciesze 
gawiedzi - podnosiła je i przywiązywała do palików. Nie mogła 
uwierzyć, że ta pięknie pachnąca roślina hodowana jest na nawóz lub 
paszę. Zdarzały się zabawne nieporozumienia językowe. Kiedyś 
miała iść na bazar z rosyjską służącą Pelagią. Mów1 do niej- Pelagie, 
Pelagie (wym. Pelażi), pajdziem na bazar, ale widzi, że służąca 
kładzie się do łóżka. Zdziwiona pyta, co to ma znaczyć i w 
odpowiedzi słyszy - przecież sama pani mówi - poleży, poleży (ros. 
poleż, poleż). 

Myślę że Fanny i Władysław pomimo niełatwego życia byli 
dobrym malżel1stwem . Znali wielu sławnych ludzi tamtych czasów. 
PodobnoAsnyk kochał się w Weronice, a Sienkiewiczowi posłużyła 
w Trylogii za pierwowzór Anusi Borzobohatej. Po śmierci rodziców 

Weronika musiała sama decydować o swoim życiu. Poszła w ślady 
matki ucząc dzieci w rodzinach krewnych. m.in. u nas w Zdzięciole, 
gdzie się mną zajmowała . W czasie WOJny, zanim pr7yjechała do nas, 
mieszkała w Wilnie. I tutaj cudem uniknęła śmierci. Była w swoim 
mieszkaniu, gdy zaczęło się niemieckie bombardowanie miasta. 
Podeszła do okna. a cbw1lę późnieJ w m1ejsce, gdzie siedziała, wbił 
stę duży kawał metalowej obudowy bomby. Jedna T?ec7 długo nie 
była uczumiała na tym kawałku metalu były rosyjskie litery! 
DziSiaj już wiemy w czym rzecz. 

Po zakończeniu l wojny św1atowej zwycięskie państwa i 
pokonane Niemcy podp1sały 28 czerwca 1919 roku Traktat 
Wersalski, na mocy którego 71ikwidowano w N1emczech m.in. sztab 
generalny, lotmctwo wojskowe. flotę podwodną i zakłady 
zbrojeniowe. Nie uczestniczyła 'ń tym Rosja. która też uznała się za 
pokrzywdzoną. l oba te państwa w 1922 roku podpisały traktat 7 

tajnym aneksem o współpracy wojskowej, która zaczęła się 

natychmiast, a celem była eksterminacja Polaków. Przyjaźń i 
współpraca kwitły aż do pamiętnego czerwca 1941 roku. Hitler po 
dojściu do władzy ani myślał stosować s1ę do ustaleń Traktatu 
Wersalskiego. Nie mógł u<>icbie przygoto .. vywać się do nowej wojny, 
ale od czego są pr7yJaCJele? Zwi;pek Radziecki pozwalał Niemcom 
ćwiczyć na swoich poligonach, udo~tępniał lotniska wojskowe. 
Tuchaczewski \V)'kladał w niemieckich akademiach wojskowych, a 

Guderian w Rosji. Zw1ą7ek 

Radziecki produkował dla 
Niemców broń i amumcję. Oto 
dlaczego niemieckie bomby miały 
rosyjskie napisy. 

Babcia Weronika jeszc7e 
przed 7akończeniem wojny 
pojechała pierwszym transportem 
do Polsh Myślę 7e niechciała być 
obciążeniem dla moJej matki, 
która i tak była obarczona trójką 
małych dzieci. Babcia Wercia w 
niczym by jej nie mogla pomóc, 
była jui bowiem bardzo sędziwa. 

M1mo podeszłego wteku była 

jednak bardzo samodzielna, sama 
decydowała o swoim życiu. które 
nicią przewijało s1ę z życiem 
naszeJ rodziny. NIC miała swojej 
rodziny, żyła dla innych. Mój 

młodszy brat w dzieciństwie cierpiał na przepuklinę i często płakał z 
bólu. Uspokajał się dopiero wtedy, gd) babcia wzięła go na kolana, 
przytulał się i zasypiał. Powojnie, gdy byliśmy już w Trzcielu, babcia 
odnalazła się w Tomaszowie Mazowieckim. Potem przeniosła się do 
pod Poznań do dużego państwowego majątku rolnego. gdzie wuj 
Adam Borzebchaty jako inżynier rolnik kierownikiem. Tam uczyła 
jego córki - Kalinę i Ewę, moje rówieśniczki. A kiedy my 
mieszkaliśmy w Pohcku, przyjechała do nas. Ale nie była tam z nami 
do końca, przeniosła się do domu starców w Międzyrzeczu, 

potrzebowała już bowiem pomocy całodobowej. Gdy już 

zamieszkaliśmy w Międzyrzeczu, to po niedzielnej mszy 
odwiedzałyśmy z mamą babcię. Za oknem był ładny ogród. latem 
można tam było posiedzieć . Gdy młodszy brat chorował i zostawał w 
domu, to chc1ał, żeby babcia posiedziała przy nim, a nie kto inny. Była 
między nimi jaka~ więź. 

Zmarła w lipcu 1953 roku. Jej grób przez długie lata był dla nas 
symbolicznym grobem całego starszego pokolenia naszych bliskich, 
których mogiły pozostały na zawsze za granicą. 

(Na zdjęciu - babcia Weronika siedzi między wujem 
Wojciechem fw mundurze/ i dziadkiem Janem {w czapce/) 

Krystyna Hulecka 
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11 rozbiór Polski i powstańcy na ziemi międzyrzeckiej 
Na mocy traktatu podpisanego w styczniu 1793 roku w 

Petersburgu przez Rosję i Prusy, doszło do II rozbioru Polski. 
Była to reakcja na p r óby uniezależnienia się Rzeczypospolitej 
od Rosji i reform podjętych w okresie Sejmu Czteroletniego. Do 
kolejnego rozbioru przyczynita się także rewolucja ludu 
francuskiego, co spowodowało zb liżenie się dotychczas nie 
zawsze p rzyjaznych stosunków między dworem rosyjskim i 
pruskim. Rosja w tym czasie pod pisała też korzystny dla siebie 
rozejm z Turcją. Połacy nie mogli pogodzić się z okupacją 
obcych mocarstw i w listopadzie 1794 roku doszło do in su r ekcji 
kościuszkowskiej . 

Po uchwaleniu Konstytucji 3 Maja 1791 roku i podczas 
zastosowania jej zapisów w [ Rzeczypospolitej nastał rok 
swobody. Jednak elekcyjny król Stanisław 
August Poniatowskt ( 1732-1798) ugt ął stę 

przed żądaniami Katarzyny II ( 1729-1796) i 
w h pcu 1792 przystąpił do konfederacji 
targowickiej. Spisku magnatów polskich, 
którzy pod hasłami ,.obrony zagrożonej 
wol ności przeciwko reformom Sejmu 
Czteroletmcgo i Konstytucji 3 maja" w 
taj nym porozumieniu z Rosją, zdradzil i 
sprawę narodową. W kraju nad Wisłą doszło 
do sporów, pod7iałów i walk bratobÓJczych, a 
Targowica stała s ię na nwsze synonimem 
zdrady. 

24 stycznia 1793 roku wojska l2-
tysięcznej arm ii dowodzonej przez 
generała Heinricha von Molłendorf, 
wkroczyły do Skwierzyny i 1\1 iędzyrzecza, 

następnie zajęły Wielkopolsky i Pomorze. W 
miastach tych stacjono~ały odd7 iały wojska 
polskiego, które jednak w obliczu takiej 
przewagi sił, nie stawiały oporu. Na 
Zachodnich Kresach do walk doszło tyl ko w 
Sierakowic t w Kargowej, gdzie 60- osobowy garnizon odmówił 
złożenia broni. Mtej scowa l udność długo wspomina ła bohaterską 
śmierć dowódcy garnizonu, kapitana Stefana Więckowsk iego i 
większości jego żołnierzy. Wielkopolskę wcielono do tak zwanych 
Prus Południowych. Zlikwidowano urzędy polskie, wprowadzono 
pruską administrację i sądownictwo. Znaczenie straciło starostwo 
międzyrzeck.ie. Prowmcję podzielono na dwa departamenty: 
pomański i bydgoski, a te 7 kolei na powiaty i kontrolne urzędy 
podatkowe. Starostów, kasztelanów i naczelników zastąpil i 
landraci oraz radcy podatkowi. Swój urząd stracił ostatni 
kaszte lan międzyrzeck i M ichał Krzyżanowski. Majątek 

zamkowy został oddany w dzierżawę za zasługi byłemu 
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ambasadorowi Królestwa Prus w Warszawie von Girolamo 
Lucchesini, liczącemu się w Europie politykowi włoskiego 
pochodzenia. Ostatntm polskim starostą był książę Antoni Bamaha 
Jabłonowski. Dla szlachty utworzono specjalne komisje 
sprawtedliwości n iższej instancjt. Rząd wprowadził nowy system 
podatkowy. który szczególnie obciążał majątki ziemskie. Powiat 
skwierzyński włączono do powiatu międzyrzeckiego . Pozbywano 
się także symboli polskich z urzędów państwowych i miejsc 
publicznych. 
Mieszkańcami Międzyrzecza i Skwierzyny w większości byl i 

niemieccy ewangelicy, którzy nowe rządy przyjęli z aprobatą. 
Podobnie było z miejscowymi Żydam1. wielu Polaków też popierało 
Prusy. Opat b iedzewski Onufry Wierzbicki, JUŻ kilka miesięcy po 
zaborze wystał list do króla Prus Fryderyka Wilhelma U (1744-

1797), w którym zapewniał o swojej 
l ojalności. Pozytywne nastawienie 
ludności było też widać podczas wizyty 
władcy Prus w Międzyrzeczu. 

N a naszym teren i e w urzędach nie było 
większych zmian i nie było potrzeby 
kompletnej wymiany administracji, 
inaczej było we wschodnich rejonach 
Wielkopolski. gdzie nie spodobały się 

obce rządy i od początku niemieckiego 
panowa n ia wuastała nicchęć do 
Prusaków. Także w zaborach rosyjskim i 
austriackim duża część środow i sk 
narodowych nie zaakceptowała zaborów. 
Wybuchło Powstanie Wielkopolskie 
rozpoczęte prLez mieszczan, którzy 
zostali pozbawieni przywilejów nadanych 
przez Konstytucję 3 Maja . S7ybko 
powstawały małe oddziały chłopskie, na 
początku działające niezależnie od siebie, 
uzbrojone w kosy. piki, widły, siekiery i 
różne strzelby. Przeważnie dowodzenie 

przejmowali właściciele fo lwarków lub okoliczni zamożni 

mieszczanie. Takie oddztały powstały między innymi w Morkowie 
pod Lesznem, pod Rakoniewicami, Wolsztynem. w Grodzisku, 
Rawiczu, Czempiniu, Babimoście i w Mi.ędzyrzeczu. 

Duża część oddziałów wielkopolskich pod dowództwem 
generała Józefa Niemajewskiego skoncentrowala się koło Śmigla. 
Inne działały na własną rękę w okolicach Kościana, Lwówka, 
Grodztska 1 Wolsztyna. Najdalej wysumęte na zachód samodzielne 
oddziały powstańcze działały pod Międzyrzeczem i Sulęcinem. 

Składały się one głównie z chłopstwa i mieszkańców miast. Jednak 
powstańcy w tej części Wielkopolski spotykali się z niechęcią 
ludności niemicekjej i części szlachty protestanckieJ. 

Działalność powstańców skopiła się głównie na 
przejmowaniu ad ministracji i rozbijaniu oddziałów 
pruskich oraz oglaszano manifesty powstańcze. 
Dochodziło także do walk i potyczek. Duże walki 
rozegrały s ię między tnnymi pod Kościanem, w 

~ Bydgoszczy, z rąk do rąk przechodziły Gniezno i Sieradz. 
~,._ Wśród Prusaków powstał zrozumiały popłoch i strach 

przed polskim zagrożeniem. Skupil i oni swoje wojska w 
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• Składante zestawOw komputerowych 
• usuwante wtrvsów t zatniekowanych pltków 
• odzysktWante danych 
• monta.t monttonngu (pOdgląd w talon,. kom 1 
' monlat systemów alarmowych GSM 

• Tworzente Banerow200x100 i inne Następstwem tego był Ilł rozbiór Rzeczypospolitej, 
• T woaen.e Oł'az prowadzen te stron www 
• Twoaente PfO!el<tOwgraficznych 0 dokonany przez Rosję, Prusy i Austrię w 
• Spn:edat p00 potrzeby kltenta .....:::. 1795 r. Rozbiory przekreśtiły istnienie 
• Spn:edazop<ogramowama antywirusowego. niepodległego państwa polskiego na 123 
tusze, tonery, pendmie karty pamtęct, dyski 

lata. 

Andr.tej Chmielewski 
Na zdjęciu : - Kosynierzy 
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Do regionalnej biblioteczki PubłlkacJa ta me po\\ ~la la b) bet. taangatov. arua kold.cjoncr{m i 
:lyctlmcgo poder-cm \\OJ! 13lcdtev. a p. \1ał~orzal)- Mu-.iałO\hklej 

Gmina Biedzew 
na dawnych pocztówkach 

\l bum jco;t do'it~pn~ '' k\ięgarniach " \fiędL\ rzeczu i 
~"'' iert~ nic," księ~arni Daniel " Gor70\\ic \\ lkp.," Biurze 
RachunkO\~~m \\ Błcdzc\\ic ora1" ł.to\l..u naprteci\\l..o stacji 
ben t) nowejOrlen w \liędryrJCCIU. 

\ndriCJ Chmiele\\ski 

Przed~ ta\\ iam Pań~h' u s woj~ 
ksią.lk~ "Gmina Blcd7C\\ na da\\ n~ ch 
pocLtó~~l..ach /Ccmeinde Ble~en \uf Alten 
Postkartcn" t l..artami pocLtO\\ymi z 
kolekcjoner\kich 1hioró'' DariusLa 
Bro.lka, :\lak~~ miliana Frącko\\ iaka i 
Vłartina \ 1eillncra - h~łego mievkańca 
Vłiędz)rzcc/a. lo kolcJn~ album 7 serii 
.. M ic.r'>cowoscl na d<m nych pout(m kac h". 
w którym moicmy :tohactyc prtcd\\ OJ en m: 
widok1 dobrtc :tnanych nam miCJ"C 

l oto mam prted \Ob:t !.olejne po \tiędt~ rtccJu, Grumie 
\liędL~rzecz i ~k,,iert~ nit \poll.anie 1 hhtori:t 
tatrl) maną na da" n~ ch poctl«i'' kac h. T)m ra1em 
poznajl'm~ Gminę Blcdtl'" · J<!J nhytl-.1 1 miCJ'l:a. 
których JU.i nic ma W1.:lka tl• l<hługa kolck..:Joneró" 
p o c 1 t ó '' ck . kto r .Y d1 Jll 1 e 1h t !l" i a A n d u c j 
Chmlek\>skl ldl'hY''aJ<! F r(vn:mi ' r osohami . a 
my. d/J~k1 11.:h pa-j1, motem) podll\\tac JC " 
albuma~:h . które pr ;vhilia 1 narn rni.t-.ta i\\ ,je 1 da" nn 
minionych lat Ctcl..am~ na na\tfi'pne. 

(stop) 

INFORMACJE Z UNIWERSYTETU TRZECIEGO WIEKU 
Zgodnie z akademiekił tradycjlł 

również Unh,ersytety Trzeciego Wieku 
rozpoczynaj li działa lno~ć w paidzierniku. 
~a nas.tej uczelni uroczysta inauguracja 
or:u immatrykulacja miała miejsce 7 
października w sali kina MOK. 

PrLybytych na uroczystość gości · 1 
studcntOw powitała .,rektor"' MUTW 
Wacława Kucqń:.ka . Po odśpiewamu 
studenektego hymnu ,.Gaudeamus lgitur" 
nowo przyjęci słuchac.te :t.łoL)'li ślubowanie 
i otrzymali z rąk pani prezes legitymacje 
członkowskie. Następnie goście - taro:.ta 
Agmeszka Olender. wicestarosta Zofia 
Plewa oraz bunnistrz Remigiu:.z Lorenz 
złożyli nam iyczenia radości z nauki i 
aktywnego dz iałania na rzecz 
aktywizo"'ania i integrowania społeczności 
seniorskleJnaszej gmtny. 

Dyrektor międzyrzeckicgo muzeum 
Andrzej KinnieJ po złozeniu nam życzeń 
wygłostł wykład inauguracyjny na temat 
.,Wybuch li wojny światowej". W spod>b 
barwny i atrakcyjny przedstawił sytuację 
polityczną przedwojenneJ Polsk1, Niemiec i 
Europy przed wybuchem WOJny, dojście do 
władzy Adolfa Hitlera i przebiegpierws:rych 
działań wojennych. Wyk ł adu 

"'ysłuchaliśmy z olbrzymim 
zainteresowaniem. dziękując panu 
dyrektorowi gromkimi brawami. 

Już na~tępnego dnia nasi słuchacze 
brali udział w zorganizowanym pucz Uuąd 
Miejski Dniu Seniora odwiedzając 
stanowiska prozdrowotne-badanie ciśnienia 
i poziomu cukru oraz oklaskując gorąco 
kole.lanki i kolegów z. innych organit..acji 
seniorskich pre7entujących swój dorobek 
artystyczny 

Nas1 a kademic ki d.deń scniora 
zorganizowaliśmy tradycyjnie na pikniku 
integracyj nym prq ognisku w Pniewie. W 
czasie oczekiwania na upieeicnie kiełbasek 

, oraz w przerwach w 
kon sum p cji 
odbywały się 
konkursy 
s prawno ściowe. 
śpiewaliśmy 
pio:.enki harcerskie i 
bie~iadne Przy 
stolikach sn ut o 
opowieści 1 

wspomnienia z 
wakacyjnych 
podrózy i wycteczek. 
Był o wesoło 1 
nostalgicznie. w 
kaidym razte 
podobało się. 

Z kronikar kiego obowiązku nałe.ly 
w pomnieć o zwycięzcach poszczególnych 
konkurencji sprawno~ciO\~)'Cb, i tak -
prowadzony przc7 Krysię Kub1ak ra1t do 
celu pedałem TO\\ crowym wygrała Czesia 
Wawrzynowska przed Danusią Kaliszak. W 
konkursie gry w bule prowadzonym prLez 
Renię Malinowską wygrała Ela Kujath 
pr7ed Heniem Grońskim Rzut k61kamt do 
celu prowadzony prt:ez Renię Malinowską 
wygrała Halina Witkowska. która po 
dogrywce pokonała Małgostę Kowalczyk. 
Konkurs gry w darta (r rot lotkami do tarc.cy) 
wygrał Waldek GaJ lewicz przed 
Władysławem B!7e~zczem W przeciągamu 
liny, które prowadlila Krysia Kubiak 
najsilniejsza okazała się grupa dowodzona 
przez Waldka GaJiewlcza w składzie. 
Waldek, Renata Mahnowska. Zosia 
Ztarkowska. Heniu Groński i ~1arianna 
Dulcmba, zostawiaj(IC w pokonanym polu 
grupę dowodzoną pr7C7 Lucka S7puleck1ego 
w składzie; lucek. Cehna Bartos. Marysia 
Śliwińska, Ola Korczak 1 Zbyszek Gogola. 
Pozostali uczestnicy walk w konkurencjach 
sprawnościowych trakto\.\oani byli jako 
zdobywcy trteciego miejsca (wszysC) stal.t 
na podium) i w nagrodę otrzymali uścisk 
dłoni Prezesa i mogli 7aśpiewac wybraną 
piosenkę. Ponadto Zos1a Ziarkowska 
przeczytała kilka pięknych, nostalgicznych 
wierszy byłego międtyrLeczanina. 
ntedawno zmarłego Krzysztofa 
Borkow~kiego. W tru:.zaJące wiersze i 
fraszki LO!)ta zapre7cntowała 7. właśc1wą 

sobie swadą t humorem . 

Pikoik integracyjny seniora został 
uznany gremialnie za udany 
i do zobaczenia bez ubytków 
w p r zyszłym roku 
akademickim. 

Andr1ej KICZKA 
Zdjęcia Bogusław 

Stopka 
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Opony nowe 1 używane 
W ciągłeJ sprzedaży posiadamy 

opony nowe w różnych rozmiarach 
do samochodów osobowych 

Naprawa Felg 

1 terenowych 

Jako jedynt w Mtędzyrzcczu posiadamy 
urządzenie do naprawy-prostowania f~lg 

marki UNJ-TROL 

Wyważanie kół 

Posiadamy profesjonalny sp17ęt 
do wyważama kół w pojazdach 

Felgi nowe i używane 
Posiadamy felgi alwnmiowe nowe 

oraz używane .,.. różnych rozmiarach 
od 13' -21 ·do samochodów 

osobowych, terenowych 

Wulkanizacja 

WYMid&-lłDtiW &-SEBWIS-IlllłOW &O& 

SPRZEDAŻ OPON NOWYCH l UŻY-WANYCH W ROZMIARACH 13'"-22" 
przy ich zakupie MONTAŻ GRATIS! 

Naprawy bieżące, 
Wymiana oleju, 
Wymiana pasków rozrządu, 
Pełny serwis klimatyzacji 
(płukanie, odgrzybianie, nabijanie) 

Największy wybór opon nowych i używanych 
w Międzyrzeczu. 

Dojazd po auto do naprawy GRATIS! 

Posiadamy opony różnych marek: 

66-300 Międzyrzecz ul.Zawadzkiego 51 
www.oponymiedzyrzecz.pl 

tel.507 158 267, 732 877 06 
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Informacje ze starostwa 
- OBCHODY 65-LECIAZSCKR W BOBOWICKU 
- n Wl7eśnia w Zespole Szkol Centrum Ks7tałccnta 

RolniCLego tm. 7c~łańców Sybtru '' BobO\\icku obchod.tono 6'i
łectc ~zkoły (Relacjo w llumer:.e) 

- :\.11 SPARTAKJAOA WTRZCIELl 
- 20 wr.tcśnia w Tr.tctcłu odbyła s1ę XII IntegracyJna 

Spartakiada Osób !'.tcpelnosprawnych. 
(io.,podaflem była Gmina frtcicL a w~półorgamLatorem 

Gorzowski lwtątck O~ób !'.tepełnosprawnych .. Start" W~ród 

dopmgujących był m m ołtmptjctyk poseł na Sejm Tomav 
Kucharski. starosta Agnicvka Olender oru burmistrz Tr.rctcła 
Jaro~ła\\ Kactmard. 

0 sprawne prLeprowad.tenie zawodów zadbał dyrektor zc.,połu 
Edukacyjnego '' Trzctelu Danu~/ Or.re~.tko '-a 
Spartakiadę 'kładał) 'it; konkurencje nęc7nO'>Ctowe tcnts 
stołowy. ~Lachy. bteg1 ora1 htc.zmct\\0. które c1estyło się 
naJ'' •ęh1ą popułJmo.,clą \\s ród najmłodszych. 

'-a .rakońacme naJh:p't otrl'ymałi puchary. nagrody i 
upommki ufundowane prte/ .-.ponsorów. \1mistcrstwo 
';portu 1 Turystyki ora/(lminę fr1cieł. 

- XXII OLI\JPL\DA RĘKODZ I ELA 

AR f\ STYCZ:\ EGO 
W bałt 'v10Si\\- 20 \Hl'e~nia odbyła su: \.\.Ił 

Olimptada Rękod.flcla Artystyuno-l żytkowcgo. W11~ło \\ 
mej ud11ał 250 osób nicpelnospra\'.-nych,.. Polski i "'licmicc. 
Oficjalnego oh'.-arcta l' a\\ odó\\ dokonała \Hcestarosta Zofia 
Plewa Uc7cstnicy f)''\\ałllo\\ałi ,.". kilku konkurencjach : 
gastronom u. stolaf'>lwtc. ceram1ce. Jloryst)CC. kra w Jcct\~ i e i 
plastyce, które oceniał 7C'ipół sędziowski w skład.ric: Renata 
Dyla, Angellk.t Ma.,JUkicwiC7, Alebandra Banak. Barbara 

Kasztelan. Tadeu:-.r Świder 1 Jacek Bell. 
(cłem oltmpmd> była mtegracp '>r(Khm • .,ka oraL promocja 

dokonan i umiejętności. 1 łlkw1dac;a barter społcC/nych J o rowrue7 
okazja do \\ymiany doświadczeń .ra'' odO\\ ych pomiędzy 
pracownikamt placówek oraz osobami zamteresowanymi 
problemami O'>Ób niepełnospraw nych. 

- :\"OWY 
\\ ICEPRZE\\'00'\ ICZ.\ C \ 

24 wrześma na XII sesjt Rad) PO\\Iatu 
jednogło~n1e po,~olano 
\\ tcepr7ewodmcząccgo Rad) Po\\ iatu. 
Zo-.tał nim p. Jaro,ła\\ Sllachetka. 
Scrdcc1mc gratulu jem). 

- ST\PE'\01\'\ALKO\\ E 
- 24 \\f/C~ma na XII sc~Jt Rady 

Powiatu \Hęczono :-.typendta nauko\\ c dla u1dolnioncj młodncży z 
terenu Powtatu :\1h;dl')f/Ccktcgo. Lt'-lY gratul.tC)JnC: wręetall starosta 
Ag meszka Okmkr ora1 priC\H,dnicląc) Rady Pow 1atu Toma~z 
Jannollński 

\\~ rółnieni: 

CKZil Technikum nr l 
Dyllon g \\ tktona. (Janc;ar-.ka Karl) l lila. "adolna '\atalia, 

Piasccka -\dna n na R)marc.r)k DomtntJ....t Orlik Oli\\ 1,1 Pru.,mO\\'>kd 
P.llllma. DutJ...o" tak '-atalia. !t,tlka l t/anna. Górotak Żancta, 
l łombek W1ktona. Kowal'>ka ;...1il.:hahna. Lewandowski Patryk, 
Łuc1ak Wiktoria, Rad7ivcv"ska Ewelina . :\1atulcwtc..t WOJCiech 
M1chat. Stcmtl'niak Julia. T\\Orkow.,ka Daria, Wypych 1-au~tyna, 

Ponulak 'vftchal i na 
CKZiL_ Technikum nr2 
l tltpk tewiCl Jakub. llclwtg Maciej, 'vfarcinko\\ ska \\'eromka. 

Strzelniska Natalm. Dudek Rafał, Kufel l luhcn. Obst Konrad. MeJza 
Jakub, Sikorski Krzysztof. S7) mkowi.tk Piotr. Bogucki \1aciej, 
Kowaluyk Dawid. SLreder Sara Kry:.-tyna. \\'al i góra PatrycJa 

Lic(•um O~ółook'lttalc:tce 
Babi ak Kacper. S koc l') las P;m d !... u~.r} n ska M.ma. Sko\HOn 

Alck,andra. Kuw Jakub Jozd \1,h1C\\ tc7 Róia SJUda F'thp, S7p) tko 
.i\ n na. C 1cpams Aneta. Kocwiek \1arcin. Krę-:1'>/C\\ska Kornelia. 
Utrata \\ cromka. Witko\\ ~ki r lit p. ZarkO\\ 'k 1 Barto-.7 

DOH\A:\~0\\A'\1 \.l Fl '\Ol "i.ll ORÓG 
\\ojewoda Włady~ta'' D.>JClak 25 \\f/C~Illa przekazał 

pued~ta\'.-tCJelom sarnor tądÓ\\ .r_ Pln\ i atu \1tędz) ueckicgo 
..,ymhollc7ne czeki na dofinan-.o\\antc 1adań '~ ramach runduszu 
Dróg S.unor1ądo\\ych 1 podztękował ~amor~<!dlmcom .ta owocną 
współpracę podc1as S\\ ojej kadencJi W 1miemu pO\\iatu promesę na 
k\\ o tę R:\5 623 zł odebrała \HCestaro,ta l o fi a Plc\\a. 

Warto podkreślić ie wsparcte, Jakie otrzymało l)tarostwo 
PO\\-tatowc będ1ic \\-ykorly~tanc puy rotltclcniu remontu ulicy 
Chopina w M iędz) rzecz u 

Oofinan,on a nic dla Po" i atu \1 iędJyrJecl..iego: 
~tarostwo Powiatowe H35.623 tł. Ci m ma Blcd!C\\ 452 R 16 

.rł. G m ma S h\ 1cr.t.yna · 1.449 26911. 
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G m ma Przytoctna l 2 l O 30X zł. Gmina \1tęd7yrzec7 
2.7"3.92511. W \umie - 6.721.941 zł 

OOFI'IIA:\ 'OW\:\1[ OZIALAL:"'OŚCI OPS-ó"' 
- 26 "rte'>nta 

"Ojewoda łubu~ki 
\\lładysła\\ 11aJCtak 
""ręc1ył \laro'>lorn 
Jubusktch pO\\ lałO\\ 
symboliCinc ctcki na 
do tinan<;O\\ a n 1e tadait 
\\ła~nych powtatów. 
jak1m1 jest prowadteme 
domów pomOC) 
społecznej. \\ojewoda 
pot)"J...ał dodatkowe 
~rodktt re1emy celowej 
budietu pal'htv..a '' 
łąc7neJ kv .. ocu: 3 75 l 727 
zł W imieniu Powiatu 
\1iędz}rzecł"tcgo promesę na J"wotę l 228 549 11 (najw1ęks7e 
do finansowam c spo~ród lubusk1ch pow1ató\\) odebrała staro~ta 

Agnics1ka Olendcr. Po" ta t Mtędzyrtecki jako jeden z melicznych"' 
kraju postada ai' 6 Domov.. Pomocy Społecznej." których jest bard/o 
\Hele potuch 10\\-C'>tycyJnych 1 rcmonto\vych 
Dztęki dofinansowamu będ.l'le moihwa reali1acja 
przynajmlliCJ c1ęśct t nich. 

- SEMINARill \1 GEOOETÓ\\ 
PO\\-IATOWYCH 

- W tym roku Powiatowi 
Międzyr1ecktemu prz)padła orgamzaCJa 
scmtnartum szkoleniowego geodetów 
powiatowych. kiero\\ntków ośrodkÓ\\ 

dokumentacji geodezyjnej 1 kartograficznej oraz 
pracowntkó\\ ... łuiby geode.tyJnCJ v..ojewództv..a 
lubuskiego. Przet dv.·a dm uczestmcy mich 
możłtwość dyskutov.·ania 1 wymiany 
dośv..tadcteń w d.ztcdzrnach kartografii, geodetjl i 
ewidenCJI gruntóv.. W sernmanum udział \\Zięła 
starosta Agnieszka Olender. Dy s kusję 
poprowadzili AndrzeJ Byhca (WIGtK), Robert 
Kostek (Kierov..nik Projektu Związku PowtatÓ\\ 
Lubuskich) oraz Tomas1 Michalik (GEOBID Sp . 
.t o.o.). W prograrn1e seminarium porustona 
została m. m kwestia tinan!>owama zadań administracji geodezyjnej 1 

kartograficznej województwa lubusktego w roku 2020 oraz 
omówiono problemy wynikające z realizacji bieżących zadań prt.ez 
admini~trację geode7yj ną i kartograficzną. 

1'110\\-A H \LASPORTOWA W PSZCZEWIE 
5 pazdziemika otwarto halę sportową, 1. której będą 

k.orqstać mieszkańcy Gmmy Ps.tczev... powJ,IIU ora.t Ul.LnlO\\ie 
szkol 

/e względu na dotinansov..anic Ministerstv..a Sportu 1 Turystykt 
dotacją v,. w-ysokośct 3 772.400,00 1ł (całkowita wartosć inwestycji 6 
696 067.40 zł) W uroczystOŚCI uwiał V..:tięJi · v..ojewoda \\ładysłav.. 
DaJCtak ora.t staro-,ta Agn1eszka Olender, w1ccstarosta Lotia Plewa 1 
puewodmczacy Rady Toma'' Jarmolińskt Staro:.ta po~ratulowała 
\\ÓjtO\\ i Gmmy Ps7czey, nkonctema budo\o,.y hali. a takze 
podkre~ltła ogromny wkład lokalnej ~połeC?ności i \\ładz 

... amorządowych w pr1eprowadzen1e proJektu, gdy; prry tak du7ych 
inwestycjach wsparcie płynące ze wszy~tk1ch stron jest bardzo 
potr1-cbne dla pov..od/enia Ladan1a. 

llalę .,ponową w PstC/CWIC budowano w latach 2016-2019. 
Pos1ada płytę główną o powtcrtchm l 000 m2. a tak ze widownię na 
150 mtejsc !>Jedzących. 

- PODZIĘKOWA'\IADLA 'A liCZYCIELI 
14 paźdztemtka z okazJI Dma EdukaCJI NarodoweJ starosta 

Agnte~zka Olender oraz przewodniczący Rady Powtalu Tomasz 
Jarmoliński nagrodzili nauczycH:łi i d}rektorów powiatowych 
placov..ek ośwtato .... ych, którzy wyró.lnili się sukcesami 
za\\odowymi. 

- TUR~ lEJ PIŁKI SIATKOWEJ 
- W hali Międzyr1eckicgo Ośrodka Sportu i Wypoczynku 18 

paźd/temika rozegrano Turniej Piłki Siatkowej o Puchar Starosty 
M iędqrzeckiego. 

Zawody otworzyła starosta Agn1es7ka Olender, życząc 
zawodnikom zdrowej rywalizaCJI . 

. ,.. W tun11cju udtiał \\llęły zespoły młodych 
sportowcÓ\\ z Akademii SiatkÓ\\ ki oraz szkół 
podstawowych. by po 1aciekłeJ walce otrzymać 
zasłużone puchary 1 medale. Nagrody wręczyli 
starosta Agnieszka Olcnder. dyrektor SP nr 6 ~ana 
Antono\\icz ora7 rozgrywający - kapttan 1 trener 
GBS Bank KS Orzeł M1ęd.zynecz P10tr Haładus. 
Ogromne podzu;kowania należą się uczestnikom .ta 
liczne przybycte. )portO'\vą ryv..ahzację oraz walkę 
do samego konca, a takLe kadne LrenerskieJ 
młodych siatkar1y, która ..,tanęła na wysokości 
zadama. Obserwując poliom gry na~.tych młodych 
sportowców moina śmiało 
stwierdzić . LC przys.tłość Orła 
wydaje s1ę być nie7agro/ona 

:\1ichał Kubik 
rzecznik prasowy starosh"a 
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Z międzyrzeckiegoratusza 
- UCIĄŻLI\\ EO ADYZOCZYSZCl.AL:\1 
W ratu~zu odbyło się <,potkanie pr7cdstawtctcli władz gmmy 1 

powiatu. mspekCJI ochrony ~rodowtska i pohCJL Tematem były 
osady z oczyszczalni ścieków. które przed kilkoma t) godmamt 
wywozone były na pola w okohcach wst Jagielmk. t-.a początku 
pa7dziemtka do ratusza wpłynął Li~t Ornarty, którego autouy 
skar7yli stę na uctąiłtwy dla mieszkańców odór. unoSiący stę nad 
polami w poblizu wsi Jagielnik. Odctuwali go takLe mtcszkanc~ 
wschodmeJ częśc1 mtasta Powodem były osady z oc1yszczalnt 
ścteków w Gorzowie Wlkp. 1 Słubic, którymi ui.yźniano pola. Pod 
listem podpisały się 434 o~oby. 

ur7ąd Mter,kt me miał żadnego \\pływu na \vydame 
ewentualnego po1wolema na nawozeme pól uprawnych w 
sołectw1e Jag1ełmk osadamt z oczy~zczaln1 scieko\o\. \A-ladze 
mtasta nic ma]ą bowtem takich kompetencj i, ewentualne 
pozwolemc nie był~ też 1 n!mi kon~ultowan~ .. z micjatY'~Y 
burmistr7a odbyło stę spotkame. ""' ktorym wllęh udnał m.m. 
WojewódJki Inspektor Ochrony Środowtska (WIOŚ) '1trosław 
Ganeckt, wtcestarosta Zofia Plewa i st. asp. sztab. Justyna 
Łętowska 1 KPP. . . 

Osady powstają po ocz)sZclemu ~ctekóv •. Ich wyv.o1en1e na 
pola odbywa się pod nadtorem \A-oJewódzkteg? Inspektora~ 
Ochrony ŚrodO\nska. na podstawie tzw. zgłoszcnta. M. Ganeckt 
~:apewmał. że problem nic powinien się jui' powtórzyć. WIOŚ 
ot rzymał wtększe uprawmenta dotyczące kontroli i ~adto~ nad 
podobnymt praktykami. Pucd ewentua lnym wywte7temem z 
oczyszcnłnt na pola osady mają być poddawane procesom, które 
.meutrahzu~ą przykry zapach npcw. ni al M .. Ganec~i . 

WIO$ powmna monitorowac oddztaływame osadow na 
otoczenie i ich uciążliwość dla mieszkańców zapowiada 
Remigtusz Lorenz. (Redakcjo też otn,yma/a Li!>l Otwarty 
mieszkańców Jagielnika) 

RODZiC E POSADZIU DRZEWA DLA SWOIC H 
D ZlECI 

- Takiej akcji jeszcze w Międzyrzeczu nie było! W so~ot~. 
19 paźdtiemika. zasadzono 40 drzew, których patronamt "ą 
naJmłodsi mieszka!lcy naszej gminy Ntech dzieci t drzewa 
zdrowo rosną - mówtł burm1strz Rem1giusz Loren~. 

Drzewa zasad1ono pr1y ulicy Pięciu Swiętych Bract 
Międ1yr1eck1ch w ramach ogólnopolsklej kampamt .Jedno 
dztecko Jedno drtewko". To był śwtctny pomy<>ł. AkCJa była tez 
w:torowo przygotowana komentował Marek Zicntecki, który 
razem z żoną Moniką posadzi li drze\\ kod la synka O livera 

Orgamzatorów t pomysłodawców wychwalali także inm 
uczestmcy akcji To faJna mtCJatywa Za parę lat drzewko urosnte. 
synek będzie wtększy. FaJnic będzie przyjść t zobaczyć. jak 1 on 1 
drzewko się rozwijają mó"' tła Dorota Kostrtewa 

Sadzeme drzew odbyło su; z inicjatyv.y "Jadleśnictwa 

M iędzyrzect i '""ladJ mtasta - Chcemy uctcić '" ten sposób 95 
roc/ntcę La~Ó\\ Pań~tWO\'vych zaznact.al nadlcśnicty Jacek 
\A- tęckowskl. 

Lipy drobnołtstnc zasad1ilt rodztce dz1ec1 urod.zonych od 
styc1ma do sterpnia br Czego mogę Pań..,tw u zyClyć'! Zeby wasze 
d.ricci rosły ra1em z tymi drzewam11 przynostły \o\amJak naJWięceJ 
radośct. Zapravam. abyście pt 1ychod111t sprawdzić, Jak rosną 
drzc\\a, których patronarot są \o\ as/e poctccby. Ntcch rosną 1drowe 
i stlne - mówtł bum1istrz Rcmtgtu:.z Lorenz W przyszłym roku 
powtórzymy akCJę. Przy każdym drzewku zamontO\\ano tabliClk? 
z im1enicm dziecka i datąjego urodzin Na uczestmków czekały tez 
drobne pre1enty od leśników 1 gadi'cty promocyjne gminy. 
Kulinamym akcentem tmprezy były natom1ast ufundowane przez 
orgamzatoróv. ciepłe napoJe. słodkości i pyszna zupa gula..vowa. 
przygotO\\ane przez Jedną z mteJ~CO\\ych re-.tauraCJL Pychota -
komentowałt. 

Burmtstrz podkreśla, ze dwa szpalery drzew będą naturalną 
barierą chroniącą m1es1kailcó'" pobltsktego osicdl.1 
Kavtelańsk•ego przed hałasem z obwodmcy AkcJa wpt~UJC stę w 
wtelki prOJekt rewttali;acJi micj<,ktej ttelcni . Andr1ej S!clą:lek 1 

Dyrekcji RegiOnalnej Lasów Państwowych ze Szczecma wtiąl 
udnal w uroczystoŚCI t ratem 1 burtnl'>trzem 1 nadle.;mczym 
zasadził d"' te akacje na rynku kolo ratu~1a . 

"Ja zdJ9CIU - jedno z drtewek tasadlili dla "'ojego synka 
Oh" 1era '1omka i Marek ltentccc) 

SENIORZY ŚWI ĘTLJĄ NA CAŁĄ GI\11NĘ 
Remigiusz Lorenz złozył seniorom gratulacje i życzem~

wasze ~wtęto wpiSUJe stę w obchody 21 Lubu~ktego Tygodma 
Semora, Jest rówmeż okazją. aby podJ•ękować wam za aktywno~ć 
w życiu spolecmym oraz działalność na rtCCL mtasta t gmmy 
Trudno p!7ecenić rolę. 
Jaką odegraliście w 
dliejach Mtędzyrzc~la, 

me sposób tci wymienić 
waszych liC?nycb tasług 
d l a naszej małej 
ojczyzny. Ciężką pracą 

budowaliśctc histonę L 

p r z y s 7 ł o ś ć 
Międzyr1ccza ora:t 
uczyltścte nas szacunku 
dla innych i miło~c1 do 
naszego miasta. Gorąco 
v.am 7a to dziękuję w 
tmtcniu swoim L 

mieslkańców móv.i l R 
Lorcnz. Kolejną odsłoną Ś\o\ i~ta by ł W) kład .,Pi~kny umy~ł - jak 
zachować mtclektualną ~prawno;ć", wygłoszony przez Grażynę 
M 1chałowską 1 Małgorzatę MakarC\\ tcz To oczywi-;c1e me 
\Vs;y.,tko. Seniorzy biorą udnał w warsztatach samoobrony. mogą 
też zrobić badanta profilaktyanc. Jednym z punktÓ\\ programu 
Gminnego Dnia Seniora jest promocja tom1ku \\ tcrszy .. Bucza~ki 
Ptclgrzym·· Kazimierza Kulasa, wydanego przc1 Gmmę 
M1ęd1yr1ec:r 

- MIĘDZYRZECZ PAMIJ<;TA O BOHATE RA C li 
KA:\-1PANII WRZEŚ~IOWEJ 

'\a Cmentarzu WoJennym odsłomęto tabltcę poświęconą 
ośmiu polskim żołnierzom, którzy zmarli w nicmtecktej nicwoli 
podczas ll wojny \\\iatoweJ Puywrocdtśmy pam1eć o 
pochowanych w tym miejscu bohaterach kampanii \HZcśmoweJ 
mó"' i la zastępca burmistrza Ag meszka Śmcg. . . 

Żołnterze zostali wzięct do nic'' o li podczas kampanu 
wuesniowej w 1939 r Po \\OJ me zostah ekshumO\\ ani 1 pochov .. ani 
na Cmentauu Wojennym w Mtęd7yrtectu obok i.olmerzy Armii 
Rad1ieckiej, któr7y zgmęli na tych terenach podczas walk 1 

Niemcami,., picmvych miestącach 194'i r. Polacy spocz)'\\aJ~ \\< 

kwaterze nr 36, na któreJ wmurO\\ano pośwu;coną 1m tabhcę. 
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Spoc1ywają tam: wachtm~trl Jan 
Bankow~ki / Bańkowski. 
szercgO\\Y Włady~ław 

BorkO\\Ski. Kanonier Władysłav. 
Ctchocki. Adam CudJk. kapttan 
dyplomov.any Lucjan Piotr 
llaJc'' -.ki . ~tr1..:lcc Kazimtcrz 
0:-.tń~kt i Stan1słav. Sabata 

Jak podkrc~lała t:<blępca 
burmtstrn Agnieszka Sntcg. 
pr LCE dekady w ~wtadomości 
mieszkańca\\ nckropołta 

funkcjonowała jako cmentarz 
.':ołnicrzy rad7!ccktch. Dzi~ki 
wsparctu 1 Eaanga.':ov.arllu 
WOJska. mle..,zkańców oraz 
'' o J c '' o d y l u b u .., k 1 c g o 
Włady~ława DaJCLaka, udało się 

prEywróci~ pomtęć o 
.;;poCI) wających "' ty m mtcj ... cu 
Polakach. !..:turą 80 lat temu 
stawtli /brojny opor 
httlcrowskJcmu naJc/d.lcy 

Biało-c1cm oną wstęgę 
od!>loml! za..,tępca bunmstrn1 Agmcszka Śnieg.'' tccstaro~ta Zofia 
Ple\\a, mjr Mirosław Janusek z 17. WBZj oraE kapelan Garnizonu 
'v1iędz)>rzccz ks. płk dr Marek Kwieciński, który odmówił 
modlit,,ę 1 poŚ\>ięcil tablicę. W uroClysto\ct 'ń-Zręh ud11ał 

prndstm•icrele wład1 gmmy i powwtu, wojska. stowarzyszeń 
kombatanckich. Sybiraków oraz harcerze i uemiowic. 

Patronat nad uroczystośctą objął wojewoda Władysław 
DaJczak. Odsłonięcte płyty odbyło'' asyścte żołmerzy 17. WBZ 1 

harcerzy Hufca Międzyrzecz LII? oraz pocztów sztandarowych 
CKZiU oraz Szkoły ?odstawowej nr 2 w Mi~dryaecro . 

Skąd \\ 1emy. że polscy .':ołnterze zo<;tah pochowam '" 
kwaterze nr 36? lmtenny wykaz pochowanych tam Polaków i 
Rosjan dostępny Jest Wydziale Gospodarki Komunalnej w 
Urz~dzie Miejskim. Odnotowano w nim daty ich urodzenia i 
śmrerci. Z rejestru c~:ęsto korzy!.tają potomkow1e pochowanych 
tam iołnicrry, którzy puyje:idżają na ich groby 

UROCZYSTOŚĆ W MOK - MEDALE l K\\ lATY 
DLA JUBILATÓW! 

Prze.lyli t:e sobą w t:godZJe i milości 50 1 nawet 60 ł at. 28 
września l 7 małżeńst\\ z Międzyrzecza świętowało Złote i 
Diamentowe Gody. Były Łzy v.zruszenia. wiązanki kwiatów, 
życ1ema i gratulacje oraz medale, wręc10ne jubilatom przcr 
bum11Strza Rcmigiu~za Lorenza. W MOK zabrzmiały dźwtęk1 
Marsza Mendelsona. Razem z jubilatami prryJcchali tam ich bliscy 

dzieci. wnukov. ie 1 prawnukowie, którzy obsypali ich 

życzcmamt, k\\iatami i gratulacjami. Jubilaci otrzymali też 
\\ 1ązank1 kwiatów od Izabeli Kępińskicj, kier0\~mczk1 USC v. 
mH;dt:yrzeckim ratuszu. -l\ a te medale pracuJe s1ę naJdłu?ej. A? 50 
lat. cryli ponad 18 tysięcy dm i nocy zaznaczała. 

Artystycznym akordem uroczy:.tości były Występy Chóru 
Piccolo 1 M1ędzyrzeck1ego Chóru Kameralnego poddyrekcją E\\ y i 
WoJClecha Witkowskich orat koncert fortl!ptanowy na cztery ręce 
w wykonaniU rodzeństwa Patrycj i i Igora Oleksaków 

GRATU LACJE I K\\ lATYDLANAUCZYCIELI 
Z okazji Dnia l:dukacji 1\'arodowej burn1istrt 

Międzyrzecza Rcnuglllsz Lorenz spotkał się z wyróżniaJącymi s1ę 
nauczycielami 1 

dyrektorami gminnych 
placóv.ek oswmtowych 
- szkół pod-.tav. O\\ ych i 
przedszkoli 
Podziękował 

dyrektorom i 
nauczycielom 7a ich 
Clopką pracę 

osiągnięcia uczniów. 
Gratulacje złożyły im 
także sekretarz Urzędu 

Miejskiego Anna Sawka i dyrektorka Gminnego 7cspołu Ośv.1aty 
Izabela Korejwo. Zgodnie zaznaczali. ?c mieJSCowe szkoły 
wyróżniają się bardzo wysok1m pozromem nauczania. 

Bum1ista wr~czyl gościom listy gratulacyjne i kwiaty oraz 
odebrał ślubowanie od czterech nauczycieli. którzy awansowali na 
wyższe stopnie zawodowe. Odebrał te.': podz1ękowan1a od szefów 
związków zawodowych - Ełi'btety Śmiałek ze Związku 
Nauczycielstwa Polskiego i Andrzep Kaczmarka z nauczycielskiej 
Solidarności. którzy podkreślali zaangażowanie władz miasta w 
sprawy oś'v'v i a ty. 

"WIEWIÓRKI " DOSTAŁY KAMIZE L KI 
ODBLASKOWE 

Burmistrz Remigiusz Lorenz i Jego zastępczyni 
Agnieszka Śnieg odwiedztli ostatnio czterolatków z grupy 
"Wiewiórek'' w przedszkolu nr l .. Pod Jarzębmką". Nie przyszli 
tam z pustymi rękoma. Przymeśli kamizelki odblaskowe i razem z 
dyrektorką przedszkola Haliną Siwczak pomogli maluchom w ich 
zakładaniu. 

Dzięki tym kamizelkom podczas spacerów po naszym 
pięknym mieście będziecie bardzieJ widoczni, a przez to 
bezpieczniejsi. Parniętajcie tylko, żeby je zakładać przed wyjściem 
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zprzcds/kola - mówiłdzicciorn R. Lorcnz. 

- VIIĘDZYRZECZAME '\A UROCZYSTOŚCI WE 
F~'\CJI 

- W micj-.cowości Andrcsy we Francji od b) lo się 
spotkanie prrcdstawicieli parmcr-.kich miast z Francji, łloland•i, 
Niemiec i Polski. Międryr.lecz reprezentowali burmistrz 

Informacje z USC 
w Międzyrzeczu 
Urodzenia: 
Tomasz Mich..'llowski s. Mariu..,za i Anny 
Antonina Wołczecka c. Marcina i Jw .. tyny 
Klara Makowska c. Puemyslawa i Małgorzaty 
Witold Stanisław Baranowski·'· Maurycego i Moniki 
Blanka Danuta Dutkie\\icz c. Wojciecha i Patrycji 
Maja Stopińska c. Mateusza i Anny 
Zofia Frankowska c. Marcina i Agnieszki 
Amelia LilianaJaku.,zcwska c. Radosława i Joanny 
Blanka Izabela Krakowska c. Mateusza i Anity 

Wspomnienie 
o ŚP. Ewelinie Białudze 

To mespraw1edhwe i dziwne, ale 
kiedy człowiek czegoś się boi i oddałby 
w~zystko, byle tylko spowolnić upływ 

czasu, czas ma okropny zwyczaj 
przyspieszania swego biegu. 

Tak też się stało 13 marca 2019 
roku, kied) odeszla od nas Ewelina ... 

Dzisiaj dziękujemy losowi i Bogu. że 
mogliśmy doświadczyć Jej obccno~ci w 
naszym :i.yciu Jej mtlości. przyj3Lni. 
~ole:ieństwa, życzliwości i pogody ducha. 
Ze mogliśm)' z "lią pracO\\'aĆ. od 
kilkunastu Lat\\ Poradni Psychologiczno 
PcdagogiczneJ w Międzyrzcctu. a 
niektórzy ró"" n też w innych rrueJscach. 
czerpiąc z Jej energii,mądrosc11 dobroci. 

Od nie~ pełna d\\ óch lat była 
kompetentnym. kreatywnym i bardzo 
dobrym dla swoich pracowników 

Remigius-z Lorcnz, jego .t.ast'lpca Tomasz :O.tarkiewicz i 
dyrektorka ośrodka kultury Ewelina lzydorctyk-Lewy. 

Francu.-.kie Andresy jest jednym z kilku miast partnerskich 
M ięd.ryuecza. 

Dariusz Broiek 
Uuąd Miejski 

Hanna PiotrO\\ ska-Pn;dka c. Dam irma i Anny 
PolaAicksandra Dr.tymałac. ł.uka~za i Karoliny 
Filip Stanisław Ruta s. Luka.v.a i Katar-zyny 
AgataFotujma c. Tomas:~.a i Karoliny 
Weronika Pawio\\ skac.Andr.tcja i Karoliny 

Zgony: 
Leszek Turo-. ur. 197 3 znm. K~szyca Ldna 
Janina Grabiriska-SchabikO\\ska ur. 1932 zam. Międzyrzecz 
Wic~ława Piotrow icz ur. 1942 za m. ~1iędzyr.t~!cz 
Teresa Baczyńska ur. 1963 zam . .Międ.l)'rzccz 
Marcin Mora ur. 1980 zam. Międzyr1ecz 
Maria Byk zam. ł 933 za m. Picski 
JanuszSroka ur. 1955 :.r.am. Międzynccz 
HieronimTroccrur.l941zam.Mi~tdzyrzecz 
Micezysław Dubi no ur. 1946 zam. M i~tdzyrzccz 

Dyrektorem Poradni, której los i rozwój bardzo leżał (i wierzymy. 
.że nadal leży). na Jej sercu. Pracowała z wielką pasją, duio od 
siebie wymagała, nic oszczędzała się Swoje pomysły i plany z 
sukcesem przekuwała w działanie. w rrcczywi~tość. 

Czasami dokonywała rzccą, wydawałoby się. 
nirmo/liwych i wie to każd}. kto 
mtał szczęście Ją poznać. 

Szc.zcgólnie pochylała się nad 
dztecmt. tymt najbardziej 
pokrzywdzonym i. 
niepclnospra\\-n)'mi. Drugi 
człowiek był dla Niej ważniejszy ni/ 
Ona sama. Czyniładobro z naturalną 
łat\\ością i radością. choć myślimy. 
że czas przeszł) jeM tu nie na 
miejscu. 

Ksiądz Jan T\\ ardowski 
pO\Hedllał .,Mo.ina odejść na 
za,Hze, by stale być blisko". 

Koleżanki z Po r adni 
Psycholo~iczno- Pedagogicznej w 
MiędL) rTCC7U 
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Zdjęcia ślubne. dowodowe, reklamowe,portretowe 
i Jakie tylko chcesz !!! 

Retusz starych zdjęć, nagrywanie na CD 
Obróbka zdjęć cyfrowych i analogowych 

Odzyskiwanie danych z kart pamięci. 

RAMKI- NAJWIĘKSZY WYBÓR 
66-300 Międzyrzecz ul. Wesoła 7 

www.marcolor.pl 

tel.95 741 24 00 



Biuro Rachunkowe 
mgr Anua Trap-;zo 

(I .icencja Mini~tra Finan~ów) 

11 111a dJiala na 1 'u ku od l')')') 1. 

• omplł"ksowa obsługa księgowo kada·owa 

p~lna r·achunkowo~t 

- ntn·oc;zczonf' foa·my nacllunkowo~C"i 

kada·y -phtn• 

ndzi~lanit" ponad ,,.. zaka·f'-;it" pa·owadzouf'j 

działalno~ci go-;podaa·cz~j 

- pomoc p•·~· otwif'a·aniu i zam~·kaniu 

działalności 

o;porz3tdzanit" df'klaa·acji podatkowych 

- Wf'l")flkacja k'\i~g a·acbunkowycb i 

podatkowych 

- znTot Y A T za matt"a·iah· budowlant" 

- ROZLICZE~IA ROCZ~I-: 

/ \ l' ){ \ s/. \ \ l ' l l l 

Cl)'llllli! : Pn- Pt 7.30 141\ .00 

teł. 9:" 7,11 18 79. kon1. 69:c:i 985 ·159 
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~ _.._ __ . ..~ : 
W zwi~zku 1 rolWOJI.'m lu ma (\NS- bO< o er '>p , .., o 

ZATRUDNI PRACOWNIKÓW 
na ~tanowisko: 

PRACOWNI f·RO[lUKCII 

Do pr;xy na tł.'it-niE' MtędzynE'<za 

M1ejste p1a(v: 
MiędzyrzE'<z, ul. Z4kaQewUtlego 8/ GoanuhJego 2 

OFERUJEMY: 

uln knoe .. opMdu o ....--ęo p<~ 

- .otfł~cyjn~ svv-m ....,....,odttń 1 p<ćmlow•nb, 

•pritłęMdwlit~, 

- .:t..~&l\1~ 

- Sllfrokl fundusz~ m.In. 

• dofoNM<NrMiie wuas6w. 
l'~Kml', 

• . .-... Jca.~ 
o • • M Sj)(W1GW'f. 

• ~.-lycZN, 

Kandydatów pros1my o przesłame CV 

na adres e-ma1l: rekrutacłaCFC@cws.com 

lub o kontakt telefoniCzny: 

669 900 914 
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BLACK RED WHITE 
...,E8 
B ST 

.. . 
~ • Santan ~.::r 

95 74122 55 ormeb@vp.pl M/ormeb meble pn-pt 9-17 sob 9:30-13 
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Ekspresowa naprawa - ~ ~ 

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. 0957412411 695261080 

ilanllla {'Sałł'ha 
Pracowilia Protetycztra 

Międzyrzecz os. Generała Sikorskiego 7 
CZVNNe 

PONIIEDZIALKI l l ŚltODY W GODZINACH a.OG-17 .00 
WTORKI, CZWARTKI l PIĄTKI W GODZINACH a.oo-1e.oo 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu. no a i gardła u dzi~ci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 
Badanie słuchu audiomctryc:t.nc. 

8 i 22.11.2019r. 
Międzynecz, os. Centrum 3 przy aptece 

"Aspirynka" (wej!>:cie rHi strony o.1icdla) 

Rejestracja t~lcfonictna: 608 802 553 

Tanusz Jaskowic% 
Specjalista ortopedii 

i chirurgii urazowej 
Przyjmuje w poniedziałki 
w godzinach od tS" do 17 .. 

Międzyrzecz ul. Rynek 2 
(przy aptece "Ratuszowa") 

te/. O 601 55 61 67 

GABINET UROLOGICZNY 
Jek. med. Ro1nan Turowski 

specjalista urolog 
(badania USG układu moczowego i prostaty) 

przyjmuje we wtorki i czwartki 
\V godzinach 15.30 - 16.30 

Międzyrzecz ul. Wojska Polskiego16 
tel. 601 911 019 

Gabinet Stomatologiczny 

lek. storn. Zdzisia\\' Sobko,viak 
Międzyrzecz os. Centaurn 3B 

teł. 95 7 41 2803 
przyjiTIUjC: 

poniedziałek , środa, czwartek -
- 16.00- 18.00, wtorek - 9.00 - 12.00 

Pracownia protetyczna 
* Materiały wysokiej jakości 
* Prace wykonane 

z najwyższą starannością 

NAPRAWA PROTEZ 
Grażyna Grocholewska 
ul. Mieszka l 23 
66-300 Międzyrzecz teł. 668 461 439 

PRYWATNY GABINET STOMATOLOGICZNY 
:: 
~ lraóeld i KonrtKI 2idrhlwscy 
~ M1ędzyrzecz. u .. Wybvdowante 1b/2 
l (Stomatologia estetyczna, stomatologia dziecięca, t leczenie protetyczne, chirurgia stomatologiczna, 

~ cyf"'"e RTG zębów) v 
~ Gabinet czynny: 

od poniedziałku do piątku w godz. 9·19 
l c (po wcześniejszym umówieniu możliwośr przyjęciu w soboty) 

w przypadkach bólowych dyżur tl'lejonirmy do god1.21 

Rejestracja osobiście, tel. 605 435 6261ub 515 282 802 

SPECJALISTYCZNA PRAKTYKA LEKARSKA 
lek. Katarzyna Grela-Cyndecka 

Specjalista Chorób Wewnętrznych 
Kardiolog 

Diagnostyka Kardiologiczna EKG, 
ECHO SERCA 

MIĘDZVRZECZ ; ul. Zachodnia 8 A 
(Apteka GRODZKA) 

rejestracja telefoniczna 517 057 501 
pn.- pt. po 17.00 
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BEATA ILNICKA- Kobieta sukcesu 
Rozmowa z właścicielką Centrum Urody i Zdrowia "Bellos"w Skwierzynie 

28 ••·r:.eHria muu;lo l O lat i\tnienia i 
nieu\tajqcej pracy ( entrum l rody i 
Ztlrowia .. Bel/o\" Ił. SJ.wter:.ynie, w 
kttirym kobietom brakuje ~riJ.u pwrJ.tu 
od:.id.mH!J.:Ił. bu mi ,u;p po fry:.urę, 
mal.ijat i :.ado-wolenia klientel. motna w 
centrum doHviadL·:.yć. Po(·:.tfll.ijuk ;;aw\;:e 
hyly trudne, a 10 lat tu ładna roc:.nica 
polqc:.mra :e :.mianami wnętr:.a.facltowej 
oh\IUJ.:i. ciqJ.:Ie~:o do~J.onalenia 
p e " 11 11 e/u , n o w J dr u r :. q d : e ń 
l.o,metyc·:.nyclt dla potr~eb klientek. 

Pani Beato, proHę 'ię 

prlt'd\tanić. 

- k~tem \\ ła-;cKiciL! Ct:ntrum .. Hcll\)s'', a h.: pot a tym 
ukonctyłam S.7kolę piclęgn1art:k, byłam \\ łaściciclką sklepu 
od11t:iowcgo dla kobiet, ukońctyłam ~tudia ko))metolog1i. je<.tt:m 
W) kła dO\\ cą. ~zkoleniO\\ et: m. ,1 prtt:dt: \\V) ~tłdm matk~l doro~łcgo 
~yna . 

\1iała pani b~ ć pielęgniarką. skąd pom~ ~• na centrum 
ko~met~ c1ne? 

Po Lawirowa n i a l' h iydow yl' h nade-.zła od po\\ it:dnia dm i la, 
h) spełn1ć moje długo octcki\\ anc ~krycrc martenie. l 
zaryrykowałam. 

- Jak na pomy~ł 1areagowala rodzina, gabinet '~ tal..im 
mieście? 

- Toni~::wypah,mctutaj! 11 fakm<'mll1 
- A jednak upór dopr0\\3dlil do reali.taCJi planó,~. któQ ch 

efektemjest piękna rocLnica - 10 lat. 
Pr /CI te l O lal plan~ /aO\\ ocowały me nulym gabinetem 

ko~mctyunym. tylko Centrum l rod~ i Zdro\\ia ., Bello.5 ': 
W'J mngało to trochę prac} nie nic my~lałam tt: Ctas lak ~zybko 
b1cgnie. 

- PrO\\adLi pani rlmni(•i w~l..łady i \/kolenia na temat 
\\Vell.ich no,~ości J..osmetologii. 

l ak. lliC llll c'Y .,t, Ć \\ m CJ"l'U. bo Imienia 'l~ .:.rodO\\ isk o, 
klimat, /mieniają ~lę potrteby navego \)rganillnll. wta.:.nre jc-.tcm 
w tr.Jkcit: pr;)got(l\\ anra do Kongre..,u 1 ..:~t(ienu in;ymt:ni 
tkankl\\\lJ 

Do ""ojej prac~ podchodLi pani 1 nieł'-ą pa'>ją 
- Jest to 1awód. który \\ ymaga pode_1su,1 pml..:wmalnego -

nic~:ym P'"J"· Dzr!fki temu moje centrum cicvy sty ;,lllfaniem i 
mam nad/ICJor. dobrą opinią ni..: tylko\\ Sk\' i e l/) nit:. ale ro\\ nież w 
odległych 1n1a~tach 1 mla~tt:c;kach 

- \-\ pro\\ad7a pani do ~''ojego gabinetu technologię. 
110\\e ur1ądLenia. C n mje'it to pod~ hto\\ a n c? 

lo \\SI)'>tko po•ml!a '' taoferowamu ver-..;ej gamy 
1ab1eglm. :~godnie 7 potuchami klientek. gdy;: kaitla 1. na~ ma 111ne 
potr;~:by np. indiba JC~tto urtqdtcnie terapeutyc:tne. 1-..tÓf) m moi na 
pralowac puy nowoi\\Orach. be;..,kutkó\\ ubo~;;ny ch dla kltcnta. 

Klient otnymuje prLed 7abiegiem facho"ą 

informację. CLy LdarLa \ię, n ! pani odradla 1abicg lub go 
1amienia na in n~? 

- Tak. pk najbard;ieJ. Do kaidego podchodtę 

md)'\\ 1dualme. 1abieg1 '·! 'pcrsonali;o\\ane dla danl!j osob). a 
kaidy 1 na-.. ma mnc porr1eby. C;a-.ami klient pr;echod11 lub 
prtt:chod11ł roi n e choroby.'' tt:dy odradzam lub nmicniamy 1abicg 
na rnn) . 

- Cą do Centrum pr1ychod1ą ró" nie i pan o"' i c'! 
PanowJC mają takle <>ame potrzt:by Jak pan1t:, ale nie 

"vy-.q pr;ychod1ą. muv<) lnucmć mentalno))~.- . 

- Je~t pani bard10 n·~ ma~ająca \\Obce praco" oiJ..ó,\ ... 
lak. to prawda.\\\ -.oko ... ta\\ t t m poprti.'Liky, ak '~}Jakie' 

usto;p-.t\ht "- łlcnt. który oddaje ~i.;'' ręce 
łaehowca, obdar;a na~ taufaniem i nil' moL:e być 

skrzywd.rony tylko dlatego, it: co.:. me 1o~tało doczytant:. To praca 
na lud;kim ciele. a ono ró.init: reaguje. cta-.aml pomyłka moie 
przyn1c-ić \\'ldomlc~ryclnc lccten1c. Nil' mogc nar.li:lc nrc:tyjeg.o 
;dro\\ i a, wtedy to nie b} łby prolt:'_Jonalizm 

- Emanuje od pani rado~ć. a u~miech hud1i ufnośc 
klienta. 

~Je mogę na d11cn Ullbry \\):-.traSJ)Ć kllent{m dunurną 
mim}. naw t:t \\Iedy kiedy m.un Ił) d11en l epicj -.1~· u~miel'hnąć i 
poro11na\\ lal'\\ nHłcJ at mo~ t... ue tak _~ak dz1s1aj 

p,",; Beato, życzę J.ofejllyt·h okrqJ.:Iych rt}(":,ltic, wielu 
zadowolonych J.lientów i d:.iękuję za ro:.mowę. 

Beata Gunia 

.. Buuadd Pielgrzym" to najnowszy 
tomik wierszy Kazimierza Kulasa. rocznik 
1933, międzyrzeckiego pioniera, 
długoletniego nauczyciela i JX"dagoga. Poe1ja 
i pisarstwo towarzyszyło panu Kazimierzowi 
pr1ez całe 7ycie. Od lat szkolnych 
spęd7.anych na Wyżynie Podolskiej poprzez 
długą podróż do Polski i życie spędzone na 
Ziemi Lubuskiej. "W.n-.;oich wiers::ach autor 
sJ..-upia ię na upamiętni(?liu chwil ulotnych, 
rwracajqc przy Q-m du:ą IM·agę na aspekt 
środowiska i natury"'. 

naszego powiatu, którzy po 
wojnie osiedlili się między 
innymi w Międzyrzeczu, 
Templewie. Pieskach, Kun-ku, 
Bobowicku. Tomik został 
zaprezentowany 8 października 
na Gm.innym Dniu Semora w 
MOK. Publikacjazostała wydana 
przez Urząd Miejski w 
Międzyrzeczu. Nadkład 400 Sit 

(na :tljrciu autor z KoziMi~rum 
Ku/ast-m) 

Do Bucz.acza w obWO<Uie tamopolskim 
si~gają korzenie wielu pionierów z terenu Andrzej ChmielewskJ 
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l spać nie dawało. PANIJESIEŃ Stanzym, młodszym l malałkim 
co sluslaj11 w pieluszki. 

l mnóstwo grzybów, od pani jesień dosta]4o 
Niech kahły z nas odwiedzilas 
a spokój tam znajdzie -

Krople desze-Lu niesie -
Od skluru słońca 

A paul je5Kń desttzem nas powitała 
- l dla niej chwała. 

i od codzltnnołcl (bwyd chwilę 
przyjemaołcl 

aas uchroniła Moc11 swoJ~t· jak to jesień l radości. 
i od gor~tca. które doskwierało- w lasach. obfltołcl~t cudów Diesle. 

Ludziska lasy oblegaJ li Anna Pietrowsk.a- Kradeka 4.10.2019r. 
~~----------~---

l JA TAM BYŁAM ... 
lubusk.i Sejmik cniorów 
16 wr1eśnia " Zielonej Córte odbyła się inauguracyjna sesja 

Lubuskicgo Sejmiku cnioró"' ll kadencji. Zostałam radną t~o 
sejmiku. Trzcielsc) Scniorz~ desygnowali mnie do rady, La co im 
s.crdeCJnie d1iękuję. Po\\iat międLyrLeck.i reprezentuje rÓ\\Dieł 

\\' łodzimierz Szopinski, z któ~ m "spółpraco,ułam prze7 14 lat w 
Starost"ie Po" i a to" y m" \liędLy rl<'czu. Rada lic l~ 30 O\Ób. 

'-.a poCiątku obrad marsLalek EłLbieta •\nna Polak ''n;oyła 
zaświadCiema o objęciu mandatu radnego. PrLewodmv<jq \Cjmlku 
Lostała Lrszula Chudak, a "iceprze\\odnicląc)m \\łod1imiHL 
Szopin~ki. \tar~1ałek '~oje\\ Ódlt\\a poinformo\\ała, lc d11ęk1 
'I!Jimkowt w budLcc1c uchwalone '-l konkretne p1cmadTc na rteo 
programu dla 'etuort:m 

W 20 l X r \\ ramach konkursu przeznaczono 300 ty~. zł. \\ 2019 r. 
jest w buc.Uecic 5SO ty~ . .t l. 

Marslalek podkre~lała. ie duio w•ęk,te w'paruc plyme .t L011 
f<uropCJ~kleJ. Wartość proJcktó\\ realizowanych przy wsparctu E+S \\ 
obecnej pcr~pcktywie, a datyClących domów dziennego pobytu 1 klub<.'\\\ 
semora. \V)110SI ok. ~4.2 mln :t ł. Dnęk1 tym projektom na terenie 
wojewódttwa lubU',kiego d.t1ała ogółem 14 Dziennych D01nÓ\\ Pobytu 1 
:n Kluby Semora. Obecnie tn\a procedura konkurso\\ a na k\\Otę 
dofinanso"ania l 2,4 mln 11. Jak lape\\ nita mar~lalck - nasze 
\\Oj e\\ ód l t\\ o je\ t prl) ja1ne seniorom i to bardzo ciesZ). 

Forum Programu Ró\\ nać ~lanse 
23 nrLdoia 2019 r. odbyło się '' Trzcielu lol.aloe forum 

Prog ramu RÓ\\ na ć ~/an~e pt. 
.,Zobaczcie ja c) je~ h'\ m~". f o rum 
prz~ gotO\\ a lo ~tO\\ ar L) s 1enic 
Chocis7e"o Wspólna Prz)~lło\ć. 

Pro" ad7iłjepn'le\ Pa"cł Pa\\IO\\SI..i. 
\V SpotkaniU UCLC\tniCL)ł 

bum1istrz Tl7ciela, dvrektor?V vkół, 
organuacj1 potartądm~ych 1 l~sty!Ul:.Ji. 
Dy~kutowano na h.:mat moili\\Ości. 
jakie daJe lokalne ~rodm"isko odno\nic 
t. alnterc\owań mlodl'tCiy orat o 
roinicach 1 problemach W)nikających 1 

tego. że mlodtiei p<x:hodl'i .te W\1 Ptl 
p17~'\\ 1tamu o roli forÓ\\ lokaln}Ch orat 
ide1. celach i ~ałoicniach Programu 
Rim nac StalhC opm" icd!iał obc~ny na 

'potkamu Artur Łęga l\\ arslliW), koord) na tor Programu. 

\\ szelk1e opmte zostały taptsanc 1 posłu.tyły do omówtema 1ch w 
panelu .,Kosz rozma1tośct". 'lastępnte w panelu .. MłodLicz- tajemnica 
oy ''iedza" przed.,tawtono wmo,kt i ~postJ?ezenia powstałe podcza~ 
wcteśntcjsLej pracy młodtle.t. JCJ a'>plrdC.JC. mocne 1 słabe strony. 
Wystąpił równ 1e/ dr Andr.tcj Zygadło L Umwersytetu 
Z1elonogór~kicgo \\ panelu . .Jak być partnerem młod.tieq w działaniu? 
.. \.1ó~ 1ł o toisamosci młodych ludli, o rclacJ.ICh młodych .t doro!.łyml . 
W) kład \\ywołał dyskuo;ję nad ;naletienicm odpo\\ledzt - co dalej? 
l czestmcy doszli do \\ nio,ku. ie patoymy na młod71cl pko dorośli 1 

me 73W!>te nasz obra.t młodych Judzi jest rtcctywt.,ty 1 pra" dL1wy. W 
du/eJ m1er.te pełen JCSt ogólnikóv.· i '>amych haseł Dlatego 
po<.tano" tono przcprn" ad7ić dokładną diagnoz~. by odkryć 
f/CCI)\\1\te potrteby i problem) młod11ci') \\ Gmm1e Trtciel, co 
po.twolt na prtygotowante 1 pr teprow ad.tcnie odpm\ i.:dmch dLlałan. 

PodLhliam pracę pn1esa ~IO\\IHI)SlCnia Pa,~ła 

Pa,~ło\\skiego, ktÓr) od 10 lal realiłuje projekl~ na terenie 
\\Oje\\ Ódlt~a lubusl..icgo. \\ spółpracuje l młodlic.lą. dba o jej 
roLwój i pomaga \\ejść w doro\łe .i) de. Gratuluję i L) Clę, ab) sił i 
1drowia starct) lo jeslC/e na\\ iele następny ch lat. 

1\- sesja Parlamentu Seniorów 
l pa.ldtiernika 2019 r. odb:rła ~ię l\' se~ja plenarna 

Oby\\ aleiskiego Parlamentu Seniorów t udtiałem 460 delegatów t 
całego kraju. \\ ydarLenie odb)IO 'ię " Aud)torium ~1uteum 
lłi~torii L)dÓ" Polskich POLI \f " \\ arszawie. Swoją obecnością 
nszc.tyctli ~eniorów \\ lecmarszałek Sejmu \1ałgor tata Kidav.a
Błonska. prerydent m.\t \\arvaw y Rafał l rtaskow~kl 1 poseł M1chał 
Sl'Cierba Wlcepr.tewodnicz'!CY seJlllO\\Cj Komi~j1 Polityki 
SeniOralneJ Obyv.-atel~k• Parlament \cmorów !OPS) to ogólnopolskie 
pr1edstaw tctebl\\ o o,ób 'tai"'Iych repraentującc blisko 9 milionów 
semorów w Polsce Ddegatam1 OPS by h prtedsta~ tc1ele wsrystkJch 
najwa.i:nleJSLycb srodowtsk sen1oralnych. ~ stctególnoścl 
Lmwersytetów TJ?ecicgo W1eku. Pol.,ktcgo L\qątku ł:.merytow 
RencLstÓ\\ 1 lnwahdó\\ oraL rad !.Cnioró~. Delegacja 1. '~oje\\ódzhu 
lubusiOego lic2)ła8osób. 

Ob) \\a tebki Parlament Seoioró\\ zaioauguro"al s"oją 
dLialalność l października 20 l S r. Obccmc głownc cele aktywnosc1 
OPS koncentnlją s1~ wokół powstających r.:g1onaln}ch struktur oraz 
prac w konmJach problemov. ych dotyoących polityk t senioralneJ. 
Sentorów 7 roku na rok b~d11e pr 'Y by,\aĆ. Dobr.te,tc wład.ta wstuchuje 
~ię '~ postulaty seniorów Zcwv<IU płyn4 lapcwmen1a 1 deklaracje, te 
JUi mcdtugo będziemy m1eh hetpłatną optckę medyczną. a ludztom 
.,tars:tym i .,chorowanym będLtc stę .tyło leptCJ. Oby tak się stało ... 

Halina PlliPCZLK 
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Święto seniorów w Przytocznej [en} Kac torowskleJ Nie .ta brakło monologów, 
skeczów. w 1crszy 1 n ba\\ nych piosenek. 
Gwoi.dticm programu był tantec titness w 
wykonamu senwrów, przygotowany przez p. W ramach Lubuskiego l)godnia Seniora 10.J0.2019r. w 

GOK w Przytocznej odbył się Gminny 
Dzień Seniora. lnicjatorem był Klub Seniora "Fenjks", 

który działajul.131at. 

Były życzenia 1 kw~aty od WÓJta BanJomicJa Kucharyka i 
dyrektorki Szkory PodstawoweJ p. Bryg1dy Komecznej Na 
program anystyczny złoi'yły <>ię p10senki prrygotowane specjalnie 
na ten dzień w wykonaniu zespołu AmmoSemper pod kterunkiem 
panów Sławomira Filusa i Bartłom ieja Kucharyka oraz uczenniC} 

Joannę\\ roncy. 
W uroczystości wztęła ud7tał duża grupa semorów z Gminy 

Prrytoczna. Wv.ysc} dobrze się bawili. był) !Jcme brawa, salv.y 
śmiechu i łzy wzruszema. Mnno ograniczeń wteku, seniorzy 
wykat.alt się pomysłowośc tą, energtą i kondycją fizyczną . 
PamJcytaJmy, że człow1ek ubogaca się dzięki kontaktom L. innym 
człow1ekiem 1 aktywności . 

Po programie odbyło się jeszcze spotkanie przy kawie i torcie. 
l\ ad całością erowała niżeJ podp1sana 

Henryka Żuk 
przewodnicząca klubu 

XVII WARSZTATY -ŁAZY2019 
Polskie Stowarzyszenie na rzecz Osób 

z ~iepel nosprawnością Intelektualną 
(PSON I) Koło w Koszalinie w dniach 11 -
13 \HZeśnia 2019r., po raz XVII było 

organizatorem Warsztatów Integracyjno 
Artystycznych, odbywających ~ię w 
Lazacb, na które zakwalifikował się nas.t 
Dom Pornocy Społecznej w Jasieńcu. 

Udział w wars7tatach brały 33 placówki 
(około 550 uczestników) tJ · WarsztatyTerap11 
ZaJęciowej, Domy Pornocy Społecznej, 
Środowtskowe Domy Samopomocy, Ośrodki 
Rehabilitacyjno Edukacyjno -
Wychowawcze, Specjalne Ośrodki Szkolno 
Wychowawcze z całego kraJU, między innymi z: Krakowa, 
Wrocław1a. Koszalina, Słupska, Polic. Gniezna, Piekar Śląskich, 
Ostoj1, Wamina, Dębnicy, Kołobrzegu, Nowej Woli, Urzeczy, 
Sadowej Woli, Jutrzenki, Ryni, Zaborów, Nowej Soli, Sępólno 
Krajeńskiej, Krasnego Stawu. Sadowej oraz Jasteńca. 

Z województwa lubuskjego .tostaly zak,,aJifikowane 

tylko dwie placÓ\\ki -Warsztat 
Terapii Zajęciowej z Nowej Soli 
oraz Dom Pornocy Społecznej w
Jasieńcu, któq był 

repre1entantem zarówno 
powiatu Miedzynecz ora.t 
gminy Trzciel. 

fegoroczne XVII 
Ogólnopolskie [ntegracyjnc 
Warsztaty Arty:.tycznc Lazy 20 19 
odb}ł)' s1cy pod hasłem : ":'loliech 
dzieło mówi samo za siebie", natomiast warsztaty artystyczne 
były pod hasłem : "Twoja Pasja czeka, aż dogoni ją odwaga". 

W ramach zajęć artystycznych mies.tkaócy DPS 
Jasieniec w składzie: Małgorzata Urbańska, :\łagdalena 
Jankjew-icz, Ryszard Walczak, Pr.temyslaw Dziczek, Artur 
Kuczyńskj oraz Jan SabatO\\Ski brali udział m. in. w 
"arsztatach: biżuterii 1 Ż}'\\lCj epoksydowej, 1 recyklingu 
guzikÓ\\, lampwnów, filmowych, decoupage na tkaninie. 
ud71Ciania pierwszej pomocy, warsztatach tanecznych , 

warsztatach ntcią malowane. warsztatach 
rękodzielniczyc h, warsnarach drugie życie 

ramki. 
Ponadto mieszkańcy brali udział n 

liczny ch konkursach np. ":\loda z odzysku", 
gdzie wykonaliśmy strój z ga1ety '' l 00% 
ekologiczny, za który zdoby li~my l miejsce 
otrl)mując puchar Burmistria \1ielna oraz 
pamiątkO\\) dyplom. 

Braliśmy równie? udział" konkursie prac 
przywielionych 1e sobą, pod ha'iłem ":\-1am 
jedno marzenie". 1'-aszc dzieło prz~d..,tawwło 
gipsowa d lon \\)'Chodzącą 7 głęb1 serca, na której 
'" tdmał mai} domek Spośród 33 placó'"ek 
zdobyli~my Hl miejsce, 7a które otr.tymaliśmy 
puchar \\.ójtJ gmin} Świes7no oraz pamiątkowy 
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dyplom. 
\\ ramach warsztatów pro""adtiliśmy t.t\\<. namtot 

tcmatyc7ny, a jego .f'\'ieńc..r.eniem był nas..r. pokaz tańców 
lat)noamerykańskich tj .: samba, cza cza oraz jive, które lOstaty 
bard.to gorąco przyj~;tc 1 oklasktwane prtcz uctcstn ików, jak 
równici: pucz organitatoróv. tegorocznych ""arsttatów. Poka..r. 
tak bard..r.o się spodobał, i:e otrzymaliśmy nagrod) ora..r. 
d yplom 1a akt~" n~ i ł\~Ó rc..r.~ udział podc..r.a~ XVII 

WIEŚCI Z BRÓJ EC 
Jarmark Wolności 
Impreza pt " Jarmark \\olności : 30 Jat wolności" 

odbyła ~ię 28 "'rze\nia 20 l 9 r. na terenie Zespołu 
E dukac yjnego w Brójcach . Orga ni/ a tore m było 

sto~'arz~·szenie ,.ChocisLC\\ o - \\spólna Przy szło\ć'' . 

Organuacja pozyskała środki "" konkur-, t ~. kton:go cdcm 
było w-.parcic projcktÓ\\, '" których młod1i lud..r.ie mieli 
..r.organilO\\ aĆ "~d a r..r.enia pokawjące "'"01111 rówteśntkom, 
rod.ticom. nauc.lyciclom 1 mtc~Lkańcom ostagni~cta pobktego 
~polcocń~ twa '" procc~tc pucmt,\11 u~tro_1owych nvpoC7~tych w 
roku l 989. a Z'-" lavc ta to. co 'li! zmieniło '" t ch ..,potccznościach 
dtięki tmianom zapoct<)tkm,·anym oraz kontynuowanych po 
przy .... tąpieniu Pol-.kt do' \TO t Unii Europejskiej . \\' programie 

był btcg ułtczny, fcsti\\al gier plenerowych, "' y ... tawa modeli 
kartonO\\ ych. symulator .tdcuen. Główną atmkcją był przegląd 

pieśm patriotycmych '' wykonaniu uctniów Zespołu 
l:d ukacyjnego w Brójcach orat koncert znanego '' kraju zespołu 
rockowego "Fabryka". Pieśni patriotycl'ne taśpicwaly : Zuzia 
Olendcr, Zosia Miętka, Oli" i a Ole nder, \\ it..toria Dr..r.ymała, 

:\la ja Kaimiero\\ska, Oli" i a Banach, Rozalia Kabat
Kacimarek i Patr) c ja SJ..r~ cka. 

LctlliÓ\\ pr zygotO\\ a la nauczycielka 7 Les polu 
l:dukacyJncgo"" Brójcach. Estera Kabat - Kac..r.marek. Jur), 

Ogólnopolskich l ntegrac~jnych \ \arsztatów A r tystyc..r.nych 
LaL) 2019. 

PO\HÓt do Jasieńca był bardzo radosny z tak \\ieloma 
nagrodami ora.z wyróżnieniam i i jest to dotychc..r.as największe 
osiągnięcie naszej p lacÓ\\ki na ~ka l ę ogólnopo lską. 

Dorota Borowczak 
GRATULl JE'\1Y!- redakcja 

członkowi e zespołu Fabr~ ka, dokonali ocen~. l miejsce zajęła 
Ołiwia Banach, H Maja KaimierO\\ Ska, a miejsce III Zuzia 
Olender. W nagrodę za~piewaly z zespo łem Fabryka w.Qkll!lY 
hymn harccrsktcgo Bata lt on u Paraso i "Pałacyk Mtchla". 

Ta impreza tostała potączona z obchodami 25- lecia 
wy budowanta szkoły Dyrektor szkoły Lucyna ~o,~ ak, Laprosi ła 

członkow Społcc7nego Komitetu Budowy Szkoły i Prtcdszkola. 
Państwo Maria i Andrzej Kaczmarkowie p rzyponmieli 
pOC.l<flki budO'-"Y szkoły Były to trudne cza.,y, ale mteszkańcy 
BrójCC 1 \\ telktm taangatowaniem, społcC7nte rozpoc7ęh prace. 
L rąk pam dyrektor ct ło n kowtc Kom ttctu o trzyma łt 

podt iękowanie za d7!atama podejmowane na r;rcct budowy 
vkoly w latach l 987-1994 

Mistrzowie A gro 2019 
9 paidziernika 2019 r. w sali Kolumno\Hj Lrzędu 

,\lars.tałkO\\Skiego "ręcLon e LOsta ty n ag rod) laureatom 
pl e bi scytu " '\1istr:tO\~i e \ g r o 2019 " . \\rę c..r.ał je 
''icemar~załek Stani'lław Tomczyszyn, który mó\\ił o 
wspa rciu w ramach Progra mu Rozwoj u ObsTarów W iejskich, 
w spomniał o konkursie " Lubuska Odnowa Wsi'', w ramach 
kt(irego 1 dofinansowani a s kor 7) stał~ sto w ar ..r.ysLenia, 
fund acje, ..r.espoły ludowe oraz Ochotnic..r.e Strałe Pożarne. 

BIURO 

..-~ EJROTROPS 

Konkurs 7ostal zorgani70\\ 3n) pr.l} ud7tale (,atcl} Lubuskiej. 
\ gnies..r.ka Czapłon , sołt) s Brójec zdob) la l miejsce '~ 

powiecie międ..r.yr..r.eckim i III miejsce w \\Ojewództwie ~ 
kategorii Sołtys Roku. Ko lo Gospodyń Wiejskich z Brójec 
Tnala, lo się na l miej~cu n powiecie międ..r.~r..r.eckim \\ 
kategorii KG\\. 'agrodę \\ imieniu KG\V odebrała Kinga 
Olender Jak 'i t\\ ierdnl) nasze akt)\\ tstk1 , bvło to """pamalc 
pr:tei'yc ie t radosn} dnell . Cieszymy .,,~ 1 g ratu lujemy. 
S7ctcgóło,.,e 1n l ormacje z n ajdują stę na 
htlP lul:>u::.k ic.pl n~w" 261.46 806 'MistrtO\\< tC: 
Agro,<l.ncw..,-boobtrap 

Halina Pilipczuk 
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DOŻYNKI W MURZYNOWIE 28.09.2019 
Za nami w i cle unpn!l doiynkowych. WoJewódzkie, gminne, 

powtatowe ... Takie wydarzema uruchamiają nsoby i aktywność 
mieszkańców. lm ta społeczność wtękS7a to octekl\\aĆ nałei}, ie 
w ydam:ntc bcdne ~1yte na pokaźną m tarę. Dlatego mlłym 

zaskoCJ'emem b) ły dla mnie doiynki jakie zorganizowałanicwielka 
w10ska Murzynowo Okatało '>tę. 1e mała społeczność tak1e p()t rati 
"' tele i w clcgancktm <>tylu. Wszystko pk zawsze zalczy od ludn 
Miejsco'Oa Rada Sołecka na czele z sołt)s p. Anną "'oobcl 
zorganizo'Oała na medal 'Wła\ne ~'Więto plonón. 

I mprezę popr1cdnła msza święta. ale nic tradycyjn<l tylko 
polowa. na wiejsktm stadtonie '>krytym wśród ducw Puvcz> 
Noteckiej. Uroc1a '>Cenena. Na Lakończenie obr1ędu rełtgiJncgo 
starosto'"ic do.lynek Renata i Mieczysław Prz) bylscy czcstowa łt 
go~ct jc~7C/C ctcpłym chlebem wyptcc/onym z tegorocznych 11arcn. 
Na co dncil ~taro~tO\\IC cu;iko pracują na roli prowadząc IR
hektarowc go~podar:.two rolne ... pecJahLUjące -.tę \\ produkcji 
roślmneJ 1 hodowli bydła '\Ja dożynkach zaś z ~crdccmą życ11twośct<J 
sprawowah funkcję go-.podarzy. zapraszając wszystkich do śwtetltcy 

na występy artystyczne, 
poczęc;tunek i 'O spóJną 
zabawę. Dopt~ało wielu 
znaJ..omttych go:.ct. '.\~rod 
których nic zbrakło obecnych 
1 prly'>Ltych posłÓ\\ na Sejm 
RP. 

Piękrue puygotowana śwtctlica 1 -.mJCintc puyuąd7one dania. 
m 111 z grzybamt z puszczańsktch lasów, serwowane prze7 
u'>mtcchnię t ą i s prytnte uw tJa]ącą się młod11eż, tworzyły 
nadzwycLajną atmosferę. Pa ni sołtys zaś dokładała starań. aby 
uhonorować 1 docenić wszystktch przybyłych , kaidemu poświęcając 
swoją uwagę 1 zamteresowanie 

Z bogatym repertuarem i w piękn)ch kolorow)ch strojach 
W)Stąpił Lespół śpiewaczy "Echo" ze Skwierzyny. Okla~ków 1 

podztękowań nie było końca Arty:.tyC/ny na~troJ tmał nadal po 

.1akończemu koncertu. Gości zaopatr1ono w teksty znanych 
btc.,tadnych pteśni. by w ... póln.: po~piC\\ać pr1y akompaniamencie 
akordeonu Gdy ~tarst sptc\vah młod7tcżjui przygotowyw ała stę do 
dyskoteki. Impreza zakonczy la s te \\spóJną 7abawą. 
Jak długo trwała? ... Trudno pO\\tCdlieć, gdy.i' 
s.lllęslm- i ludlic ua~u me !tezą. a taktch spotkałaM\\ 
Murlynowte. 

Tel..st i Ldjęcia [,~a Zdr0\\'0\\'iCL- Kulik 

,\a zdjęciach: 

J. Srarosrowiedoż..rnek Renata i Hieczyslaw Przybylscy 

2. Wieniec dożynkowysołectwu .tfur'-)·nowo 

3. Sołtys Arma Nobel z :espolem "E clw "ze Sk wier:,yny 

4. lt\pólna zabawa i tańce dotynkowe 

X Festyn Parafialny w Brójcach 
trio. 10 samo od lat. czylt Henryl l usińsJ..t. Mirosław 
Prokopiec i Stam ... law Ptl ipouk. Om wptsah stę na ~tałe 
w klimat tego festynu Bc1 nilh byłoby pko, 

Podobnie jak 'W latach poprLcdnich spolec1no~ć brójecka 
LOrganizO\\ala fe\1) n l' okarji odpu~tu '~ parafii pod \\eZ'Waniem 
:\;\1P. To parafialne Ś\\ięto b)ło \~ polowie września, 'W dniu 
słoneczn)'nt i sprL)jając)m fest)oow)'m atrakcjom. A ł)Ch, jak 
ZW)'kle w Brójcach. nie brakowało. Było gwarnie, radośnie i 
ciekawie. Fcst)nowa scena L jesienn)mi dekoracjami ciągłe b)ła 
zajęta p r ll'l '")kona'~ c ów u roLmaiconego progra m u art)'St) c mego. 
Ornarcia jubiJeusLO\\Cgo fest) nu dokonali: wicestarosta pO\tiatu 
międz)rzeckiego l.ofia Ple'Wa, proboszcz ks. Jacek Heydul.. ora.t 
sołtys p.Agnies7ka C1aplon. 

DrganiTatorów festynu było zapewne wielu, bo ta unpre/3 
parafialna wymagała nic lada wy~tlku . Parafiame k' Jacka lleyduka 
mają Jui sohdne dośw tadczeme, mezwykłą wo lę dnalama 1 du1c 
umiejętności organtzacyJnC, tote.l X Fe!>tyn w Brójcach był tmpretą 
wspamałą. Całą imprezę, tradycyjnie JUŻ, prowadził- KrzysztofTurcd-t 
i robił to jak 'Oytrawny konferan~jer. ~a scenie wystąpt ło pr~ypctelsk te 

artystycmte ubogo. Rówmcl' uczniO\\ IC 1 Zespołu 
EdukacyJnego z BrÓJCC wy~tąptli dla fc~tynm\Cj publicznośct. A byty to 
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dt C\\ oęta Ohwia Olendcr. 
lutanna Okndcr Oli\~la 

B.1J tch, \\eronakJ S1kor~J...a. 
Zofia .\1 iętka. \\ 1ktona 
Drt) mała. \\'eromka BaJl,JI.'h 
orat Rotalia Kac:tmard . 
Uo..:nmcc tL pr.r\ !!OtO\\ al a 
Jo f~-. t) mm yd1 w) "t~pó'' 
f\trra Kabat - KacJmarel.;. 
D ut.: '' r'lleme W) w arł na 
nuevka1icach BroJCL or<\7 
okolic koncert ŚYt lcboJtiil ... kicj OrJ... ic~try D~ICJ D"' una .. tu młodych 
arty,tów ndow ohło. ta pewne. mutycme gu,ty tc ... tynowcj w1dow m. Ta 
... ama w iJow ma 1 duiym .tplau;cm powita ła ''Y" tęp) tespołu 
'PI<!\\aacgo /c Starego D\\orku .. Starodwor;ankt' prowadwnc przc7 
GenmH'I\• hctt Prtyb; IJ...a. podoba l; ... ię pubhctnoscl OcLywp.cu.: 
r~.·putu.u 1 ''' J...onantc /O'ot Jł) nagrvJtonc Jlu).!lll\1 okla,kanu 

'< 1-e't)n Parafia In) w 8rójcach b~ l dofinan~owan~ ze 
oirod~ó'' fin anSO\\~ ch ~taro\1\~a PO\\iatO\H'J!O '' \1iędt~ ueczu. l to 
'1' J, lO lu'>•ldi'IC/C /O.!LI<!IIC \\ organ11acji f\:'t) IlU •. ( .\n CL 'A JC<_!,O 

charakterze. Odbył) 'l~" ·~c konkur-..> o M1..;dty rtectu 1 po\' tccte. \\' 
konkur-.ic pla'-t)C711) m dotyCI.Jcym tabytków !\11~Ydt) rtccta brało 
ud11ał dtie~i~cioro dziec i 1 \\V)~tk1c .l'l''tały naJ.!n>dtonc. bo 1ch prace 
były CICka\\C 1 \\Zbudllł) tamtcrc ... owanic kt>Oli'.)i J...onkur~o\\ej. 
Pucd,tawiały on..: ró/ne :rabytkt i róinc tcchmk1 m<~lar-.klc "\atomia"l 
dorośli '' idll''' i.: nhlgil '1ę pl>pha.: tnajomo.:.c•ą tab>tk(l\\ flll\\ iatu 
międ;y m:cJ...i..:go. Organitahlfl)' pucprnw ad; i li bJy,k;m ictny qu1.1, 9 
amatow\\ -..pra'ńd7alo ''Aoje w 1adomości wvy,cy 10~tah nagrodzem 
Opróa any~tycmych \Haicń były tak/c kulinarne. bo Jaktc macteJ 
moglob) być w Bró.Jcaeh. Tam Ja\\ vr jr\t \mac.l'lliC i ~o\cinoie. 

Jad\\iga 
Szył ar 

Zwiedzanie powiatu i grillowanie w Brójcach 
Pod koniec lHLC~nia ..,Tr.zciel~cy 

Seniorzy" ponownie 7WiedzaJi nasz region, 
n-alizowall bo~·lem zadanie - ,.Poznajem) 
piękno Zltmi :\1i~d,yneckiej", 
~ półfinansowane pot/ powiat. 

Była to już druga tego typu wycieczka. 
podczas której trz.ciełanie zachwycali się urodą 
povo.;atu międzyrLeckiego. /.~iedLanie miejsc 
niezw}kl}ch uczęło się od Sanktuarium 
Maryj n ego w Rokitnic. Większość tezcielskich 
turystów była tam już któryś r.v, a mimo tego 
duchowych wrażeń n1e zabrakło. Były 
modlitwy. informacje historyczno - sakralne. 
spacer oraz coś dla uciec by kubków 'makowych 
- dobra kawa i smakowite c1asta z tamtejszej 
kawiami. Prawdziwą niespodzianką była 
pogoda, która początkowo nie rozpieszczała 
trzcielan, było bowiem szaro. de~czowo i 

ponwo. Pot~·m jednak aura się zmieniła, było 
!'łonccznie. ciepło i radośnie. l w takim 
nastroju w~ciectkowicze zajechali do Pnievo.a 
zwiedza f bu nkr;. O M R U wszyscy s.łysz.eli, ale 
nie W'il)''CY w nim byli, totczz chęcią 'ń-'yruszyh 
w bunkrowe clcłu.ścic. Było ciekawie, 
mJeJ:.cami mroetno orat nietoperzowo 
Schodowe wspinaczki były natomiast 
dodatkową atrakcją dla niepierwvej młodości 
turystów. Dla wielu z nich był to nie lada wyczyn 
i duża satysfakcja. A potem b)ły Brójce t moc 
niespodzianek. Pien .... sza 7 nich to cmentarz 
ewangelicki, miejsce mało znane trtcielanom, 
chociai z terenu ich gminy. Od wielu już lat 
porLądkowany i odnawiany stanowi obecnie 
miejsce czc.t.ącc pamięć daYtnych mie~tkańców 
Brójec. O historii tych działań op<miedziała 
\\o')'ciec1.kowiczom Halina Pilipc:zuk. 

~a tym zakończyła 5ię sen t) mentaJno 
hisłOr)CLDo- prL) rodoiczo - religijna częśt 
ll)cieczkl. a nastąpił jej rozrywkowo • 
integracyjny etap. l tu zactę-la się na-tępna 
mespodzianka, którę przygotowali .,Trzcielsldm 
Scmorom" niezwykle gościnni brójczan.ie, czyli 
sołtys-Agnieszka Czapłon oraz rada solecka 

Stanisław Pilipczuk i Plotr Krzylt). 
W ... pomagali ich - l lali na Pilipczuk, Jadwiga 
Gaździcka i Dańu~z Czapłon. A wszystko 
odbywuło s1ę na placyku ta świetlicą wiej~ką, 
oczywiście w BróJcach. To było nadzwyczajne 
grillowanie, prawdziwa uczta kulinama i 
rozrywkowa. Wspamała. mkt tak wcześniej nic 
ugościł ,.Trzcielskich Seniorów", bo oprócz 
gńllowych specjałów była również muzyka ,.na 
żywo•·. Znowu wh;c była nie!>podiiaolo:.a, 
autor~twa Stanisława Pilipczuka i Wałdemara 
KolJelewskiego. Panowie grali i śpiewali za 
.,dziękuję", tak aby uprl)'jemnić seniorom 
pobyt w go~innych Brójcach. Zabawa była 
przednia, śp1ewom i tańcom nie było końca. Nie 
brakowało :l.adnych pr.ryjemności, tych dla 
źołądka również. Dbali o to pani~·!> i jej mąż 
oraz Piotr Krt)"A)'. Tradycyjnie były kiełbaski i 
ka~z.anki, chleb Le smalcem i ogórki, kawa i 
inne napoje "'lie b)loby tych wuystkich 
atrakcji, gdyb) nie zaangaiowanie, 
betintere~o'"'ne d7ialania, serdeczno~ć i 
gośdnno~t wymienionych wcześniej osób. 
Oni oddali ,.Trzdebkim Srniorom" swój 
C7JIS, swoje umiejętności, S\\OjJl pracę. W ich 
imieniu serdeczoledlięl.:uję. 

Jad~iga Szylar 
Foto - Natalia 'łlinge 
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ZWIEDZAMY OKOLICE 
Tym razem grupa emerytowan) cb nauczycieli, pod opieką 

przewodnika p. Edwarda Stas) szyna, wybrała się do B ledLewa i 
Starego Dworku. Byłam już kilkakrotnie w Bledzewie, ale 
dopiero teraz dowied7iałam się jaką ma bogatą bistońę. 

BLEDZE\\- był osadą, miastem i wsią. Jako osada był 
związany 7 klas7torem cysterskim, którego fundatorem był 
Władysław Odoniec. On to ~prowadził w latach 1232-1235 
zakonników z Dobrego Ługu. Pierwsza wzmianka dotycząca 
nuwy wsi pochodli l 1312 r. Wzmianka Jako o o5rodku m1ej~kim 
pochodzi 7 1433r Z Blcdzewa wywodzi się Jan Dekert, który w 
1789r. został prezydentem Warszawy i był współtwórcą Konstytucj 1 
3-Maja w 1791 r. A co zwiedziliśmy? 

Kościół p.w. Św. Katarzyny. Ze spadku po cystersach 
zobaczymy ołtarz, przepiękną moru;trancję i krzyż pasyJny, ołtarz 
boczny, naczynia na hostię z 1727 1 1728r., srebrną paterę z 1733r., 

obraly i rzeźby. W XVII w. opat Jan Opahńsk1 pr7ekazał 
kla~ztorowi obraz Matki BoskieJ. który obcenie znajduje s1ę w 
Rokitnic 

Elektrownię -po któreJ oprowadzał 1 opowiadał nam jej 
pracownik. Wystawę z ceram1ką będącą śladami osadnictwa 
kultury łużyckiej i przewor~kieJ na tym tererue oraz ~tarodrukami. 
No i oczywiścte most 7 jego bardzo ciekawą histoną 

STARY DWOREK - ta średniowieczna WICŚ cysterska już w 
1260 r. była własnością zakonników 7 Zemska. W 1580r. został 
letnią rezydencją opatów. Dwór został \,.zniesiony ok. 1770r., a wraz 
7 nim barokowy kościół. Dwór pozostawał v. rękach cystersów do 
1803r. Obecnie jest w ruinie 1 znaJduje s1ę w rękach prywatnych. 

Kościół pw. św. Józefa - 7 rokokowym ołtarzem głównym, 
późnobarokowym krucyfiksem, klasycystyczną amboną i obrazami 
z 1641 r. Pamiątką po klasztorze jest figura Matki Boskiej na cokole, 
gdzie pochowano żołnierzy napoleońskich. OdwiedLiliśmy też 
pracownię rzeźbiarską p. Jarosława Ćwiertni i obejrzeliśmy jego 
prace. No i w1elka atrakcJa dla tych, którzy tylko słyszeh, ale mgdy 
nie widz1eli mostu fortecznego. który jest jedynym sprawnym 
techmcznie i unikatowym na całym odcinku MRU. Z jego historią, 
budową 1 zasadami dLiałania Lapoznał nas przewodnik p. Edward 
Mit:l1~my wielką frajdę, ze własnoręczmc mogliśmy go uruchomić. 

Zakończenie wycie<:zki odbyło się u p. lgnatowiczów w 
Zamostowie, gdzie czekała na nas gorąca 1 smaczna zupka z 
grLankami, przysmaki z dziczyzny i chlebek 1 domowym smalcem i 
ogórkami. Po kawie z ciastem (upieczonym przez Amę Tubis) i 
zwiedLeniu agroturystyc.mego gospodarc,twa p. Ignatowiczów 
wrócill~my do Międzyrzecza. 

Skupicm na sobie i życiu cod7icnnym ct.ysto 
nic wiemy w jakim m1ejscu 7yjemy. Warto zatem 
wybrać się z rodziną na taką kilkugodzinną 

wycieczkę po miejscowościach naszeJ gmmy 
powiatu. i poznawania historii naszych okolic. 

Wiesława Chamienia 

Powroty do międzyrzeckich restauracji sameJ potrawy. Dużą 
zaletą był jednak czas 
przygotowania -

Z trzech postrzeganych jako niezdrowe 
dań, które czasem lub1ę wbrew wszystkiemu 
zjeść (dobrze, przyznaJę, jest ich meco w1ęcej), 
pozostał mi kebab (lub wedle uznania -
kebap). PostanowUam więc odwiedzić trochę 
zapomniany przeze mnie StambuJ. Mowa tu 
nie o tureclum rrueście, lecz międzyrzeckiru 
lokalu słynącym właśnie z kebabów. Jakiś czas 
temu zdarzało mi się kilkakrotnie zamówić tam 
kebab z sosami mie:-zanymi. Był bardzo dobry, 
zdecydowałam więc sprawdzić, czy wciąż 

smakuje tak samo. Nie zaw1odłam Się na tym 
smaku, Jednak muszę przyznać, ze stał się o 
wiele ostrzejszy niż luedyś. Być może to 
jednorazowa sytUacja, o czym chętnie wkrótce 
się przekonam, ale choć przepadam za 
ostrymi potrawami - tutaj miałam duży 

problem. :leby 1jeść do końca. To na pewno 
idealny wybór dla wielbicieli prawdziwie 
ostrej kuchni Mnie kebab bardzo przypadł do 
gustu, ale :l.ałowałam, że nie wybrałam innych 
sosów, wtedy mogłabym cieszyć się smakiem 

dostałam swoje 
zamów1eme (na wynos) dosłownie chwilę po 
tym, jak je złożyłam. Jedzenie było ciepłe, a 
produkty świeże. 

To skłania mnie do tego, by za jakiś 
czas - gdy najdzie mnie ochota na coś 
intensywnego w smaku i nie do końca 
zdrowego - wybrać się tu ponownie. Innym 
też polecam! 

Aleksandra Blela 

Smaki orientalne w restauracji Ha-Noi uwzględniające o:"trość i 
skład potraw. 
Wietnamczycy (być 

!'lasza onentalna restauraCJa mieści się o przysłowiO\vy rzut 
beretem od zamku. na rogu hałaśliweJ uhcy t pozbaw1ona jest niestety 
ogródka, co w upalne dm lata jest bez wątpiema jej minusem. 
Dodatkowym utrudmemem je~ t brak parkingu. ale przecież zdrowo jest 
przejść su; parę metrów mozna zaparkować przy rynku lub ratuszu. 

Przegllłdam menu - co my tu mamy? Są przekąski gorące 
sajgonh paluszki krabowe 1 ch1psy krewetkowe. Duży wybór zup 
zachęca do ich smakowama 1 kai:dy znajdzJe coś dla steb1e. bo są zupy na 
bazie mięsa. ryb 1 owoców morza. Marny w karcie też dania z kurczaka 
na wiele sposobów- a to po chińsku, w c1eście, z warzywami. w sel3mie 
z makaronem ch1ńsk1m, sojowym czy ryżowym. Oczywtśc1e w taktej 
restauracji nie może zabraknąć dań z curry. która jest charakterystyczną 
mieszamną przypraw kuchni orientalnej W takim 1mejscu must być 
podawana kaczka pod różnymi postaciamt. Znajdzie się też wiele 
propozycji dla tych, którzy l ubtą mdyka, polędwicę, w1eprzov.inę czy 
wołowmę. Właściciele nie zapommeli także o mtłośnikach ryb, owoców 
morza 1 wegetarianach. Stworzono także specjalne menu dla dncc1 

może z.a radą polskich 
kolegów) posunęli się o krok dalej. aby zdobyć klientelę t oferują także 
dania polskie czyli robione po naszemu kotlety, ryby 1 surówki. Muszę 
prz~'Znać, że wybór imponujący. Mimo "/e Zjedliśmy z mężem dość 
spore porcje, to tch lekkość sprawtła, że m1ehśmy w zołądkach miejsce 
na deser Spośród \Helu propozyq1 v.yhrahsmy banany w cieście. 
Pachnący, '' chrupiącym cieście. podany na gorąco banan dopełruł tę 
kolację. 

~a koniec rachunek, który zasługuje na parę słów- jedzenie 
dobre, dute porcje, a cen~ za potraw)', jak na dzisiejsze czasy, 
niezwykle niskie (zupy od 5-13 zł). dama wegetariańskie od 7- 1 l zł, z 
wołowiny do 20 zł , z wieprzowiny do 18zł. Myślę że to dobra wiadomość 
dla smakoszykuch m onentalnej . 

Połecam i czuję, że to fajne miejsce, l..tóre ~woją atmosferlł 
przenosi nas na wąskie uliczki wielojęzycznego gwaru i straganów 
pełnych pachnącego, smacznego jedzenia za parę groszy. 

:\1ariola Solecka 
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Z R.ocioŁR.a sR.wierzlJńsR.ich harcerz 'd 
Niecodzienne zbiórki 
Alert Pamięci 
W kończącym się roku 2019. członko'"- 1e Lw•azku 

Harcerstwa Polskicgo m1eh okazję uczestnic;;yć \\ \\Jełkim 
święcie- Alercie Pamirci. 80 lat temu organizacja harcerska 
walcząca o wolność musiała przejść do konspiracji, skąd dalej 

w ró7ny sposób walczyła 
z wrogiem . O tym 
możemy dow1edzieć się z 
pamiętników, k<.•ą/ek, a 
przede wszystkim ze 
wspomnień jeszcze 
żyjących niclicznych 
świadków. "S.larc 
S z e r e g 1 •• s t a ł y s i ę 
synonimem harccrst\\ a 
czasów wojny, w 
zb1oro'ńcj pamięci 

łączyło się dzted7ictwo 
Pogotowia Harcerek 
(Związku Komczyn). a 
później "Bądź gotów!", z 
pracą harcerzy. Słowa 

" Dziś - Jutro 
Pojutrze" wy.lnaczyły program wychowania Polakóv. w 
warunkach \\ ojenne.J .lawieruchy. Pomeważ nic wwystktm 
było dane ucLestniczyć w tak \\ ielk1m pueds1ęwztęcJU w 
Warsza'ńie. dlatego skwierzyńscy harcerze postanO\\ i h 
upamiętniĆ 80 rocmicę w małym gronie. po harcersku. W 
nocy z 27 na 28 wr?eśnia, podczas 
nocowiska harcerze otrzymali do 
wykonama p1erwsLe konspiracyjne 
zadanie. Najbardziej Japan11ętali to 
harcerze zwani .,biszkoptami" 
(nowicjusze, którzy nic zło7y li 
jeszcze Przyrzeczenia 
Harcerskiego). Dla mch o godz. 
22.30 zaczęła się Wielka harcerska 
pr::ygoda . Na boisku 
skwicrzyńskiego liceum druh 
Dawid Rogowicz i druhny ~ina 

Marczak oraz Nikola Witkowska 
złożyli Przyrzeczenie Harcerskte i 
otrzymali srebrny, lśniący Krzyż 

Harcerski, który mogli zawiesić na 
piersi i z dumą nosić. To jednak nie 
był koniec wra7cń , czekały kolejne 
zadama, 2'Wiąnne z historią i 
działalnością Szaryell Szeregów. 
Nocka pełna wrażeń była jak 
zawsze krótka, a w sobotni poranek 
po wspólnym śniadan iu harcerze 
ruszyli pieszo nad Obrę. Dzięki 
uprzejmości właściciela Przystani Kajakowej "El Canoe" 
druhowie rozpalili ognisko, a jak ognisko, to i śp1ewame. Po 
krótkim odpoczynku wszyscy rozeszli się na grę tereno'ńą, 
która wymagała troszkę cLasu, wiadomości i co najważniejsze 
chęc1. Po jeJ zakończeniu znów mogli posiedzieć przy 
ognisku, upiec kiełba~ki i pośpiewać. 

'\a dobre z.ago~cila ju.l data 30 ~Hte~nia 
jal.o Dzień Chłopaka, \\I~C -;koro mę7C7}/m UŚ\\ 1etn•aJ<! D71en 
Koh1ct <,ymhohczn;m kwiatkiem, dticwct}ny harcerki dla S\\Oich 
kolcgÓ\\ po'-tano\\lły ró\\nJC/ cos pr;ygoiO\\ać Ogólnic wiadomo. 
"/C naj\\ iększe la mchy to chłopcy, dlatego też dZiewczyny 
pr;ygotowałj drobną ~!odką 
nic~podz.ankę 1 na pa1111ątkę 
tego swięta każdy druh 
otr ;ymał wykonaną pucz 
druhcnk1. męską kartkę . 

12 pa.ldziernika 
od b) la się nietypowa 
ko lej na zbiórka. Tym 
razem była to kontynuacJa 
\H/eŚniOWCJ zbtórki 7 

pierwszej pomocy. D.tit;ki 
\\sparci u finanso\\ emu 
proJektu z Gminy 
Skw1er1yna "Harcerskie 
\potkania ;:; kulturq . 
hi31Vrią i przl rod q". 
członkowie ZHP mogą 
przypominać sobie za<:.ady 
pomocy czy też uczestniczyć w :tajęciach z ratownikami. 
Wr~:eśniowa zbiórka była okresłona jako "'J'lmchowa. 
Przygotowane zadania tym ra.1em t wiązane były z pomocą w 
pr:zypadku ran kłutych, szarpanych i postrzałowych . Najlepiej 
~•ę uczy na kolegach, \\Ięc druh Barto::.; z. był doskonałym 
poLorantem, a chocia.l je~t c1ę~to dużo ~nuechu, z powagą 
wszyscy podchodzili do zadań opatrując rany, zabezpieczając 

poszkodowanego pued przyjazdem 
karetki lub dostarczaJąc rannego do 
punktu pomocy. 

astępne zadanie to ro7brojenie 
bomby. Coś 1 rodzaju harcerskiej 
konspiracji - wa.lny był kod. ukryty w 
zadaniu do rozszyfrowania. Należało 
spisać numer kodu i rozbroić bombę. 
Niestety, zadamc okazało się bardzo 
trudne. Na s.r.częście zbiórka mtała 

bezpieczne elementy układanek i bomba 
,.przysłowiowo eksplodowała" tylko w 
harcerskiej wyobraźni. Październikowa 
zbiórka, chociaż była kontynuacją 
wrześmowcJ, to harcerze 1 56 OH Grom 
doskonalili ~tę'"- resuscytacji krążeniowo 
-oddech o'' ej oraz w dalszym ciągu robili 
powtórkę udzielania pierws;;ej pomocy, 
tym ra7em przy omdlcmach i utracie 
przytomności. 

Li!itopad, deszczowy m1esiąc, nic 
nastraja nas pozytywnie. Ale jest to czas, 
kiedy możemy wspominać naszych 
bliskich . . 

Z harcerskim pozdrowimiem 
"Czuwaj" 

phm. Beata Gunia 
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2000km Harleyem przez USA 
i dwa tytuły wicemistrza Polski w 2 tygodnie! 333emu nie ... zawsze l ubiłam wyzwania! 

Ale zacznijmy od początku ... to był dla mnie wyjątkowo 
ciężki sezon pełen wyzwań, mniejszych lub większych problemów 
i przełamywania barier... ale jednocześnic pełen sz333ęścta. 
niesamowitych przygód i uśmiechu. Z jednej strony było trudno, 
ale z drugiej to w łaś me dlatego sukces ~makował tak dobrze! 

Startowanie w dwóch tak różniących się dyscyplinach, na 
dwóch zupełnie innych motocyklach nie mogło być proste ... ale 
przecież ja na co dzień nosze dwa ró.lne buty.. wiec skoro nie 
potrafiłam wybrać pomiędzy enduro, a pitbikc supcnnoto - znowu 
wybrałam obie opcje jednocześnie ... i me i:ałuję! 

Lubię kiedy dużo się dzieje, wtęc między treningami\\- lesie, 
jazdą rowerem. próbami urnania setnych sekund na asfalcte, 
siłownią i pracą w mojej agencji marketingowej ... znalazłam 
jeszcze trochę czasu, by jako dziennikarka wyskoczyć i 
udokumentować na moich profilach (dominika333or lik) testy 
wszystkich nowych modeli Husqvamy 2020 w ciężkim 
finlandzkimi terenie, sprawdzić jak \\-ygląda wyścig motoGP od 
podszewki ... a raczej od cylindra, jako gość KTM factory Racing .. 
wystąpić w ,.Przyślij Przepis" na food network, gdzie pokazałam 
Wamjak moje szalone życic łącze z pasją do gotowania ... 

warunkach ... raz po niekończącej się prostej gdz1eś na pustyni, 
innego dnia w górach po krętych drogach gdzieś nad p!7epaścią, w 
którą było leptej nie patrzeć ... zaltczyliśmy wschód słońca w 
kamonie t jazdę na sandboard?ic po wydmach, spróbowaliśmy 
pysznych amerykańskich przysmaków.. . N i estety, wszystko co 
dobre, ktedyś must się :-.kończyć. nadszedł dzień. w którym 
musiałam powied7Jeć "żegnaj Ameryko, ja tu jeszcze wrócę, ale 
teraz mam coś ważnego do zrobienia". Pożegnałam sH~ z moją 
cudowną ekipą Motul Ameryka Tour, przejechałam samotnie 
400km w deszczu, oddalam motocykl do wypożyczalm, dostałam 
s1ę na lotnisko w Albuqucrque, wsiadłam w samolot do Chicago, 
następnie do Warszawy ... gdzie wylądowałam ok . 15.00 w sobotę. 
Na lotnisku czekała na mnie JUŻ moJa kochana rodzina. która 
zawiozła mnie do Zielonej Góry... bo następnego dnia rano 
musiałam wstać i wystartować w zawodach! W ten właśnie sposób 
ZJadłam pyszne amerykańskie ciastko i nadal miałam ciastko .... i 
tytuł\\ icemistrzyni Polski PitBike Supermoto! 

Żeby tego było mało. me miałam czasu żeby odpocząć, bo w 
następny weekend /nów musiałam powalczyć, tym razem w enduro 
t tym razem znów wywalczyłam tytuł wicemistrzyni Polski! 

... a to była dopiero rozgrzewka! Pod koniec sezonu musiałam 
wybrać pomiędzy finałem Pucharu PitBikc Supennoto i Motu! 
Ameryka Tour, które niestety zeszły stę tenninami. 333asami nie 
mmem się zdecydować na jedno, prawda? Tak było i tym razem. 
wymyśhłam szalony plan ... 

Wyleciałam razem z zwycięzcami konkursu, ekipąmotuli 
scigacz.pl do USA, gdzie pokonaliśmy wspólnie 1600km, 
zwiedziliśmy dziki Nowy Meksyk, piękną Arizonę, magiczne Utah 
i kolorowe Kolorado, pokonując codziennie po kilkaset 
kilometrów w różnych, zapierających dech w piersiach 

To był sezon ciężki, ale baaardzo dobry! Jestem ogromnie 
wdzięczna, że mam takie wsparcie ze strony moj ej wspanialej 
rodziny, przyjaciół, wsLystkich, którą 333mają za mnie kciuki 
oraL firm, dzięki którym mogę się roLWijać: O rmeb Meble 
Międl) rzecz Poznańska J 06, Motu l Polska, Roszak Racing, 
Adventure Team, YCF, Husq,·arna, Dobre Sk lepy 
Motocyklowe, GoPro, Liralighting ... oraz Gazeta Powiatowa! 
Dziękuję, bez Was nie byłoby mnie tutaj! 

Felieton podróżniczki- cz. XI 
Wakacje się skończyły l nastal czas 

opadaj~tcycb, jesiennych liści l didlystycb 
Cln.L Podróżujemy zdecydowanle mniej, ale 
to nie znaczy, że niedekawie. 

Myślę że jednym z fajmejszych moich 
.wypadów" był wyjazd w październikową 
sobotę na ~pek1akl w Teatrze Lubuskim. 
Postanowiliśmy z mężem, że raz na jakiś czas 
urządzimy sobie taką ucztę dla duszy. 
Zobaczyw~1y repertuar zielonogórskiego 
teatru wiedzieliśmy od razu, że chcemy być na 
przedstawieniu pt. Piaf. Zszokowała nas 
trochę infonnacja, z której wynikało, że 
spektakl trwa ponad trzy godziny. bo przecież 
przyzwyczajeni jesteśmy do krótszych 
przedstawień ... 

Znaleźli~my się w teatr7e. Pierwsze 
zaskoczenie dotyczyło ceny biletu, bo 
przyznacie moi Czytelnicy, że koszt 75 LI za 
dwa bilety je~t trochę dziwny. gdyż niewiele 
mniej zapłacimy za jakiś kinowy hit i inne 
mniej W}kwintne atrakcje. a tutaj za tę cenę 
mamy grających przez trzy godziny aktorów i 
niespotykaną gdzie indziej atmosferę. 

Pi«wszy raz byliśmy w tym teatrz.e- sprawia 
Mażenie mniej ... ,ego nil: gorzowski, ole 
przecież nie o to chodzi W holu pan grał na 
pianinie największe przeboJe słynnej Edith 
Piaf, co było cudownym wprowadzeniem w 

na<>trój tego wiec7.oru. Przedstawienie było 
niezwykłe - przez trzy godziny aktorka 
grająca Piaf pokazała życie wielkiej 
piosenkarki. Podziwiałam tę artystkę, która 
znakomicie oddała tragizm postaci i doskonale 
poradziła sobie z piosenkami. Podczas 
przerwy słycbać było ściszone rom1owy 
w1dzów, którzy opowiadali sobie o przeżytych 
wrażeniach, a w tle pianista grał Milorda. 
Padam i inne wielkie przeboje E. Piaf. 
Przedstawienie skończyło się wielkimi 
owacjami na stojąco ... był to cudowny, pełen 
wzruszeń i artystycznych przeżyć- wieczór. 

Dwa tygodnie później l"yruszylam do 
Poznanla, aby kontynuować tam swoje nauki. 
Tęskn iłam za tym wyjazdem, bo po 
czteromie~ięcz.nej wakacyjnej przerwie byłam 
ciekawa wszystkiego, co tam zastanę. Parkuję 
auto na dworcu w Swiebodzinie i przesiadam 
się na lnter city relacji Berlin -War~-zawa. 

Przyjechał punktualnie. Siedziałam w 
przedziale z dwoma panami, Polakami, co w 
tym akurat pociągu nie jest tak barwo 
oczywiste. Moi towarzysze podróży 

reprezentowali dwa pokolenia, ale coś ich 
łączyło bezspomte - całą drogę by li zatopieni 
w swoich smartfonach. Młody mężczyzna 
siedzący bliżeJ mnie w słuchawkach na 
uszach- oglądał film (podejrzałam, to wiem), 

Pozdrawiam serde333nie, 
Dominika 333 Orlik 

starszy pan siedzący ptzy okme, pneglądal w 
swoim telefonie Wiadomości... Przypomniał 
mi się film dokumentalny o chorobach naszego 
kręgosłupa wynikających z częstego 

korzystania z telefonów komórkowych. 
Okazuje się, że kiedy jesteśmy wpatrzeni w 
ekran monitora i nasza głowa skłania się pod 
kątem 30 stopni to obc tąża n8S7. kręgosłup o 18 
kg, a kiedy skłonienie głowy jest pod kątem 60 
stopni to nasz kręgosłup dźwiga 27 kg i 
fundujemy sobie syndrom iHunch (sztywna 
szyja. zapadnięte ramiona itd.), ale kogo to 
obchod?i .. 

W Pozn.aniu piękna pogoda, \\-ięc idę 

spokojme na przystanek tramwajowy i cieszę 
się z tego <>łońca, którego promienie oświetlają 
nasze twarze. Podjechała moja ulubiona 
,.ptąteczka", więc jadę w kierunku Starego 
Rynku. Patrzę na swoje rodzinne Jruasto z. 
okien tramwaju i widzę, że ulice zostały w 
czasie mojej nieobecności w dużej części 
wyremontowane, a ludzie jak pędzili, tak 
pędzą. 

Pierwsze zajęcia powakacyjnej przerwie 
też były ciekawe i pełne fajn:ycb 
niespodzianek. Dopełnieniem tego dnia był 
widok wieczornego. pięknego poznańskiego 
rynku, który wypełniony był ludźmi, światłami 
i sobie tylko charakterystyczną atmosferą. 

To był dobry dzień ... 

Mariola Solecka 
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Wrześniowe wieści z Zespołu 
Edukacyjnego w Brójcach 

wspólnej .tabawy. zwracając uwagę na to, że 
ka7dc ich dnałanie ma \\ iclką wartość i może 
być poe.tątkicm wyjątkoweJ przygody. Mnóstwo 
kolorov.rych kropek, kropcelek .tagościło na 
~zkolnym korytanu Na ścianie 1 folii ka7dy 

,.PRZERWA~YMARSZ" DO SZKOL Y 
"Naród, który nie zna "iwojej przeszlovci, 

buduje prtJ·szlości" 
umiera i nie 

Jan Paweł li 

Społeczność nas1ej szkoły włączyła się do ogólnopolskiej 
akcji "Przerwany Marsz", która polegala na symbolicznym 
dokończeniu przerwanego w 1939 roku marslu dzieci 1 

młodLicży do szkół. Ta ogólnopolska akcja. LwiąLana z 
obchodami 80. rocznicy \\ ybuchu II WOJny Ś\\ latowej. w 
której wzięliśmy ud.tiał, była oka.tją do wspólnej inauguracji 
nowego roku szkolnego, tntegracjt pokoleń popr.tc.t obecność 
Polsk1ch DZieci Wojny. laproszenie 
ucznióv, klasy III i wycho\\awcy 
Agmeszk1 RomańskieJ -Ferenc przyjęła p. 
Kryst) na Miętka. W jeJ pamięci 

1achov.ały się lic7ne , bole~ne 
wspomnienia zwią/anc 1 brakiem 
;iywnośct, zagro7emcm życ1a. wres7cie 
przesiedleniem na Sybir i lękiem, co 
przynies1e kolejny dLień . Uczniowie i 
rod;icc w skupieniu 1 z wielkim 
zainteresowaniem słuchali \\Ojennych 
relacji Ś\.\. iadka oc;tatniej wojny. 
Wspommema pani Krystyn} b:rły 
\\Zruszające . Okupacja Jakmówila-me 
tylko Jej zabrała możliwość nauki, 
beztroskie dzieciństwo. ale i możliwość 
realizowania marzeri . W słowach naszego 
Szacownego Gościa nic brakło wzruszenia. 
ale 1 nadziei, że następnym pokoleniom 
oszcz~d7ony zostanie los dzieci WOJny. 
Spotkanie sta ło s1ę swoistą iywq i ptękną 
lekcją historii. która na długo pozo~ tanie w nas1ych sercach. 

A. Romańska -Ferenc 

DZIEŃ KROPKI 
16 września obchodziliśmy Międzynarodowy Dzień 

Kropki . Z tego powodu zaprosiliśmy ucznióv. klas 1-lll do 

mógł namalo\\aĆ swoją kropkę. Kropka była 
motyv;em na\\ et ćwicLcn fiLycLnych. 'Ja zakończeme nasLego 
sw1ętowama wykonaliśmy kropkowe drzewo tal en tow. 

Ksiązka "Kropka" Petcra H Reynoldsa stała s1ę inspiracją 
dla uClniÓ\v i nauC?)'Cich na całym świecie. W tym dniu w 
na~zeJ szkole rukt nie był .. w kropce", n to wszyscy byli 
.,zakropkowani". Nicwątpliwie ten dzień wywołał wiele 
uśmiechów i radości Pol\\OI ił uczniom l'ro.wmieć fakt. iż 
każdy .t nas ma jakiś talent i najważniejsLa JCSt \\i ara v. swoJe 

mo:lhwości . . . i KROPKA. 

A. Romańska-Ferenc 

"SPRZĄTANIE ŚWIATA -
POLSKA2019" 

20 września uc.~nio" ie naszej 
szkoły wzięli udział w 26. ed)cji 
akcji proekologicznej "Sprzątanie 
Świata" pod hasłem- l'lie śmiecim) 
- ~przątam) - zmieniam~! \\- tym 
roku posprzątam mój ka\\ałek 

Polski! Posprzątaliśmy nasz 
kawalek Polski rozdzielając swoje 
siły na tereny znajdujące się przy 
wkole jak i poLa nią. Mając na 
U\\adze tegoroczne hasło chcJCiiśmy 

.tachęc1ć wszystkich do podeJmowama działań, dzięki 

któr) m będziem)' ogranicLać ilość ·w)t\\arzan)'ch odpadów 
i sta,, ać s ię coraz bardziej odpo\\<iedzialnymi 

konsumentami, a w konsekwencji nic będ;temy .taśmiecać i 
niszczyć środowiska . Zachęcamy wszystkich do zastosowania 
się w praktyce do filo.tofii- Zero Was te. Zero Waste, co oznacza 

.,zero odpadów", "zero marnowania'' Pamiętajmy, 

pr~:yroda jest wieczna, jeieli jest bezpieczna !!! A kto ma o 
nią dbaćjaknie :\-1Y!!! 

Monika Pilipczuk 
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INFORMACJE Z MIĘDZYRZECKIEGO OŚRODKAKULTURY 
Ekologiczne~" ięto \~ ~lOK 

Święto Obry 1 Paklicy od w1elu lat rcali10wanc JCst w ramach 
kalendaua imprez kulturalnych Gmmy MiędL)rzecL. Du udLiału 
tapraqane ~ą d;ieci 1. gminnych placówek vkoln)ch 1 

prlcds7kolnych W tegorocmcj edycji. w bloku dla uc1niów kła\ I-IV 
brały udz1ał dz1ec1 z· SP nr l 1 OddLiałam1 Sportowymi w 
\11ędąrzect:u. SP w Buko\\CU, SP w Kaławie. SP nr 6 w 
\11ędzyrzeczu . 

Uc7estniC) wysluchah prelekcji pr;ygotowancJ pr1C7 
praco~ników Nadle~mctwa \11ędzyuecz. dotyC7ąceJ .. Ochrony 
:~asobów przyrodniczych" tematu w1odącego ~w1ęta D71ec1 
nprezcntował) wy~tępy arty!>tyC7nc i proJekCję mułumedialną na 

Pracownicy Nadlc~mctwa Międ7yr?ec; pr7eprowadzili c1ekawą 
prelekcję o ochrome przyrody. 

W holu sali kinowo -widowi~kowcj u~tawiono ~toiska z 
matenałam1 edukacyjnymi, gramt 1 nbawam1 ekologicznymi 
przygotowanymi przez Wyd1ial Gospodarkt Komunalnej Urzędu 
MieJ;;kiego w Mtęd;yueczu, Celowy Związek Gmm CZG-12 w 
Długoszynie, MRU- Mu7eum Fortyfikacji 1 Ntetoper7y w Pniewie, 
Sanepid w Międzyrzeczu. Grupom spoza \1tędzyrzecza zapewniono 
doja7d. 

remat ekologii. Uc7mow1e swoją wiedzę poszerzali biorąc aktywny 
udział w konkursach ekologicmych. W bloku dla grup pr7cdszkolnych 
udział zgłosiły przedszkola: Nr l z grupami żłobkowymi ,.Pod 
Jarzębinką". Nr 4 "Bajkowa Kraina, Nr 6 im. Jana Brzechwy: 

Wszystkie dzieci bwrące ud7iał w konkursach nagrodzone 
zostały upommkami rzeczowymi, ufundowanymi przez Międzyrzecki 
Ośrodek Kułtury 1 CelO\vy Zwią1ek Gmin CZG-12 w Długovynie, 
natomiast grttpy z przedszkoli i S7kół otrzymały dyplomy za udział 1 

nagrody rzeczowe od Miedzyrteckiego Ośrodka Kultury 1 Gminy 
Mtędzyrzecz. Oddziały pr7Cds7kolnc 7 SP Nr 4, SP Nr l z Oddziałami Sportowymi, 

SP Nr 3, SP w Bukowcu, niepubliczne przedszkola .,Bocianie 
Gniazdo". .,Bajkowy Zakątek" 1 "Jutrzenka". Każda grupa 
zaprezentowała na scenie program artystyczny o tematyce ochrony 
przyrody. Dla przedszkolaków przygotowano konkursy ekologiczne. 

Upominki wręczali -Anna Sawka sekretarz Urzędu Miejskiego 
oraz Andrzej Chmielcwskt wiceprzewodmczący Rady Miejskiej w 
Międzyr7CC7U. 

Dzień Patrona SP nr 2 w Międzyrzeczu 
27 września 2019 roku Szkoła 

Podstawowa nr 2 zorganizowała 
:wyj~tkowe obchody Dnia Patrona. 
"Dwójce" patronuj~ Szare Szeregi. 
Inspiracji do szczególnego świętowania 
tej okazji zatem nie brakuje. W tym 
roku wsz~slko odbyło się w wielkiej 
konspiracji... Myślę jedna~ że mogę 
uchylić już rąbka tajemnicy. 

W ostatni piątek września na placu 
apelowym prą SP2 zebrali się w::.zyscy 

uczniowie i nauczyciele. Do działań w 
konspiracji zaprosiła nie:t.astąpiona druhna 
Hanna Barczewbka. Wraz ze swoimi 
współpracowmkamt harcerzami i 
naucącielami - prągotowała nie lada 
wyzwania. Po:.zczególne klasy 
pttekształciły się w grupy o związanych z 
walką i patriotyLinem nazwach. W całym 
mieście czekały zadania, za których 
wykonanie można było otrzymać punkty. 
Nale.lało jednak pamiętać o konspuacji. 
Uczniowie rozwiązywali zagadki, 
udzielali pierwszeJ pomocy, tworzyli 
plakaty, poprawiali listy, układali hasła, 
sprawdzah swoją pamięć, testowali 
sprawność, a przede wszystkim -
współpracowali. Nagrodą była wspaniała 
statuetka Małego Powstańca. Zdobyły ją 
dwie grupy-jedna z klas 1-3 i druga z klas 
4-8. Okrzykom radości wywołanej 

zwycięstwem nie było końca. Przede 
wszystkim jednak tego dnia uczniow1e 
przekol! ' i się, z czym przyszło się 

Patrycja Klarecka - Haladus 

zmierzyć 1ch rówieśnikom podcn!S II 
wojny swiatowej. Dorastaniu i doJrzewano 
nie towarzyszyły spokój 1 beztroska, leCL 
ból, c1erpteme 1 nieustanna myśl o snuerci. 
Dziś nie zawsze potrafimy docenić to, że w 
naszym życiu je:. t mteJSce i na naukę, i na 
zabawę. 80 lat temu tego miejsca szukano 
w ukryciu. między walką a 
um1eraniem. To zatem 
doskonała lekcja historii, 
za którą \\ SZyscy 
dziękujemy. 

A..Biela 
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Przedsiębiorstwo Robót 
Instalacyjno - Montatowych Spółka z.o.o. 

w Międzyrzeczu ul. Reymonta 7; 

wydziertawi: 
pomieszczenia biurowo - handlowe o pow. 300 m2, 
pomieszczenia magazynowe o pow. 1000 m2, wiatę 
magazynową o pow. 900 m2, place składowe oraz 
2 lokale mieszkalne o pow. 63 m2 
(dwa pokoje- parter i I piętro). 

sprzeda po obiżonych cenach: 
- kocioł olejowy MB/MW - 32 kW (kompletny -
nowy). 
- materiały branży elektrycznej. 
- materiały branży sanitarnej. 
- maszyny krawieckie (używane) 

zatrudni: 
- pracownika na stanowisku księgowej; 
(również emeryta, renc1stę). 

- pracownika do zarządu spółki. 
- konserwatora (emeryt, rencista) 
wymagania dla pracowników umysłowych: 
- wykształcenie kierunkowe; 
- trzyletni staż na stanowiskach kierowniczych; 
-dobra znajomość obsługi komputera; 
- zdolność planowania i organizacji swojej pracy. 

Kontakt: tel/fax (95) 741-16-55 

' ~~.;.::~~})- ·- ·- ·- ·- ·- · - ' - ·- ' - · - ·- ·- ' - ' ' 

. § l F' ANTYKI 
ł . .,-d 
~~",;;.-

:..--- " 

RENOWACJA 

SKUP l SPRZEDAŻ 

Naszą ofertę kierujemy do wszystkich, którzy! 
poszukują nowych i niespotyk2nych zmian, rozwiązań w 

. wyposaleniu wnętrz. Przywracamy świetność starym 
! meblom, zachowujile ich pierwotne kształty i 
! niepowtarzalny charakter. 
l 

i Wszystkie prace restauratorskie wykonujemy we 
1 własnej pracowni. Dzięki wieloletniemu doświadczeniu, 
i jak również warunkom warsztatowym, gwarantujemy 
~ najwyższ~ jakość naszych usJug. 
l 

!KONTAKT: 
l 

l 

0603365989 

l 0603365990 
! Międzyrzecz 
l 

Wyszanowo 40 
66-300 

Usługi Serwisowo Instalacyjne 
"USIPOL" 

Bogusław Babula 

-montaż, uruchamianie, przeglądy 
okresowe, naprawy,kotłów 
gazowych firmy v• .. IIAN• 

-serwis kotłów gazowych firmy 
Unical Dua 

-serwis kotłów olejowych 
-okresowe przeglądy instalacji 

gazowych 
-instalacje CO, sanitarne 

i gazowe 
-montaż kominków z płaszczem 

wodnym 

tel.60S 36 56 02 

r- ~-- -- 1 

~abinet Weterynaryjny "Piuto" 
lekarL weterynarii Jerzy Solecki 

1 specjalistachirurgii weterynaryjnej 
ul K87imterza Wielkiego 59- Międzyrzecz 

Telefon 506133731 
Świadczy usługi w zakresie: -porady 

-profilaktyka ogólna i szczepierua ochronne 
-badam e krwi 
-diagnostyka RTG 
-leczenie w zakresie chorób wewnętrznych. chirurgii ogólnej, 
dermatologii, okulistyki oraz chorób położniczo-ginekologiemych 

INFORMUJĘ, że od Ol. lO br. gabinetczynny 
od poniedziałku do piątku waodz.l()..ł8, 
a w soboty od 1()..14 

ZAPRASZAM 

GABINET ("'~ 
STOMA TO LOGICZNY 

lek. dent. Magdalena SObkowicz-Jarmolińska 

ui.Mieszka l 11/15A 
(l piętro-nad sklepem Rossmann 
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KRONIKA POLICY JNA 
BEZPIECZ'\ St."'iJOR 
.\1iędL) Hece~ policjanci rozma'\\ i a li z seniorami o 

bezpicczeńst"'' i e na drodze. '1oina b~ lo skorzystać z bezpłatnego 
ser'\\ i~u ro'\\ero'\\ego i dopo~a.l}ć ~"ój ro'\\er'\\ element) odbla,ko'\\'e. 

W KPP'~ \1u;dtyrtc~tu odbyły s1ę Waf!>ztaty Bezp1CC7CO\t~a Ru~hu 
Drogowego To ogólnopohka akcJa pr.cygotowana przez ~IOJStcr,l\\0 
lnfra~truktury 1 KraJ O'\ ą Radę Bc.rptcczcn~twa Ruchu Drogowego. Ak q a 

sk1crowana jc~t do ~cniorów i ma na celu ksnaltowan1c prawidłO\\~l:h 
po~taw 1 tachowari , w voególno~ci v. ~ród kierowcóv.. nmcrty,tów i 
p1csrych po 60. roku IYCia, jako ucLcstmków ruchu drogmwgo. W 
ramach akcj1 '-ClliOIIY mog.h -.p1awd1ić """ÓJ ~:n' reakcji na '>PCCJalnym 
ur1ad!cmu. Na takon~tcmc ""')'(;Y mich oka7ję zobac'Y'- wybuch 
poduvk 1 po w ictr t n eJ r spr;m d11ć na '-ymu latoTle jak w a/nym elementem 
są pa~y bc.rpicoeń~t'ł. a 

BELPił.C L'\ A ORO( •. \ 00 ~L~OL \ 
Pod ha\ICm .,BcLpicCLna droga do szkol~" ruv)ła polic~jna 

akcja, która ma na celu ~\~climinm,anie tagro.len i zape,,nienie 
bezpicczeń~t~a poru~taj:tc-.ch się po drogach. t\\la~zc1a ~ rejonic 
SLkÓI i pr LCdS/ l.. o li. 

ln\aJą rtn\nlei WlffiO/Onc 
kontrole autobusÓ\\, kti>ry 1111 
pr.I'C\\ 0lOOC "'! dtiCCI lh) s1koly \lr<ll 

si;Jil lr/etv.OŚCI ICh i.JcrUjąC)Ch . \\ 
ramach zajęć policjanci h.;d:) 
pokalY''ać d11ccwm tak betpiectnie 
pokony\\aC prtcJscia Jla picvyd1 1 
mów 1ć o korllcC/no\cr nov.:nia 
oJhla,k(m . 

Pamiętajm), ic pm.·-.trtcg .. j<)c 
prll'PI'~ Jajem:- dobl') ptl) J..:ł.td 

naJmłodvym UC/l'\lllli-..om 111chu drog,mcgo. Dohr:~c jc"t taopatrtyć 
dttl'l'l '' ckmcnt\ odhl.t,ko\\ c. niech to bcdzic za,, ic,7ka na 1\lllli"trtc. 
ełcrn~·nt ub1oru. • ;rby na,Jc p(lc1cchy były bardtiCJ '' ld,x:tnc '' P'>rtc 
jc-.lellJl\)· /11110\\ C). 

'liS l RLOS l\\.\ PQL',KI"ł L.l.B 'll:\DLRO\\ \CH 
1 ubu\n policjanci nico dah ~1an5 koni-urentom " C.onl-ich 

S/o~O\HCh .:\li~trt0\1'\\'ach Pol\1-.i ~łuib MundurO~\~Ch i \ mator{l\\. 
• (ale .. pudlo" naleialo do nich. '\ajlcp'>t y \t. 

\icri. Filip Pendrak tają! picn\\/l mil'j\Cl'. 
l.ubu\ka Policja m oh porh" <~lić 'i\' 
'1\'it•loma \porto\Hami, którt~ \\ '"oim 
dorobku mają na~ct t~tuł~ '\ti,trdm 
Europ~ i ~"iata . 

'\11'>trtostv.a odbył) \l<; 7 w rtc~nia '' 
Pudg(lrtym~: frudna i '') maga_Hca gor,J.a 
tra'a Jictył.J. ai 56 km. Do tctto nicl.,lrl)'lnl' 
w arunkt atmo~fcryc/llC, dl1.:1: llmno
tcmp.:ratura Ol. l O' C. opady dC"/CIU . lubu'.:) 
JXlhtpnci me mrdi sobie r'mrr\.:h . '=aJ''Yi ... ty 
"topieli 1u podium taJi!l '' · \ieri. Filip 

Pendrak dnclmco""'Y .r KPP w Mi~d.t)rzcczu. • 
Zara.r ta mm na metę dotarł ~iert. ~1t . lomav. ,_ou _JA 

Koło~ ze Szprotav.), natomia~t na trzecim 
uplasował <;Ję s t s1erż. Kr?ysztofTank1clun. 

Wsz) stkim serdecznie gratulujemy!!! 
Redakcja dolqc:.a .•;ię do gratulacji! 

OBFZPIECZE'.STWIEZ PRZEDSZKOLAKA '11 
Policjantki z Międz)'rLeCLa od~ iedtiły pr.~cdszkolaki. Dzjeci 

'1\'iedzą już jak bezpiecznie poruszać się po drogach, '\\' jaki sposób 
unikać zagro.leń orazjak '1\'a.lne są element) odbla~ko'\\'C. 

PollcJantki mów1ły Jak bc7plcc7nle prtcchod11~: prtet JCtdmę."" co 
musi być v. ypo-.ażony rower, o komeoności pr7ypinama elementów 
odb ła-.kov. ych orat takłaJaniU ka'>ku 1 lapmam u pa-.ów helptccteństwa 
w aucie. Pr7ypomniały dzieciom rówmct jakle miCJ'Ca są bC?piecznc do 
tabawy. jJk zachowy~ać s1ę w kontaktach 1 osoham1 ,.obcym1" ora.r 
pode la~ ataku agrc::.yv. ncgo p~a 

D1ięki takim ~potkaniom JUi lid najmłudvych łat d.ricc1 ucza "ię 
sp<hOhÓ\\ umkama zagro.lcn. 

28-L.\'1 Ul .. POOPALił. 0\\ \~ \ '\JO('JI()J)\ 
Laled"ie kilka godLin potrtcbO\\ali policjanci na ~yt~po~anie i 

zatrz~ ma me o~ob~ od po" icdLialocj za podpalenia samochodó\\ na 
jcdn~ m 1 O\iedli " \1ięd7) rtcctu. lhi~ki SI) bkicj reakcji 
mk\Lkancón. ogicu tra\\iąc~ ~amo(hod~ "'~bko LO\tał \tlumion~ 1 

nic ro7pr7c~trzen il ~i~ dalej. /.ałr!)man~ 28-latcl.. odpO\\ie 1a snoje 
;achm\ a nic przed ~ądcm - t!rot i mu do pięciu lat ptuba\\ icnia 
\\OlOO\ti. 

PrtcJ polnocą ( 13 \\ r t d maJ dyiumy llliCdl) r tccklcJ JCdnostk i Pohcj1 
tostał pornt(mno,,any o poiar/C J\\och uut, które taparko\\an.: h)ły 
\\ŚróJ bloków mlc ... .rkalnych Zagmicmc hylu banłtn duic. ponicwai 
,)glliCm mo g~ 'l<; 7aJac !a parko\\ anc obok poja;dy. mogło dojsć Jo 
"' huchu C/Y zapal~:ma 'l\' inst,llaCJI dcktf)CIIl)Ch, które usytuowane 
b;ły kilka l'C;11) mctr(m nd pal.!ccgo ,1<; auta 
- Jui '' ~obot.; rano p,lhCJanci 7atrt~ma!J 2.'<-h.:tnll'gu m~;c;y;no;. który 

prl) mai ,je; J,l podpalenia obu -..tmvcłl\ldów Lntrt) many Jednak ni~ 
potralił raqonaln1c '' ytłumac;yć. Jl,lct.:go to tw!>Jł . 

l .l 1>/~IF i.\ Cli· 1001 \'\l( 11 J>RIOR\ 11.1 
'li\·dJ~r/ccc~ knmioalni udO\\Ot.lnih. ic ratO\\aoie ludLkicgo 

i\ ciJ to ich naj\\ainicjwe 1adan ic. :\i(' /\\aiająr na zagro.lcnie 
~~\Ciągnęli 1 rzek.! męLCT~toę. ktÓQ \\pat.ll do \\od~ podc~:a\ prób~ 
<,amobójCTt>j. 01il;ki d1ialaniu policjantÓ\\, jc~o i) ci u nic .ragraia ju.l 
niebclpiec.Len~t\\ o. 

\\ C/\\ 111ck 26 \\ rLc;m.t) po g,lt.lllnlc l" d) /UOJ) K l' l' v. 
!\l1l'd/\ ucc1u otr L) mat 7gh"'''lll'' od /11111l'pokojonl'J rlldtin) 0 

1agmi~ciu 1 mnili\\(j pwbic· ~.tmob(JjCil.'J 3h-łatk.t. Z Jnl(mn:K'JI 
tcbr.tny l' h prtc.r poiH:J.tntÓ\\ !..1 ynHn,Jin~ l' h \\)nr l. ulu. Tl' moi~: on 
pr.rcb:-" .11.: \\ fCJllnlc rtckt Ob f)' '' :'\11<;dtyr/cc.ru. dl.llcgo 
tci zac1~·li prtca~:-.y ..... a(· hr;eg Na ~'"'<;~de dotarli 11.1 

u a,, mc;ict) tna był prrytomny. ale u,J..:,trial 'l~ na ból 
h.uku 1 czuc było oJ mego ,jlna v.oit all\oholu . l'o 
udtidcmu mu picf\v,tt:j P'HllOl') pr.rc1 P•llicjaniÓ\\, 
prtckuany Nstał p,xl op1ck.; łckar.ry. 
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Hala Sportowa im. Moniki Michalik 
To było niezwykłe wydarzenie w Trzcielu, chyba 

najważniejsze w ostatnich dziesięcioleciach. Miasto doczekało się 
haJi sportowej. Inwestycja wykonana została błyskawicznie, 

prace trwały około roku. Powstała hala nowoczesna, dobrze 
wyposażona, z pełnym zapleczem. Będzie służyła uczniom 

Zespołu Edukacyjnego w TrLcielu i wszystkim mieszkańcom 
miasta. Otrzymała imię brązo\\'ej medalistki olimpijskiej z Rio de 
Janeiro- Moniki Michalik. 

Ta znakomita, najbardzieJ utytułowana polska zapaśniczka jest 
absolwentką Szkoły ?odstawowej w Trzcielu i byłą zawodniczką 
.. Orląt". Osobiście dokonała aktu odsłonięcia tabhcy L informacją o 

patronacie hal i. W krótk im 
pt7emówieniu mó\\- i ła o swoich 
uczniowskich latach, gdy nawet 
w naJŚmiel szych marzeniach me 
myślała, że kiedyś koło szkoły 
powstanie hala jej imienia. Jest 
to dla niej powód do dumy i 
dowód na to, że ciężką i 
sys tematyczną p racą wie le 
można osiągnąć. To jest 
pierwsza. prawdopodobnie, hala 

sportowa imienia pobkiego zapaśnika. Nie jest to jednak przypadek, 
TrLciel "zapasami stoi", a "Orlęta" dochowały się wielu mistrzów 
Polsk1 w różnych kategoriach, medalistów mistrzostw Europy i 
olimpijczyków. Oprócz Moniki, olimpijczykiem jest również 
Łukas.t Banak. A ostatnio, już po otwarciu hali. kwalifikację na 
olimpiadę w Tokio uzyskał brat Moniki - Tadeusz Michalik. 
Będzie to z Trzciela trzeci olimpijczyk - zapaśnik. To wie lki sukces i 
chluba dla miasta. 

Otwarcie hali sportowej przy Szkole Podstawowej w 
Trzcielu odbyło się 6 września i miało niezwykle uroczystą oprawę. 

Było przecurcie wstęg• , odsłonięcie tablicy z 
nadanym im1emem oraz po~więceme budynku. Tym czynnościom 
towarzyszyło~ i e lu zaproszonych gości : Tomasz Kucharski -poseł na 
Sejm RP i dwukrotny medalista olimpiJSki, Roman Sondej -dyrektor 
generalny L ubuskiego Urzędu Wojewódzkiego. Jamna Grzecznowska 
- dyrektor Wydziału Nadzoru Pedagogicznego Łubuskiego 
Kuratorium O~w1aty, Stanisław Tomczyszyn - wicemarszałek 

WOJewództwa lubuskiego, Andrzej Supron - prezes Połskiego 

Związku Zapaśniczego, Bromsław Mały prezes Okręgowego 
Związku Piłki Ręcznej , Agnieszka Olender starosta m•ędzyrzecki, 
delegacJa 7 zaprryJa7nionej niemiecklej gminy Falkenberg, Edward 
Fedko były wicemarszalek województwa lubuskiego. Jacek 
\1arcin1ak przewodniczący Rady Miejskiej w Trzcielu, Jarosław 
Kaczmarek - bunn1strz Trzc•ela, proboszcz Marek Bednarek, 
burmis trzowie i wój towie z powiatu między rzeckiego, 
prze dstaw iciele Regionu Kozła . znakomiCI za p aśnicy 
- wychowanko\\-ie ,.Orląt", sportowe) - absolwenci trzciclskiej 
szkoły, radm, mieszkańcy miasta. nauczyciele. uczniowie. Sporo więc 
było makamitych gości w dniu, w którym spełniły się oczekiwama 
wsąstkich trzcielan. l ś~tadczyło to o randze wydarzenia. Część 

oficjalno artystyczna uroczystości była bogata i świetnie 
przygotowana. Zaangażowało się w jej prągotowanie całe grono 
pedagogiczne oraz pracownicy szkoły z dyrektorem Dariuszem 
Orzeszko na czele. Były przemówienia, gratulacje, odznaczenia, 
nadama tytułów Honorowego Absolwenta Szkoły Podstawowej w 
Trzcielu. Te ostatnie wręczono Łukaszowi Banakowi, Michałowi 
Nowakowi i Łukaszowi Merdzie. Monika Michalik taki tytuł 

otrzymała wcześniej. Ale część oficjalna rozpoczęła się wciągmęciem 
flagi panstwowej na maszt i hymnem narodowym. Poczet flagowy 
składał się z aktualnie najlepszych zawodników .,Orląt", różnej rangi 
mistrzów. W jego składzie byli : Grzegorz Hildebrand, Jan Cbojnacki 1 

Adam Fict7. Część artystyczną przygotowali - Katarzyna Falkowska, 
Anna Spyrka i Piotr Falkowski. Trener trzcielskich zapaśników -
Mieczysław Kuryś, jak przystało na takie wydarzenie, 
zaprezentował ze swoimi zawodnikami interesujący pokaz walk 
na macie. A potem już były występy - różne piosenki z tekstami o 
sporcie, zabawy z akcesoriami sportowymi, taniec cheerlederek, 
pokazy gimna5tyczek, a w tej roli wystąpiły - Nadia Merda i Ola 
Merda. Duże wrażenie zrobiły prezentacje osiągnięć Moniki Michali k. 
l ukasza Banaka, klubu ,.Orlęta", lukasza Merdy piłkarza, Michała 

Nowaka maratończyka. Wystawa medali i pucharów Moniki 
Michalik także wzbudziła niesamowite zainteresowanie. 

Było więc uroczyście, sportowo, świątecznie, ale również 
odczuwało się satysfakcję licznego grona osób, którzy swoim 
działaniem osiągnęli to, o co starali się od lat - pełnometrażową 
halę sportową. A kosztowała ona niebagatelną sumę, bo 4 893 
754,16 zł. To zadan ie inwestycyjne zostało dofinansowane ze 
środków Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej 
Ministerstwa Sportu i Thrystyki. 

Jadwiga Szylar 

Foto- Katarzyna Falkowska i Marcin 
Łukas1.~ski 
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Jesl•en' na boi•skach •łk ki h Jcv~/C gapiO,I\\0 na hOI\kU ptmodujc pi ars c p(>/nicj'-/.C llCfYiO\\C fUCh) 
/awodnJktlW. Trudno b~tdzic 

Do rol'cgJ ani a poto,tały 3 l-.1)kjki ... potkali na ,,·,zv:-.tkich 
"'C7eblach roi' g!)" ck /m~f\'7cnieje~Jcnne ud;•cla si9 piłk~r;om i 
kib1com Oe~ywi~c1c me'' vyscy tak to odb11:rają. ale wurkvo\ć 
oc;ckujc przerwy ;imoWCJ. Nid;tón: dnuyny '~ l'adm' olonc /C 
... wojcJ gl) i po;ycji '' tabcli ~lamy te/. /c ... pnły. któn.: chciałybv 
jak najvybcicj npmnmet,; o grze,., mndne JC~Icnncj. Ak po kole~ . 

Wy ... tt;pująea '' l\' łid1e Pogoń Sk\\ier/) na mo/c c1uć ~19 
dun~na ~ ;adowolon;t K1b1ce l~/ lo "arno odctuwaJą Pogon ja l-o 
bcn~am1nck t_cgo vc1ebla nvgrywck po 12 kolejkach taJmujc 5 
1111e_1sce mając .tgromadLone 20 punktów po 6 mcc;ach 
'" y grany ch 1 2 r~mh~u.:h. C ty mo/na było .tdobyć" it;ccj punktó\\ '! 'a tak poqa\\ ionc pytanic odpo" ied/ jc:.t b,1rd1o trudna. 
l tracom· punkty hyły po bard;o dobrej grze. a 1nauy to, h: 1)'\\.al 
był ba~dzo ~ocny. Z satysfakcją naloy odnnto\\a;: jeden wymk 
7:0. ktory nlc7byt G9sto ;damt si9 na boiskach 4 ltg1. Anali;ując 
po'?"tałc 1~1ec;c do roLI.!grania w tym roku tllll/na poku..,•ć si9 o 
... twtcr~~enn~. i~ ~a lo~ata \\.Ca_lc nic mLt...i być gor~ta, a prty 
odrobulle vac;sc1a. kt<?rc b~d.ttc llmar;y-.tylo Pogoni moi li" a 
Jest poprawa lokaty. ZyCią~: tego sympatyctnej druryml.! ;c 
Sk "· icr.tyny c!1eiałby m. icby po zimowym odrocty n ku 
;aprctc~tovv ahJc~.~~·;c efekt o\\ niejvq 1 cfckty\\niejv.ą grę Sr .t b 
vkolentowy bc;dnc anahtO\\ał grc; pojcdynCtych pilkatty t cah:j 
drui'yny 11 pcwno\cią v.yc•ągnie kon.,trukty\\ nc wmn ... ki . Wielki~ 
hrav.a dla piłbr1y. dLiałauy i kibtcov' ~h' icrzy li"kicgo klubu. 

O "topic1i miej cty lt w kla\ie okręgo\H'j wy ... tępują J 
drużyny navego po"':iatu 1\.1 to V\ kolc111ości lii.Jtnn\\'anych miejsc 
w tabcli IJI.!dnollcnl Puytoana. B •. dowlam Murzv110wo i OrJ'el 
1\tic;dt\ri'CC/ Zjednool'ni Pr7) toc7na pla ... uj:j ... ic; po 12 
kolejkach na 5 llllCJscu maj<)C 6 poJedvnków wygrany~h i J remi") · 
Jeden 1 wygranych to 1\\')'Cit,."'l'H> w derbo"•Ytn meau 1 Orłem i 
do tegtl na b01,ku " M•c;d;yucou . Z" ła:-tua ostatm mtcsrac 
pl>katał jak1c dute mo/łi\\o ... ci plłku ... l"c dr;cm•<! " tC"PI.'ie 
ZJ,•dno,·;onych. 1\vyci'l'''\'ll \\ nh.'C/u 1 l LIC/lllkiem 14:2 
l utema~ne do 2 l ~w1adC/y hardw dohr;c o nap:btm kac h. (!raja..: 
tak V\ (htatnh:h 3 jesiennych mectach "y iv.t po;ycj~t" tabdJJC~t 
z<~rc,vniona. Kih1c\' tego oo~·kują. Zauwai:ylcm. ic i'jednoc;cnJ 
1!13ją pokaiJ1ą lic:.tbc '"oich kibicó"" :'\1J~'dl)r7CC'IUI \\cale me 
są to byli mie~lkalley Pr;ytooncj. \\'cdlug tcnmnarn do kol11.'a 
rund) ZJcdnoctcnJ maj<! van ... c; l'doby(· komplet punkt(l\\ . Trudno 
b\'dlle ll ?i e \\ t~'>l.ttllllll IIICC/U, gdzJC \\ dcrlXl\\) III pOJCd)nku 
tmJcrz<j "'\' 1 Hudm\lan)!lll ~htrz)nO\\(l \\ l)m pl!)pJdku nit' 
kibiCUJ.; iadncj dnll) nil.!. rtnll)ic ohyd\\ u :--:irch /W)'l'I'~''Y kp..,ty, 
a gdy .h<;d11c remi,, też pm\ 1111cn 7adtmolić oh) d\\J te-.poły l ~1k 
p l) n me prtech,xt;, dll kokjnl:j dnti')11)' Jc-.t nim ze :-opoi 
Rudo'' lan)ch .\Jur/) nono t.tjmuj<!CY X mic1~~e w tabcli 1 l:-; 
punktami po 5 1\\YCtl.'~l\H!I.!h i 3 rcmi.,,td;. Pn ch\\ i lo\\.., ni 
l'.ałamaniu fonny p1łkarzc BudO\\ hm) ch '' c-..;h na .. w łaś..: i,, e 
tory". \\ o'tatn1m mic,1ącu nil.! pon1e~li ;adncJ pora.'ki. a 
:'")Ci\ ... IV\o" derhach 1 01km 1 pewnlhCI:} ~aty ... 1~1kcjonuje. :--,ll' 
J~"t _to Olld .'lat poprzednid1, ak pokonanic w y:-.oko <hpiruj<!C:J 
dni/)~<; ;apJ'>anc n~o.lc b)Ć .na piu-. Piłk<lll(llll 1 ~1ur/)1Hma 
brakuje twe he cwantactwa ho1skowcgl1 '' tym dobrymtnacLcniu. 
kdnak en ... pr.tCUJe dla nil·h 1 okrtcpnicCJe "' rO/I.!f\ w be h 
prt)jdtic ... :uno. a "1l·dy drżyjcle ry "uk· Kllk.t punktu~ ~ak Je :-.1 
do ;doby..: i a w tej rund;ic 1,1pc\\ ni 'Pl)kOJill' prty go t m\ an1a d(; 
rundy rc\\aniO\\cj. \\'vy,cy '''i;vani 1 klubem "icrn. ic 
... pnkoJny mar~; \\ gór~ tabel i na ... tą p l, et ego iyoy !l 1 Rcda.J..cja 
PoniatO\\Cj Tueci ;c..,pól "Y~t~tptl_lą~:y \\ okn;gó,H·e t• Or.td 
'\lięd,~r.tt.•cz. Plasu_1e .,i~ on na 9 micj~t.:u maHC 17 punkt(l\\ P•l 5 
'") c17st\\ ill:h 1 3 renH..,ach. Dopiero d w te <htatnic kokjk1 \\ 
ostatmrn lllll.!~l,ICLI przyllHhly /\\ yci.,:-.,twa. Jak '' spominałem 
wyicj 2.pora~k1 Ortd Laltc;yl w dcrbo\~)'l'h tncCtadJ. C;y gra ,i~; 
popra_wlł~ w qo-,unku do ptlpr tednicgo mic ... ią..:a. 1 ~t k. c; ego 
odt\\ 1erc1edlemem są\\} nikt. Jednak pop ta\\ i la ~i~ t o.; a ma gra. 

wycg.zckwow a{ od t<t\\ odn1ków 
dy ... cypliny ~aktyc1ncj '\.t rat i e w 1dac t by t du;o gry 
mdy\\ldualneJ, a mimo \\V)'>tko pill-a no/n,! jest ,portem 
dru?yno.wym. \\'trzech kole~kach do ko1ica rundy JC..,iennej Orteł 
:-.poti-J s1c 7 d\\Otna ltdcm_~ąc\ mi drużynami na wła.,nvm boi ... ku. O 
punkty będtic trudno. ale pokonanie llder(l\\ je~ t mo/h we 1 by lob\ 
to dobrym progno ... ty kic m pucd rundą rl.!\\ 'aJlŻO\\<), a l'ar<llclll daJ~ 
..,;anse; na ~hłttcntc d_o czołówki tabeli. Jak miło byłoby. gdyby w 
czołoweJ p1~tcc tabcli by ty na'>.tc dmżyny. 

Pued..,tawtciclc navcgo powmtu wyst~pują w dwoch 
g~p,t~h kła'). \ \V gmpi~ go mm ..,ktc.r (Słubice) grają tcspoł:- .\., 
P1e~IJ 1 FC Kursko Ta plcrw ... J'a dmj) na spi ... ujc ..,je; co na · mni~ 
do~r.tc. Po 10 rnec;ach .1. 16 punktami pla~ujc się na 6 llllCJscu 
m~Jąc 5 mc~:LO\\ l'\\ ycięskich i l remi~. \\'1dać. te po 
ubJcgloroCLn)'ch -.ukcc:-y\\nych kłopotach \\yciagndt \\11loski i 
wają \\ nllart; rado ... ną piłkę. Jc .. t '-/illh<t, ic do konc<t mndy 
p1łkarze A..,a l'\~ i~t~~"! swój dorobek punkt O\\)' i '' .,pokoju będą 
P:-'ygo~owy" a c. s1_ę do mndy V\ toscnncj . Na pr .t ccm ległym 
btegume zna,J(htJą s1ę ptlkar:tc 1 Kurska. (htatnie miejsce w tabdi z 
3 punktami po I'W,YCt9'>t\\te ladowolenia me pr;vnosi . To co. ?c 
wi~lc mc~11 >W jest \\\ r(m nanych. ale punktów· hrakuJc. Układ 
poJed? nkm\ tcgoroc;n) ~h te/ n1c d,tjc wi~btcj nad11c1 na 
:wyc1~stwa . /awo~nk) ''trlll pm\ mni .... ohie odpowiedticć. gdtie 
JC~t P"):c-:'y.na takleJ po-.taW) . Oby 1ylko nte było n pó/no. :-..a 
dncn dnstCJSI') ~' OC/) tespohm 1 FC Kur ... ko .tagląda spadek i to 
trudno b~d11c "'~ 1 tego \\ yk<tr.t'-ki.i~ IĄ grupie gormw~ktq 
(Drud~.:nko) lll<~lllY "''ojc 3 drui')ny: GKP Pvc.te\\, GK~ 
Bied/C\\ i rc.i'crw) Zjednoczonych Pr7~ toc1na l ty.: tlll'Lh 
1e~pokm naJlepJej prrtentuje , • .,. l.! kipa 1 Pvuc\\ a . Ptłkarll' CiK P 
pr ;cwodtą \\ t.1hch maj;Jc .t gromadzone w l U mcc;ach 2J punktv 
po 7 ")gran)ch i 2 rcmba~h. Jcd)na P'>ra/ka /Chlała ponic,iona ~ 
lokalnym f)'\\etlc!n z Rlcd/c\\a. Cały c;a.., pvoewianic grają 
•:tdo_~m! p1łk~'. ktora prtynosl rado~ć 1 pr;cdc \\SI'ystkim punkty. 
l hc1alohy 'lef pOWICd/ICl'- gntJCIC tak dalej - a a\\ J'h ;ancwnionv. 
Ck t) w 1~ctc mu-.i O){: Jl'Vl'J'C praca. Dru/.yna (. K "> Bledl'e\\ ~\ 
ost<~lnlc 1: ll llll'C~Ail'h odntchl.J o; a me i'W v ei9''" <l t \\ ''"'tk1) 
""katuje na hl. 11: macorat \\ ·~·k,;e a ... piracj"e ocgo dm\ odc1;1 je-.. t 
w 'pomniarw .twy\'J~..,I\\0 7 piłkarzami 1 p,zctC\\ a <>b~.:~nic 
ILlJlllltN ~ 1~1cjwc 1 l O punkt runi pn 6 \\ ygran:-l·h i l rt·mi ... ic 
Gdyhy n1c lal:-tart 11.1 poc/~tJ...u ro;gry\\ek to 2 p1cms7c tlllejsca 
były b) rac;eJ pc\\ nc (';y \\ 3 o't:ltn1ch rnec7ach JC'-lelln) ch 
;d•>h<;d<! komplet punktÓ\\ '! Zt•bauymy Jlli \\ krótl·e. \\' kaid\'111 
r;uic tego t) c;~ m;.. Dnti) na 1 c;en' %kdnoczomch Prl\1oc;na 
.. <lkupujc" 12 micjscc,mkj,~:e \\ miare bctpH~C/JJr: \\'l O l;ll'C'/llch 
tgwmadnh l) punktó\\ po \\ ygran1u 3 mcCLtl\\. :\flc,tąc temu 
l'lnqtlilem te d rui) n~· i l'lm alt; i:! t•becnic. Brakuje m t tv lk\' kilku 
punkto\\ \\lc)Cej Po dobl)m prtcpmcO\\.tniu ok.rc~u ;illlO\\CI.!u 
po\\ 111110 b)Ć lepieJ. f'thtii\\CIC 'obie 7a ceł \v-.ko .. '7cnJa dl> 
p1.:m ,;ej l O. \\''/)'ti-u l.' n prm y-i eJ to ,llkC'c,, 1.' ;c g n w.tm /)'l'lt; 
\1aP ) ta J dmiyny \\ y ... tc;pującc w dwó..:h gntpach kła w B. 
Re.tcn\ y Orla :\1 i\'d.t) r tCCL ": ~tt;puj;jcc V\ !,n, pic gor;ow~k•ci 
f D retdenko) spisUJ'! "'9 co najmniej dobrt..: \\ ..,,cdmiu mcc;ach 
1'\\ yct~/yli 5 rct;y i phhują ,.,. na ~ mic_ 'Clt mając tyk -.a mo 
punktm\ co druga dml'yna \\ tabeli. Ci.:k,mc je-.t to. 'ie \\)niki 
lcpvc os1ąga na wyJa;dach. Czyli moi li\\ ości sport t l\\ e dr;cn11a w 
tych chłopcach olbrzymie. Oby tak daleJ. a picn\ vy ;c~pół llll;7e 
" najb!Jivy111 oa .. ie 1111e~ 1 nich pociech~. frz) meoe pol'o,talc 
do prten' y lllllowej to nw.lh\H.l~~ zdob) c1a kuk;nych punkttm a 
tanvcm pr.tl',tllllęcia -..ię w górę tabeli. Ob\ tal- b\ lo. W kla,ic H 
gntpa '-lv,ichodtJn \\)'t~pują tc,poły Ohr~ Tr1cid i Chrobrego 
Brójce Svtu,tej,l dla ohyd\\11 7e,połów jc't dnmctralnic róina. 
Obra zaJ tnUJC .l miejsce marle tgromadtonc w l) mec;ach 23 
punk~:-: po 7 " .Yg:anych 1 2 rcmi-.ach . .\1a rotegrany jeden mecz 
mntCJ 1 ustc;pLIJe ltd.:ro\\'1 o 3 punkty. POI'lht:~łc kolejki 1 w ygranc 
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mecze może wynieść ten sympatyczny zespół na pozycje lidera, 
czego im życzę. Najwięcej takich życzeń mają kibtce i sami 
zawodnicy, co może tylko ułatwić spełnienie celu. Na osobnym 
biegunie znajdują się piłkarze Chrobrego. Obecnie dzierżą w 
dłoniach czerwoną latarnię. W 9 pojedynkach uzyskali 3 punkty 
remisując tyleż meczów. Nic nie wskazuje na to, że stan punktowy 
może się poprawić, choctaż mgdy nie można wykluczyć 
niespodzianki. Jeśli ,.utrzymają .. pozycję w tabeli to nie opuszczą 
szeregów klasy B. ponieważjest to naJniższa klasa rozgrywkowa. 

Myślę, 7c ambicja sportowa piłkarzy Chrobrego 
jest duża i ona nie dopuści do takiego stanu. Dla 
piłkarzy z Brójec ponowię apel z ubiegłego 

miesiąca - walczcie na boisku z zachowaniem 
wartości sportowych jak patron waszego klubu 
Bolesław Chrobry. 

Jan Wiśniewski 

"ORŁY" WALCZĄ O PUNKTY Pnekonali się o tym również i tym razem pomimo 
zwyctęstwa 3:1 , pierwszego seta wygrali doptero na 
przewagi 30:28, lecz JUŻ w drugim niestety ponieśli 

Trener zdezerterował. .. 
Siatkarze GBS Bank KS "Orzeł" Międzyrzecz udante 

zainaugurowali sezon 20 19/2020. Kalendarz rozgrywek sprawił, że 
dwa pierwsze mecze o ligowe punkty rozegrali przed swoją 

publicznością. Z siatkarską młodzieżą z SMS Police i "Trefla" 
Gdańsk . Jak przystało na ubiegłorocznego ,.Mistrza" 
międzyrzeczanie dość gładko zainkasowali sześć punktów i to bez 
straty seta, pomimo roszad kadrowych jakie zaszły w składzie 
"Orłów". Kibiców ucieszyły wygrane, ale zaniepokoiła dość dziwna 
sytuacja związana z trenerem zespołu . W nowym sezonie drużynę w 
roli szkoleniowca miał poprowadzić pochodzący z Suiechowa 
Mariusz Wiktorowicz, który w swo1m bogatym sportowym CV ma 
tytuły Mistrza Polski oraz wywalczony Super Puchar z AZS ,.Y awal" 
Częstochowa, a jako trener pracę głównie z żeńskimi drużynami m. 
in. BKS ,,Aluprof' Bielsko- Biała, "Chemik" Police, "DevelopRes" 
Rzeszów, MKS Kalisz zdobywając z nimi medale MP oraz Puchar i 
Super Puchar Polski. Sam przed dwoma miesiącami o tym 
wszystkim informowałem fanów międzyrzeckiej siatkówki na 
łamach "Powiatowej". Niestety. tuż przed rozpoczęciem rozgrywek 
z nieznanych przyczyn szkoleniowiec "zdezerterował", a patową 
sytuację w klubie postanowili rozwiązać, najbardziej doświadczeni 
zawodnicy w "Orle"- Piotr Haladus i Mariusz Szulikowski, którzy 
wspólnie zdecydowali się pociągnąć trenerski wózek. Może i ta 
decyzja okaże się trafnym posunięciem biorąc za przykład wiele 
innych zespołów na tym szczeblu rozgrywek, gdzie w składach 
widnieją nazwiska grających trenerów. 

Oprócz zdobyczy punktowej mnie osobiście ucieszyło 

poJawienie się w spotkaniu z gdańszczanami w wyjściowej szóstce 
środkowego bloku Artura Troski, który postanowił jednak 
kontynuować siatkarską karierę. Kolejne spotkanie siatkarze 
międzyrzeckiego "Orła" rozegrali nad Bałtykiem z zawsze 
niewygodną dla nich ekipą GKS "Stoczniowiec" Gdańsk. 

porażkę do 23. Ostatni mecz, jaki siatkarze "Orła" 
zdążyli jeszcze rozegrać przed oddaniem gazety do druku z MKS 
"Notecią" Czaroków zakończył się wynikiem 3:2 
(25 :17;25 :21 ;20:25;17:25;15:9). Kolejne czwarte już zwycięstwo 
może cteszyć, alejuż s ty l jaki zaprezen to wal i nasi siatkarze w dwóch 
przegranych setach raczej nie. W tym samym dniu bowiem rywal zza 
miedzy tj . STS "Olimpia" Sulęcin gładko rozprawiła się z "Wilkami" 
zWilczynawygrywając 3 :0. 

A 30 listopada naszych kibiców czekają niebywałe emocje 
czyli kolejne łubusicie derby, przypomnę, że to z uwagi na degradację 
STS "Olimpii" Sulęcin z I ligi , ale na ten mecz fani międzyrzeckiej 
siatkówki będą musieli się wybrać do Sulęcina. 

Terminy meczy, jakie siatkarze "Orła" mają do rozegrania we 
własnej hali do końca 2019 r.: 

*l runda fazy zasadniczej : 
23.11 - GBS Bank KS "Orzeł" Międzyrzecz - KS "Stal" 

Grudziądz 

*II runda fazy zasadniczej: 
21.12 - GBS Bank KS "Orzeł" Międzyrzecz - GKS 

"Stoczniowiec" Gdańsk 

Mecze w roli gospodarza siatkarze GBS Bank KS "Orzeł" 
Międzyrzecz od lat rozgrywają w hali sportowo-widowiskowej 
MOSiW na os. Kasztelańskim. Informacji 
szczegółowych dotyczących poszczególnych 
spotkań należy szukać na afiszach klubowych. 

Jerzy Rudnicki 
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HOROSKOP A T Y D E N A L l S T O P·A D 
Baran (21.03 - ·19.04) Na początku miesiąca szybko 

pozbędziesz się wszystkich przeszkód i 
problemów. W połowie miesiąca mogą wyjść na 
jaw nowe fakty dotyczące Twojego zdrowia, 

. warto pomyśleć o zrobieniu gruntownych badań. 
·_ Pomyślcie z partnerem o wspólnym kredycie na 

zakup mieszkania, czy sprzętu RTV. 
·Wypełniającą Cię energię najlepiej przeznacz na 
·nocne igraszki z ukochanym. · 

Byk (20.04 - 20.05) Pojawiające się problemy będą świetną 
okazją do sprawdzenia Waszych umiejętności 
radzenia sobie w trudnych sytuacjach; 
Możecie mieć czasami· wrażenie, że sprawy 
wymykają się spod kontroli, jednakże dzięki 
pomocy kogoś i bliskiego otoczenia; 
znakomicie podołacie wszystkim 
wyzwani oni. Wrodzona· zaradność, · a także 
nabyte doświadczenie, umożliwią uporanie się 

z przeciwnościami i wyjście z tai-apatówobroiuią ręką. · · 

Bliźnięta (21.05 - 21.06) Jesienią może się pojawie w 
Waszym zespole nowa osoba, która szybko 
będzie chciała 'zaskarbić sobie' sympatię i 

·. szefów i kolegów. Takie trochę wspinanie się 
po trupach. Jeśli nie poddacie się presji sprawa 
szybko się wyjaśni, a szydło wyjdzie z worka. 
Możliwe kłopotY· .ż drogami oddechowymi. 
Radzę· uważać na siebie i nie przemęczać się 
dodatkowo. · · · 

Rak (22.06 -'22.07)·Raki mogą czuć się nieco·zagubione, 
· . często będą zmęczone i przytłoczone ilością 
· kontaktów z ludźmi; Zawodowo będą się 
rozwijać ·we właściwym kierunku, choć 
często mogą mieć problemy z 

· · podejmowaniem decyzji i skłonność do 
uciekania od realiów życia. W uczuciach 

czas na odpoczynek od poszukiwań. 

Lew (23.07 - 22.08) Czułeś się niedoceniany przez szefa? 

Panna 

Ten miesiąc z pewnością sprawi, że sytuacja 
· ulegnie zmianie. Zadbajo swoje interesy. Jasne 

postawienie sprawy pomoże ci w osiągnięciu 
tego, co sobie zaplanowałeś. Parniętajcie o tym, 
że jeśli wokół was będzie kilka interesujących 
osób, w końcu będziecie musiały dokonać 
wyboru i postawić na tę jedną jedyną. Pójdźcie 
za głosem serca. 

(23.08 - 22.09) Panny · zajmą się robieniem 
porządków i swoim zdrowiem. W pracy trzeba 
będzie się uporać z zaległościami, nadrobić to, co 
nie zostało zrobione w terminie, tiporządkować 
papiery. Również w domu zajmą się sprzątaniem 
i. tymi sprawami, ·które czekały od dawna na 
załatwienie. W miłości w związkach zapanuje · 
sielanka. Zdiowie dobre, choć przydałoby' się 
zrzucić parę kilo. · · 

Waga.(23.09- 22.10) Przed Wagami, zarówno na gruncie 
zawodowym, jak i w tematach uczuciowych, 
otworzą się nowe·· możliwości i ciekawe 
perspektywy .na przyszłość. Nie przegapcie więc 
nadarzających się okazji i wykorzystajcie 
sprzyjający Wam czas. Ryzykujcie! W pracy 
wprowadzajcie w życie nowe pomysły, koncepcje, 
inicjatywy! Teraz właśnie w Waszym życiu mpże 
pojawić się miłość! · 

Skorpioń (23.10 - 21.11) P~ezostatnie 
·miesiące . skutecznie spławiałeś wszystkich 
adoratorów; aż tu nagle okazało się, że zostałeś 
sam. Sytuacja zmieni się w połowie miesiąca. 
Tylko tym razem nie odmawiaj 'randki, bo 

. możesz przegapić naprawdę wielką szansę. 
. Sprawy w pracy obróciły się nie tak, jak to 

sobie zaplanowałaś: Przyda Ci się sztuka kompromisu, ale na 
dłuższą metę bardzo się to opłaci. 

.. Strzelec (22.11 - 21.12) U~ik~j 
konfrontacji z przełożonymi oraz 

. współpracownikami, ponieważ . mogą ·wrócić 
dawne osobiste urazy i znów będziesz zmuszony 
wspiąć się na wyżyny dyplomacji, by je 
załagodzić. Dobry czas, by rzucić palenie lub 
zrezygnować z innych używek, które 
systematycznie niszczą Twoją naturalną 

odporność. 

·Koziorożec (22.12 - 19.01) Pracodawca doceni Twoją 
przebojowość i ponadprzeciętną inteligencję. 
I co z tego, że co nudniejsze zadania spadają 
na barki Twojego podwładnego? Drzwi do 
awansu stoją przed Tobą otworem. Będzie Ci 
doskwierał ból głowy. Zamiast łykać 
dziesiątki tabletek, zastanów się, co jest tego 
przyczyną. Brak ruchu, nadwaga, papierosy? 
Ty wiesz najlepiej. · · 

Wodnik (20.01 .:. 18.02) Przed Wami miesiąc wytężonej 
pracy, zarówno w życiu zawodowym, jak i 
osobistym. Pojawi się sporo okazji do tego, by 
uporządkować swoje życie i zaprowadzić w nim 
upragnione zmiany. Bez· zbędnych 

. sentymentów pożegnajcie to, co stare . i 
otwórzcie się na to, co przynosi Wam los. Tylko 
dzięki szczeremu dialogowi uda się Wam 
odnaleźć nić porozumienia i pójść na 
kompromisy. 

Ryby (19.02- 20.03) Nie przejmuj się kłótniami z partnerem. 
. Nic poważnego Wam nie grozi. Małe 

·~ spięcia umocnią Wasz związek. Wolne 
·. · :. . · · Ryby mogą spodziewać . się wielkiej 
· ·. · . . · ·· .. ·. miłości. Wystarczy rozejrzeć się dokoła i 
. . . . . . . . zauważyć starania kogoś, kto od dawna 
zabiega o Wasze względy. Sytuacja materialna może się poprawić. 
Aby tak.się jednak stało, trzeba zrobić pewien krok. ... · 

WASŻAATYDE 
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KINO MIĘDZYRZECKIEGO OŚRODKA KUL TURY 

REPERTUAR NA LISTOPAD2019 r.: 

GODZ. 16:00 ..ANGRY BIRDS FILM 2• 20 dubbing, USA!Rnlandia, animacja/komedia, b/o, 96 min. 
GODZ. 18:00 .BOŻE CIAŁO" Polska, obyczajowy, 151at, 115 min. 
06,07.11.2019r. 

GODZ. 17:00 ..ANGRY BIRDS FILM 2" 20 dubbing, USA/Finlandia, animacja/komedia, b/o, 96 min. 
GODZ. 19:00 .BOŻE CIAŁO" Polska, obyczajowy, 151at, 115 mln. 

POWIATOWA 

mm 07.11.2019r. PROMOCY.JNA CENA BILETU -14 zł/kasa kina MOK od godz. 9:00/ 

rYim GODZ. 10:00 .PAVAROITI" 20 napisy, USA, Wlk. Brytania, dokumentalny, 131at, 114 mln. 

08.11.2019r. 

GODZ. 16:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON" 20 dubbing, PREMIERAFrancja/USA, animacja, b/o, 86 min. 
GODZ. 18:00 .PIŁSUDSKI. Polska, dramat historyczny, 131at, 107 mln. 
GODZ. 20:00 .UKRYTA GRA" PREMIERA, Polska, thńller, 151at, 95 min. 
09,1 0.11.2019r. 

GODZ. 15:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON" 20 dubbing, PREMIERAFrancja/USA, animacja, b/o, 86 mln. 
GODZ. 17:00 .PIŁSUDSKI" Polska, dramat historyczny, 131at, 107 mln. 
GODZ. 19:00 .UKRYTA GRA• PREMIERA, Polska, thńller, 151at, 95 mln. 

13.11.2019r. 

GODZ. 17:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON". 20 dubbing, PREMIERA Francja/USA, animacja, b/o, 86 min. 
GODZ. 19:00 .UKRYTA GRA" PREMIERA, Polska, thriller, 151at, 95 mln. 

14.11.2019r. · 

GODZ. 16:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON" 20 dubbing, PREMIERA Francja/USA, animacja, b/o, 86 min. 

15.11.2019r. 
GODZ. 16:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON" 20 dubbing, PREMIERA Francja/USA, animacja, b/o, 86 mln. 
GODZ. 18:00 ,1800 GRAMÓW" PREMIERA, Polska, dramat obyczajowy 15 lat, 
GODZ. 20:00 ,UKRYTA GRA" PREMIERA, Polska, thriller, 151at, 95 min. 

16.11.2019r. 
GODZ. 15:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON" 20 dubbing, PREMIERA Francja/USA, animacja, b/o, 86 min. 
GODZ. 17:00 ,1800 GRAMÓW"" PREMIERA, Polska~ dramat obyczajowy 151at, 

~ ~ GODZ. 19:30 .UKRYTA GRA" PREMIERA, Polska, thńller, 15 lat, 95 min. 

17.11.2019r. 
GODZ. 15:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON" 20 dubbing, PREMIERA Francja/USA, animacja, b/o, 86 min. 
GODZ. 17:00 .1800 GRAMÓW" " PREMIERA, Polska, dramat obyczajowy 15 lat, 
GODZ. 19:30 .UKRYTA GRA" PREMIERA, Polska, thriller, 15 lat, 95 mln. 
20,21.11.2019r. 

GODZ. 15:00 .BARANEK SHAUN FILM. FARMAGEDDON" 20 dubbing, PREMIERA Francja/USA, animacja, b/o, 86 min. 

GODZ. 17:00 .1800 GRAMÓW"" PREMIERA, Polska, dramat obyczajowy 151at, 
GODZ. 19:30 .UKRYTA GRA" PREMIERA, Polska, thńller, 151at, 95 min. 
22,27 ,28.11.2019r. 

GODZ. 17:00 .. 1800 GRAMÓW"" PREMIERA, Polska, dramat obyczajowy 15 lat, 
GODZ. 19:00 .• 1800 GRAMÓW"" PREMIERA,. Polska, dramat obyczajowy 15 lat, 
23,24.11.2019r. 

GODZ. 19:00 .1800 GRAMÓW" " PREMIERA, Polska, dramat obyczajowy 15 lat, 
29.11.2019r. 

GODZ. 16:00 .o YETI!" 20 dubbing, Chiny/USA, animacja, b/o, 92 min. 
GODZ. 17:45 .CZAROWNICA 2" 20 dubbing , USA, familijny, fantasy 7 lat,119 min. 
GODZ. 20:00 .TERMINATOR: MROCZNE PRZEZNACZENIE", Chiny/USA, akcja,sci-fi, 151at, 

30.11.2019r. 

GODZ. 14:00 .o YETI!" 20 dubbing, Chiny/USA, animacja, b/o, 92 min. 
GODZ. 15:45 .CZAROWNICA 2" 20 dubbing , USA, familijny, fantasy 7.1at, 119 min. 
GODZ. 18:00 .TERMINATOR: MROCZNE PRZEZNACZENIE", Chiny/USA, akcja,sci-fi, 151at, 

Repertuar kina MOK oraz zakup biletów on- lin e na naszej .stronie internetowej: www.mokmiedzyrzecz.pl 

Informacje dotyczące kina MOK pod telefonem: kasa kina 95"411802 w.111 

ZAPRASZAMY 
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Poziomo: 6. Ksiądz z "Pana 
Tadeusza"; 9. Ściernisko inaczej; 12. 
Dokuczały tego roku latem; 13. Pod nią łyko; 
14. Wyruszają nań rybacy; 15 .... Parnicki; 
16. Hodowane w Janowie Podlaskiin; 17. 
Czarna na dachu; 18. Szarża Mirosława 
Różańskiego; 25. Znoszą jajka; 26. Mały 
okręt wojenny i kwitek z poczty; 29. Jest nim 
stalaktyt;· 30. Symptomy; 33. Roślinny 
motyw dekoracyjny; 34. Mocno zbudowana 
kobieta; 35. Niemieckie województwo; 38. 
Mozolna praca, trud; 43. Skąpy jak ... 
(obywatel państwa UK); 44. Szef, 
kierownik; 46 .... i sokoły, drapieżne ptaki; 
47. Przez ... do jego serca; 48. Czart, szatan; 
49. "Nagroda" za przewinienie. 

www.powiatowa.com.pl 

Krzyżówka listopadowa 

Pionowo: l. Z butanem w butli; 2. 44. Wirująca zabawka i owad; 45. Śmieje się 
Parcie, nacisk; 3. Analiza i ocena 'wartości do niego głupi. 
np. utworu; 4. Na remontowanej ulicy; 5. Litery w kratkach z' cyframi 
Wije się wśród francuskich zamków; 7. Koń (pochylone z prawej strony kratki) 
płowego umaszczenia;·. 8. 'Nieżónaty uszeregowane od l do 17 utworzą 
mężczyzna; 10. Kwaśny węglan sodu; 11. ·'rozwiązanie; które należy przesłać na 
Duży p~nkt; 19. Ciasto z orzechami, kartkach pocztowych lub e-maiłem do 18 
migdałami i miodem; 20. Praca kreta; 21. listopada. Wśród prawidłowjch rozwiązań 
Szkolił · mdn. ·· Szurkowskiego; 22. wylosujemy l nagrodę- 50zł. Rozwiązanie 
Miododajne drzewo; 23. Broń kowboja; 24. krzyżówki październik o w ej: 
Łaciata; 27. Śpiew solisty zespołu; 28. ZAPOMNIANA BITWA POD LENINO. 
Obchodzi imieniny 9 lipca; 31. Przed Nagrodę 50zł -:- otrzymuje: DAWID 
podjęciem ważnej decyzji; 32. Kaszka SKOWROŃSKI z Międzyrzecza (nagroda 
niemowlaka; 36. Z katodą; 37. Wyrób z do odebrania w redakcji (ul. Kazimierza 
tartaku; 39. W nim porusza się winda; 40. Na Wielkiego 2) w godz. 8-1 O i 13 -15). 
nim zamontowana lufa armaty; 41. Styl 
życia danej grupy; 42. Innowierca dla Żyda; 

'!1"""'7"~~.'7}!"-"/"''f""· •..• ·~~ .• ~ ••• ~. 7~~"1!·~"";":/''"''?}ft:::':''""'""'';:;:~, 
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!6o23~7op;e-mailir~video@tlen.pL : • ,, 'r.• .. . • •. ····•··•········ .··• .. .. . •. ·. · . . .. 
!.Redagują:,Redaktornaczelna-Izabela Stopyra teł. 95~739-26-SS,kom. 660.742 140,e-mail: powiatowa@onet.eu oraź E. Adamus, A. Biela, 
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POWIERZ SWOJE OCZ!:I 
PROFeSJOnALIŚCIE 

G I!ASMAN 

KOI1SC.YI:.UCJI3 mAJA 
miĘDZYRZECZ 

tel. 500 618 053 

Poczuj komfort 

wyraźnego 
widzenia 
na każdą odległość. 

~~ 

CZAS 
NA 

~WZROK 
40+ 

c SNWZroł.pl 

SI(LE'P MEBLOWY 
6/6/a:•·'-11.A,.,~IfiVIV 

Tel.95 742 25 87 www.hasaj-meble.gorz.pl 

Meble Zestawy kuchenne już od 890zł 

Tapicerowane 

Ul.Konstytucji 3 Maja 2a 

66-300 Międzyrzecz Szeroka gama kuchni na wy miar!!! 



AUTDRY2DWAI1Y- DEALER ST/łfl,;. 

Przewóz osób i towaliów 

Robert Ru yk _ 
robertbus@onet.eu 

- .. ·-
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